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el consumo de heroína por vía endovenosa es cada vez más una imagen para la historia; las nuevas maneras, fumada o esnifada, como el cannabis o la cocaína, puede facilitar el salto de los jóvenes a esta droga
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L’anonimat actual en la generació 
de residus té els dies comptats

AMB aprova una línia d’ajuts de 4 milions d’euros als 
municipis per encetar projectes innovadors, entre ells, 
el tancament de contenidors i identificació d’usuaris

Imanol Crespo

U
n burofax a los primeros vecinos que cumplían 
el c “Imagini que els cotxes no tinguessin ma-
trícula, no hi haguessin senyals, ni codi de cir-
culació. Si ha alguna cosa ha funcionat en la re-

ducció dels accidents és que hem sabut qui fa què”. Amb 
aquesta metàfora Víctor Mitjans, cap de Serveis i Progra-
mes sota la direcció de Residus de l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona, posa les bases de la que serà la pròxima 
gran transició en els models de gestió de residus: el fi de 
l’anonimat. 

“Si fos per mi, a l’any 2025 no hi hauria d’haver cap 
municipi amb contenidors oberts les 24 hores del dia, 365 
dies de l’any, com a mínim pel que fa la resta i l’orgàni-
ca. Hauríem de tancar-los, amb accés permanent igual, 
però sabent qui utilitza què com a primer pas per generar 
aquest canvi cultural necessari, perquè si no, no arriba-
rem als objectius europeus”, afegeix Mitjans, que con-
sidera l’actual model “esgotat”. “L’anonimat facilita els 
comportaments poc solidaris i poc desitjables”.

Lluny dels objectius
Aquests objectius als que es refereix Mitjans son, tal i 
com va explicar El Llobregat en el darrer balanç anual de 
l’Agència de Residus de Catalunya, l’arribada al 50% de 
la recollida selectiva al 2020; al 55% al 2025; i al 60% 

que respon a la declaració que es va aprovar al darrer 
Consell Metropolità de 2016 –“una de les poques que 
s’han aprovat per unanimitat en aquesta casa”-, engloba 
actuacions dirigides a afavorir quatre eixos: prioritzar la 
recollida de la fracció orgànica, que representa un 40% 
del total; individualitzar la recollida i, per tant, caminar 
cap a models com el porta a porta o la identificació en els 
contenidors; donar visibilitat als costos –“paguem a l’any 
uns 50 o 60 euros per la gestió de residus, però ningú ho 
sap. En tot cas, és més car sortir un divendres a sopar i 
fer un gin tònic que el tractament de tots els residus que 
generem en un any-; i impulsar canvis legislatius. 

D’aquesta manera, es poden identificar tres grans 
grups de projectes: l’impuls de la recollida de residus 
comercials a les grans ciutats –“si aconseguim que els 
restaurants separin l’orgànica ja serà molt important; veu-
rem millores ja en aquest 2018”; un segon grup, que en-
globa municipis de la part de muntanya del Baix encami-
nats al model porta a porta; i una tercera via tecnològica.

De la mà de la tecnologia
En aquest sentit, destaca el cas de Torrelles, que ha rebut 
una subvenció de 170.770,67 euros per implantar xips 
identificadors als cubells d’orgànica i d’inorgànica, a més 
de tancar el Punt d’Emergència el que obligarà a accedir 
amb un identificador. “Els operaris portaran una polsera 
que quan s’apropi al cubell quedarà registrat. Les dades 
de la polsera es ‘buiden’ en el camió i les del camió en 
l’empresa: així pots saber amb quina freqüència es treuen 
quines fraccions. Aquest és l’objectiu i no tant fiscalitzar 
al ciutadà. El que permetrà és, per exemple, fer una reco-
llida més eficient i ajustada a les necessitats”. 

Per la seva banda, El Papiol i Sant Just Desvern es-
tudien posar identificadors als seus contenidors per apro-
fundir en els comportaments dels seus veïns: “El que es 
fa es lliurar una targeta a cada habitatge per obrir els con-
tenidors de resta i orgànica, que són els que preocupen”, 
diu Mitjans. “L’experiència mostra que així es poden 
aconseguir nivells de recollida selectiva similars als del 
porta a porta, pel simple fet que pugui quedar constància 
del contenidor que has utilitzat i la seva freqüència; tot i 
que no hi hagi sancions”. 

Segons el responsable de Serveis i Programes de la 
Direcció de Residus, no es contempla cap tipus de sanció 
a curt termini, tot i que “hauria de ser així”. En tot cas, 
Mitjans considera que el que funciona no es tan la via 
sancionadora sinó posar a l’abast del ciutadà estratègies 
que facilitin aquesta recollida selectiva. Sigui com sigui, 
aquest nou model deixa les bases perquè es puguin de-
senvolupar ordenances municipals que, a llarg termini, 
plantegi sancions o pagaments per una excessiva gene-
ració de residus. De fet, ja hi ha exemples, com el de Ar-
gentona, que té un sistema de penalització: “A principis 
d’any donen una quantitat de bosses de resta i d’envasos, 
que són homologades. Es reparteixen a partir d’uns càl-
culs tècnics del que s’hauria de generar. Si no limites els 
residus, doncs, has de comprar més bosses”. 

Els municipis tenen 2018 per justificar aquestes sub-
vencions i, per tant, tot i que encara no s’han produït 
grans canvis, en el que queda d’any s’aniran concretant 
les actuacions previstes. De ser així, segons estima Mit-
jans, l’Àrea Metropolitana no arribarà a complir els ob-
jectius establers per Europa al 2020, però no descarta que 
ho faci al 2025. III

El projecte més avançat tecnològicament és el de 
Torrelles que implantarà xips identificadors als cubells
i caldrà identificar-se al Punt d’Emergència

al 2030. L’àmbit metropolità es troba, en canvi, en el 33-
34%, molt lluny d’aquests llindars; el que fa pensar que 
el territori incomplirà amb total seguretat d’aquí a dos 
anys, fet que comportarà possibles sancions si no hi ha un 
calendari d’actuació convincent. 

El més greu és que, en els darrers anys, la recollida 
selectiva no només no augmentat, sinó que s’ha estancat i 
amb indicis d’anar a la baixa. “La diagnosi compartida és 
que, des de l’any 2010 fins ara, no hem aconseguit pujar 
ni un punt; al contrari. Ens hem estancat i a la baixa. Això 
ens omple de preocupació”, explica el tècnic de l’AMB, 
administració competent en el tractament i gestió del 1,4 
milions de tones anuals de residus que generem.

Per revertir la situació, l’AMB ha aprovat tota una lí-
nia de subvencions que puja fins els quatre milions d’eu-
ros per 22 projectes innovadors de 21 municipis metro-
politans, la gran majoria del Baix Llobregat. La proposta, 

“A 2025 no hi hauria 
d’haver cap 

contenidor obert 
de resta i orgànica”

“

vícTor MiTjAns, cAP dE sErvEis i ProgrAMEs dE lA dirEcció dE rEsidus d’AMB | iMAnol crEsPo
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ProjEcTEs Al BAix lloBrEgAT AMB AjudA dE l’àrEA METroPoliTAnA dE BArcElonA. fonT: AMB
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Se triplica el tráfico de heroína en el Aeropuerto 
de Barcelona-El Prat en los últimos tres años

la guardia civil incautó, en la infraestructura 
pratense, 17 kg de heroína en todo 2017; en lo 
que va de año ya llevan más de 15 kg

Carlos Manzano

L
a Guardia Civil ha intervenido durante todo el año 
pasado más de 17 kilogramos de heroína en el Ae-
ropuerto de El Prat. Este aumento respecto a años 
anteriores pronostica que el consumo de la célebre 

droga de los 80 está volviendo al área metropolitana de 
Barcelona. Prueba de ello son los registros oficiales de la 
Guardia Civil en los últimos ejercicios: el cuerpo intervi-
no en Barcelona-El Prat 6 kg en 2015; 13 kg en 2016 y 17 
kg en 2017. En lo que va de año, con la última detención 
de dos viajeros de nacionalidad griega, que llevaban casi 
12 kg, ya son 15,2 kg de droga intervenida en tan solo dos 
meses, casi lo mismo que en todo 2017. Unos números 
que han hecho que la Guardia Civil dé la voz de alerta.

Método tradicional
Hablamos con el agente Luque, experto de la Oficina 
de Análisis e Investigación Fiscal de la Guardia Civil 
(ODAIFI) en el Aeropuerto de Barcelona-El Prat. Según 
explica, la heroína suele ser para consumo en Barcelona, 
España o Europa, siendo el modo más común de transpor-
te el de las maletas superpuestas. Este método de intro-
ducción de la droga se realiza con dos maletas idénticas 
que se encajan, se les introduce la sustancia por la cámara 
que queda entre ambas y se sellan creando así un falso 
fondo. “La Guardia Civil -tal y como explica Luque- ti-
ene unos mecanismos de detección muy eficaces con los 

tanta facilidad”.  Otras modalidades de tráfico de heroína, 
como también de cocaína, son el transporte de cilindros 
rellenos de droga en el estómago y en la vagina y el ado-
sado al cuerpo, llevando los paquetes de cocaína o hero-

cuales al pasar el equipaje por el escáner se detecta este 
tipo de falsos fondos dónde viene escondida la droga. 
Además, muchas de estas sustancias vienen recubiertas 
de especias para que los perros no puedan detectarlas con 

TErMinAl sATéliTE ProyEcTAdA Por Bofil jusTo En frEnTE dE lA PunTA 
dE lA EsPAdA dE lA T1, Al oTro lAdo dE lA PisTA diAgonAl dE El PrAT

los nuevos heroinómanos consumen la droga 
incluso fumada, a diferencia del uso de la 
jeringuilla en las décadas de los 70, 80 y 90

la maleta superpuesta y condones con heroína 
líquida son los métodos más utilizados para 
lograr entrar la droga a Barcelona

Una mañana en la frontera: hablamos con expertos de la Oficina de Análisis e Investigaciones Fiscal de la Guardia Civil, ubicada en el Aeropuerto de Barcelona-El Prat

dos PErsonAs PorTABAn Más dE 11 kg dE hEroínA En lA úlTiMA inTErvEnción dE lA guArdiA civil En El PrAT Al ciErrE dE lA Edición | g.c. 

el tema
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ína pegados al cuerpo entre la ropa y la piel. A pesar de 
la fama que tiene en las noticias el transporte de cilindros 
en el interior del cuerpo humano ahora se está abriendo 
paso una nueva modalidad de tráfico: los preservativos 
con droga líquida. 

Aunque pensemos que es porque es más difícil que 
se rompa y se libere en el cuerpo la sustancia, principal-
mente se utiliza este método por la capacidad que tiene: 
mientras en un cilindro cabe alrededor de un quilo, en 
un preservativo se pueden introducir hasta dos y medio. 
Las detecciones en este caso se realizan con controles de 
vuelos según origen, realizándoles un cuestionario a los 
viajeros y al menor síntoma de sospecha se les hace una 
placa radiológica, donde se observa, si el individuo lleva 
estos cilindros o preservativos en su interior, la sustancia 
introducida en el cuerpo. 

El protocolo a seguir por la Guardia Civil, tal y como 
expone Luque, es identificar la sustancia, detener al trafi-
cante o ‘mula’ por un máximo de 72 horas en el cuartel, 
pesar la droga bruta y remitirla al Instituto de Toxicología 
dónde la analizarán y pesarán para identificar su pureza 
y el peso real de la sustancia ilegal. Una vez completado 
este procedimiento, el detenido pasa a los juzgados de 
El Prat donde el juez decidirá si el acusado va a prisión, 
debe pagar una multa o queda en libertad, etc. Este pro-
ceso judicial se realiza, aproximadamente, en los cinco 
o seis meses siguientes a la detección y detención en el 
Aeropuerto de El Prat, y suele comportar penas de entre 
6 y 9 años de prisión.

Más allá del ‘caballo’
Las tradicionales drogas como la heroína o la cocaína no 
son las únicas que viajan por el mundo. En un contexto 
globalizado como éste, el mercado de la droga no puede 
ser menos. En este sentido, según Luque, tenemos dro-

Una mañana en la frontera: hablamos con expertos de la Oficina de Análisis e Investigaciones Fiscal de la Guardia Civil, ubicada en el Aeropuerto de Barcelona-El Prat

gas de paso como el ‘khat’ que proviene de países afri-
canos (en especial de Etiopía) y que tiene como destino 
principal el Reino Unido. Esta droga se consume vía oral 
mascando las hojas de la planta, que tienen una vida útil 
aproximada de 48 horas, una vez secas pierden sus cua-
lidades estimulantes. En este caso, los tallos de la planta 
no van escondidos en dobles fondos de maletas ni en el 
cuerpo del viajero, van metidos directamente en la maleta 
y con el simple escaneado del equipaje se observan con 
absoluta claridad. El khat es de uso cotidiano en países 
como Etiopía o Yemen, similar al consumo de tabaco o 
café en España. 

Tanto la heroína como la cocaína y el khat provie-
nen en su mayoría, según el agente, de los aeropuertos 
de Zúrich (Suiza) y Nairobi (Kenia). La sorpresa nos la 
llevamos al observar un país europeo, Suiza, como foco 
de entrada de las sustancias a El Prat, sin embargo, suelen 
ser lugares de tránsito donde los traficantes realizan una 
escala entre vuelos y donde muchas veces la maleta va 
directamente al aeropuerto de destino final. La ruta por 
Nairobi también es debida a una escala que suele tener 
como origen de la droga a Doha (Catar). 

La heroína, a diferencia de drogas como el khat, tiene 
como destino final Barcelona. Los transportistas suelen 
ser ciudadanos europeos o residentes en el continente a 
los que se les acusa de un delito contra la salud pública en 
el campo del tráfico de drogas. 

Heroína fumada
El dato del destino final del producto implica que el 
consumo está aumentando tanto en el área de Barcelo-
na como en las zonas cercanas de Francia y del resto de 
España, lo que hace recordar a los años 70, 80 y parte de 
los 90, cuando la popularidad de la heroína rozaba cotas 
insospechadas. 

La heroína más barata entra desde África, y como 
hemos explicado, uno de los focos de entrada es el Aero-
puerto de El Prat, pero también el Puerto de Barcelona. 
Lo más curioso es cómo se consume el narcótico, frente 
al heroinómano típico del último cuarto del siglo pasado 
con las venas hinchadas por los pinchazos de la aguja ha 
surgido, desde hace años, el consumidor de ‘caballo’ del 
siglo XXI: con las venas intactas y sin jeringuilla. Aho-
ra esta droga se consume más fumada que inyectada en 
el cuerpo, posiblemente, por la cantidad de muertes que 
provocó con el contagio de enfermedades como el SIDA 
en las décadas de los 70, 80 y parte de los 90. Una nueva 
moda que, en cualquier caso, comporta exactamente los 
mismos peligros desde el punto de vista de la adicción y 
los efectos negativos en el cuerpo. III

uno dE los nuEvos MéTodos PArA PAsAr lA drogA Es 
hingErir PrEsErvATivos con lA drogA líquidA En su 
inTErior; dE EsTA MAnErA PuEdEn PorTAr unA MAyor 
cAnTidAd dE golPE | g. c. 

El khAT, considErAdo drogA En EsPAñA, Es unA dE lAs susTAnciAs dE 
PAso quE Más crEcEn; En concrETo, EnTrE áfricA y rEino unido, En 
dondo sí ErA lEgAl hAsTA 2014 | g. c. 

“Los procesos judiciales 
de los detenidos suelen 

comportar penas 
de entre 6 y 9 años 

de prisión

el tema
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Los centros de drogodependencia del Baix no 
detectan de momento un repunte del consumo 

El número de usuarios adictos a la heroína o en 
programas de metadona está prácticamente 
estancado y no experimenta grandes cambios

Imanol Crespo

L
a alerta policial que se desprende de los datos 
de intervenciones en el Aeropuerto de Barcelo-
na – El Prat no tiene, al menos de momento, una 
traslación en el consumo de heroína en el Baix 

Llobregat. Así lo ven los expertos sanitarios que están 
al frente de los Centros de Atención y Seguimiento de 
las Drogodependencias (CAS) y que dejan, pues, un 
mensaje más tranquilizador en este territorio que tanta 
gente joven vio quedarse en el camino por la adicción 
a esta droga en las décadas de los ’70, ’80 y ’90.

“No detectamos casi casos nuevos de heroína”, 
dice Begoña De Irala, directora de Servicios del CAS 
Fontsanta, centro de referencia comarcal que da servi-

cio a municipios como Cornellà, Sant Joan Despí, Es-
plugues y Sant Just Desvern. “Tenemos algunos casos 
que habían dejado de venir y vuelven; lo que sí tene-
mos son los que continúan en programas de metadona 
y, por tanto, siguen vinculados”. De hecho, este es el 
perfil mayoritario de los actuales usuarios: personas 
mayores de 40 años que tuvieron problemas en los 
años ’80 o ’90 con la heroína. Sí que detectan, según 
De Irala, algún caso nuevo que suelen ser de países de 
Europa del Este, en donde ahora están sufriendo una 
situación similar a la que España vivió en los años ’80. 

Números estables
En concreto, en 2017, el centro ha atendido a 149 per-
sonas por adicción a heroína, un 19% de los 782 usua-

rAúl yusTE, dirEcTor dEl cAs sAnT fEliu, y 
yolAndA MorAlEs, EnfErMErA dEl cEnTro | i. c.

los usuarios son adultos que tuvieron problemas 
de adicción en los ‘80; los pocos nuevos casos 
que hay suelen ser personas del Este de Europa

El consumo de heroína fumado o esnifado 
representa, según algunos expertos, un riesgo 
en la banalización de la droga
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rios totales. De ellos, 335 acuden por adicción al alco-
hol (43%), que es la principal preocupación, 160 por 
cocaína (21%) y 119 por cannabis (15%), entro otros. 
Si observamos la evolución en los últimos años, los 
datos experimentan un leve aumento, pero no repre-
sentan, en cualquier caso, ningún repunte destacable 
según la memoria anual del centro: fueron 132 usua-
rios por heroína en 2014; 139 en 2015; 152 en 2016 y 
149, como decimos, en 2017. 

Más alentadora es la evolución del CAS Sant Feliu, 
que da servicio a la zona centro del territorio (la capi-
tal baixllobregatense, Molins de Rei, Vallirana, Cor-
bera, El Papiol, Cervelló y La Palma): en 2014 tenían 
106 usuarios por heroína; en 2015, 90; en 2016, 85; 
y en 2017, según la memoria, 79. “A nivel de heroí-
na, estamos estancados. Los casos han disminuido un 
poco en los últimos años”, dice Raúl Yuste, director 
del CAS Sant Feliu. “Estos datos concuerdan con un 
estudio municipal que se hizo en Sant Feliu con todos 
los servicios implicados para detectar puntos calientes 
(zonas para el consumo) y jeringuillas encontradas. El 
resultado fue que hay puntos calientes, pero no más 
de los que ya había y, de hecho, se encontraron menos 
jeringuillas en la calle. La realidad, pues, es que no se 
ha dado, como mínimo en esta zona, este repunte en el 
consumo. Por nuestra parte, no tenemos nuevos casos, 
sino que son gente que tuvo problemas en los años ’80 
y que siguen en el programa”.

Estos datos comarcales van en la línea también de 
la evolución catalana que ha pasado de atender a unas 
5.000 personas en los años ’90 a 1.500 en la actua-
lidad, de los cuales entre el 70 y el 80% han estado 
en tratamiento previamente: “El impacto de esta droga 
marcó mucho a la sociedad y todo el mundo lo recu-
erda”, dice Xavier Majó, técnico de la Subdirección 
General de Drogodependencias de la Agència de Salut 
Pública de Catalunya. “El consumo de heroína ha ido 
bajando su incidencia y nuevos casos tenemos, pero 
son, no diría que anecdóticos, pero sí pocos y no se la 
inyectan, se la fuman”. 

No perder el miedo
Una de las explicaciones a esta evolución es el mie-
do que se le cogió a esta droga que, además, fue de 
la mano de la epidemia del SIDA: “Las generaciones 
posteriores a la que se enganchó fuerte cogieron mie-
do a una situación muy deteriorada tanto física como 
socialmente”, dice Majó antes de matizar que la mitad 
de los adictos a la heroína tenían problemas con la jus-

“Las generaciones 
posteriores a la que 

se enganchó cogieron 
miedo a una situación 

muy deteriorada”
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ticia. “Se acababan muriendo y quedó muy mala pren-
sa”. Aun así, Majo alerta de que se puede perder este 
miedo: “Puede pasar que después de unas generacio-
nes esto se olvide; pero, de momento, el consumo ha 
ido bajando y no ha repuntado y, además, en todos los 
aspectos: en ingresos, en urgencias, en mortalidad…”.

Más teniendo en cuenta que el consumo es fumado 
o inhalado como el tabaco, el cannabis o la cocaína, 
respectivamente, lo que podría derivar en cierta bana-
lización de la droga por parte de los jóvenes: “Podría 
pasar”, dice Majó. 

“El consumo de droga de los jóvenes varía mucho, 
no es una cuestión estabilizada, sino que va cambian-
do. No obstante, desde el punto de vista de la salud 
pública, lo que ahora nos preocupa es el consumo 
de alcohol. Representan la mitad de los casos de los 
adictos que acuden a los CAS y, entre menores, sobre 
todo chicas, hemos visto un aumento del número de 
ingresos por comas etílicos, que no son otra cosa que 
sobredosis de alcohol. Sin embargo, esta droga genera 
menos revuelo”.

Por su parte, los directores de Fontsanta y Sant Fe-
liu aporta sus matices: “Puede haber una minimización 
de los riesgos, sí. Pero el acceso no es tan fácil; es más 
fácil que caigan en el consumo de cannabis o de co-
caína. A la heroína le tienen más respeto. Lo que sí se 
piensa es que, por consumirla fumada, hay un menor 
riesgo a la adicción; y no es cierto porque la capaci-
dad pulmonar es muy grande y la captación es muy 

directa. De hecho, una de las sustancias más adictivas 
es el tabaco”, dice Begoña De Irala. Así opina Yuste: 
“Ningún joven pasaba entonces a la heroína por la vía 
endovenosa directamente. La mayoría de gente que 
está en tratamiento no empezó así; quiero decir, que el 
salto se da igual y es por otros motivos. El que acepta, 
lo acepta. Y vemos este comportamiento en los ado-
lescentes que vienen por el cannabis y que tienen una 
concepción banal de esta droga, mientras que cuando 
le hablas de heroína te responden ‘¿Qué dices?’, como 
si no fuera con ellos”, explica, haciendo la analogía 

con el mismo comportamiento de aquellos jóvenes que 
acabaron en la heroína. 

Atención transversal
Para evitarlo, las estrategias son diversas. Se funda-
menta en una atención con dos pilares, el médico y 
el social. Y, de hecho, en ambos centros hay profe-
sionales médicos, enfermeros, así como psicólogos o 
asistentes sociales. En este sentido, para favorecer la 
proximidad y la relación de confianza, en Sant Feliu 
han abandonado la atención por ventanilla, para ha-

BEgoñA dE irAlA, dirEcTorA dE
sErvicios dEl cAs fonTsAnTA, 
En cornEllà | i. c. 
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cerlo cara a cara, sin barreras: “Yo que soy enfermera 
y estoy en medio, les intentas derivar o al psicólogo o 
al médico, pero es complicado en el caso de los usu-
arios de heroína. Tienen que dar ellos el cambio y es 
complicado”, explica Yolanda Morales, enfermera del 
CAS Sant Feliu. “Tienen su manera de ser, su propio 
estigma y se ponen una barrera. Tu intentas que no y 
por eso hemos pasado de la atención por ventanilla a 
la atención directa, personal. Y hemos notado un cam-
bio”. 

Esta atención, tal y como dice Begoña De Irala, va 
más allá del propio usuario y, por tanto, se da asisten-
cia también al entorno íntimo del adicto: “Este centro 
está abierto desde 1990 y muchos de los que trabaja-
mos lo hacemos desde entonces; somos, pues, un equi-
po estable que tienen como referencia. Trabajamos con 
las personas con las adicciones, pero también con sus 
familias o gente del entorno, así como en red con otros 
dispositivos como el área básica de salud o servicios 
sociales”. En cualquier caso, comparten el éxito que 
ha representado el programa gratuito de suministro 
de metadona, así como los relacionados con el inter-
cambio de jeringuillas en el que se les entrega un ‘kit’ 
para el consumo totalmente hermético lo que evita el 
contagio. “Estamos viendo, aun así, que el contagio ya 
no se da con las jeringuillas, sino con las cazoletas en 
las que queman la heroína. Le restan importancia y la 
intercambian; y ahí también queda sangre que puede 
contagiar enfermedades”. III

Pere Rovira
mossèn parròquia antoni maria claret de sant boi

Canviem el cor per canviar la societat

Q
ue los políticos no gozan de gran prestigio social es 
un hecho por todos constatable. Se alejan de los 
auténticos problemas de su pueblo, se mueven por 
intereses electorales, se rompen los consensos, el 

diálogo se convierte en “eslóganes”, muchos de ellos nacen 
y crecen en el ámbito del “partido” con escasa sensibilidad 
ante las necesidades reales de la sociedad, los insultos y los 
tonos despectivos se incrementan tanto personal como me-
diáticamente,... Y ante ello, ¿puede haber alguna corrección 
o enmienda?

Hay un tema candente en la sociedad, con justas y nume-
rosas manifestaciones, con una voz alta y clara: ¡basta ya!... y 
también con intentos manipuladores de unos y otros partidos 
políticos. El tema en cuestión es la subida de las pensiones. 
A estas alturas de la sociedad de bienestar, parece contra-
dictorio que las pensiones de rango bajo, que son muchas, 
incrementen cada año el 0,25 %, es decir, tres o cuatro euros 
mensuales. 

La pensión no es un acto de “caridad” del Estado, es un 
derecho de aquellos que han cotizado y asegurado un mínimo 
de bienestar en su jubilación o la de su cónyuge. Las pensiones 
más bajas no aseguran un mínimo de dignidad entre aquellos 
que han construido nuestro presente. 

Con un mínimo de conciencia moral, las pensiones más 
bajas deberían recuperar un cierto poder adquisitivo que la cri-
sis les arrebató y que, en algunos casos, mantuvo a muchas 

familias. La pregunta que yo me hago es la siguiente: ¿esta 
sociedad esta dispuesta a rebajar las pensiones más altas para 
incrementar las más bajas, estamos todos dispuestos a dismi-
nuir nuestro bienestar para equilibrar estas injusticias sociales? 
Mientras no reflexionemos sobre nuestra calidad de vida y la de 
aquellos que la están perdiendo, no encontraremos una solu-
ción equilibrada. Culpamos de todo al gobierno, al estado, a la 
banca, etc. de manera generalizada, sin iniciar un proceso de 
autocrítica en la forma y el fondo de cómo vivimos. 

Esta sociedad, economía incluida, necesita de un cam-
bio de corazón, de una transformación de los valores que la 
sustentan, de una mirada más fraternal sobre aquellos que no 
disponen de las mismas oportunidades, en fin, los políticos 
son fiel reflejo de la mentalidad de este mundo marcado por 
el “dios” dinero, poder, bienestar, comodidad, placer, …, olvi-
dándose de que todo lo hemos recibido para ser administrado 
en función del “Bien Común”, sin clasificaciones ni divisiones.

Recuerdo una lección que deberíamos considerar, una 
verdad experimentable, nada utópica. Una propuesta que no 
debería asustarnos, sobre todo para aquella persona de recto 
corazón. 

Jesús nos dijo: “Y como queréis que hagan los hombres 
con vosotros, así también haced vosotros con ellos…  “No juz-
guéis, y no seréis juzgados. No condenéis, y no seréis conde-
nados. Perdonad, y seréis perdonados. Porque con la medida 
con que medís, se os volverá a medir.” (Lc 6,31.37). III



                           
                           
                           
                           
                                                                                                        

10 Abril 2018 - Número 133lll credencials

Esta publicación está asociada a la 
AEEPP, que a su vez es miembro de 
FIPP, FAEP, CEOE y CEPYME.

Publicació comarcal · Abril 2018 · Núm. 133 
Edita: Comunicación Metrobcn SL. 
Diari digital: www.elllobregat.com 
President Consell Editorial: Xavier Pérez Llorca
Editor Executiu: Joan Carles Valero
Director: Imanol Crespo
Informàtica i Xarxes: Andrés Durán
Assessoria editorial: BCN Content Factory 
Disseny gràfic: BCN Content Factory
Fotografia: Redacció y BCN Content Factory
Il·lustració: Kap 
Col·laboradors: Carlos Manzano, Juan Carlos 
Ayala, Teresa Castillo, Marta Fernández, Pere-
Juventí Balcells i Recha, Eli Lázaro, Jesús Vila, 
Pere Ríos, Antoni Fornés, Francesc Perearnau, 
Jaume Grau, Joan Tardà, Vidal Aragonés, Josep-
Ramon Mut, Alba Bou, José Ángel Carcelén, 
Miguel García, Joan Ramon Casals, Manuel 
Reyes, Begoña González, Edu Rodríguez, Marta 
Lozano, Ana Alegre, Marina Yeves, Vanesa 
Maillo, Jara Atienza, Ainhoa Marcos, Carla 
Bermejo, Beatriz Fontseré, Eva Jiménez, Pau 
Marcos, Alexis Méndez, David Aliaga Muñoz, 
Raúl Montilla, Hector Marín, Maria Moreno, 
Mn.Pere Rovira, Mn. Xavier Sobrevía, Olga 
Puertas, Lluís Maria Estruch, Jordi Bonavila, 
Fernando Martín i la sorprenent paparazzi 
‘Señorita Pepis’. 
Publicitat: 671 54 09 21 
gerencia@elllobregat.com  
Redacció: C. Raurich, 62  (08830) 
Sant Boi de Llobregat Tel: 671 54 09 21
Fax: 93.630.83.13
Distribueix: El Llobregat
DL: B.13877-2006 
Imprimeix: GestXXI 
El Llobregat no comparteix necessàriament 
les opinions signades i inserides en les seves 
pàgines. La direcció no es fa responsable de la 
qualitat, procedència o origen dels anuncis dels 
mateixos.

nstAFF ¡No a las drogas!

twitter.es/ElLlobregatfacebook.com/ElLlobregat instagram.com/elllobregat Telegram: @elllobregat

n  FOtOdEnúnCIA

Abocaments d’obres al 
Parc Agrari del Baix

Unió de Pagesos ha denunciat 
recentment l’abocament de 
terra residual procedent d’obres 
públiques en terrenys del Parc 
Agrari del Baix Llobregat. Una 
pràctica que, segons afirmen i 
segons hem pogut saber, és més 
habitual del que ens pensem. 

Per aquest motiu, el sindicat 
agrari ha instat a l’administració 
a actuar diligentment per impedir 
aquest tipus d’abocaments, a 
aturar-los tan bon es detectin, 
així com a determinar la 
responsabilitat dels fets i a aplicar 
les sancions pertinents. 

D’altra banda, Unió de Pagesos està treballant 
perquè la normativa del Parc Agrari sigui més 
restrictiva en el sentit d’acotar millor els paràmetres 

agronòmics dels sòls i perquè quan es sol·liciti una 
llicència per millorar la qualitat del sòl se’n comprovin 
els resultats. III

NOTA: La pròxima edició de El Llobregat serà el 
4 de maig, com sempre, el primer divendres 

de mes, a La Vanguardia. 

S
e trata de un titular obvio y poco atractivo. En 
estos tiempos de rabiosa desinformación hubi-
éramos tenido cuantiosas lecturas más con un 
¡Sí a las drogas! Esta expresión es, en cualqui-

er caso, el lema que quedará para siempre de aquella 
lucha frenética de los años noventa para poner fin a la 
epidemia de adictos a la heroína que tantos jóvenes se 
llevaron por delante, en gran parte, por el contagio del 
virus del SIDA. 

Miembros de este Consejo Editorial recordamos 
todavía con frescura como era habitual encontrarse 
jeringuillas de camino al colegio, mientras que otros 
tenemos todavía en la memoria a muchos de aquellos 
jóvenes que vieron lamentablemente su vida truncada 
por caer en las redes de esta droga en un momento tam-
bién de verdadera desinformación en el que hasta los 
principales artistas del momento utilizaban esta droga 
en sus temas: ‘Perfect day’ de Lou Reed o ‘Lust for life’ 
de Iggy Pop entre una lista infinita.

Ahora, las nuevas generaciones ya ni conocen a Lou 
Reed ni a Iggy Pop. El tiempo pasa; y el miedo que 
quedó a aquella droga puede que también. Los cuerpos 
policiales han levantado, tal y como explicamos en esta 
edición, la voz de alerta. La intervención de heroína se 
ha triplicado en los últimos tres años y en lo que va de 
2018 ya hemos, prácticamente, igualado el dato del año 
pasado. 

El dato positivo, en cambio, lo encontramos en la 
atención a la drogodependencia. De momento, este re-

punte no se está dando en el consumo, tampoco con nu-
evos casos. Los pocos que hay son de inmigrantes de 
países de Europa del Este en donde están pasando por 
la España de los ’80 y ’90 con una epidemia similar de 
heroína. Así, pues, se puede dar el caso de un mayor 
acierto policial en la frontera, Barcelona puede ser una 
ciudad de paso para la distribución de la droga en otros 
lugares o, efectivamente, estamos a las puertas de un 
nuevo repunte del consumo de esta droga sea por la vía 
endovenosa (a la baja) o fumada o esnifada.

Las nuevas maneras de consumo, más parecidas a 
otras drogas de moda como el cannabis o la cocaína, 
pueden facilitar que los jóvenes minimicen los riesgos, 
el miedo y banalicen el consumo también de la heroí-
na, un pecado que ya cometemos, curiosamente, con las 
drogas legales: el alcohol y el tabaco. 

Un hecho que tiene una deriva incontestable: la mi-
tad de los usuarios de los centros de atención y seguimi-
ento a la drogodependencia son personas con adicciones 
a estas dos sustancias: alcohol y tabaco, aunque funda-
mentalmente alcohol. 

Restringir el acceso y la promoción a las sustancias 
han demostrado ser dos políticas de éxito, de la misma 
manera que lo han sido las políticas derivadas de los 
años 90 y los programas de proporción de metadona e 
intercambio de jeringuillas. También las campañas de 
concienciación, venidas a menos. 

No perdamos el miedo, no olvidemos este episodio 
reciente de nuestras ciudades. ¡No a las drogas! III
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La zona Delta alerta del riesgo de colapso en 
movilidad ante el crecimiento del aeropuerto

Viladecans, Gavà y Sant Boi reclaman a Fomento 
la prolongación de la R3 de Rodalies para que 
el Delta cuente con el ‘Metro Metropolitano’

Imanol Crespo

S
atisfacción relativa y preocupación. Estos son 
los sentimientos que han despertado, en los 
municipios de la zona Delta –Viladecans, Gavà 
y Sant Boi-, la primera presentación pública 

del Plan Inmobiliario para el desarrollo económico de 
la ‘Ciudad Aeroportuaria’ del Aeropuerto de Barcelona-
El Prat. 

El colapso ya existe
Pese a que Fomento estime invertir más 1.264 millones 
de euros en veinte años para impulsar el entorno del ae-
ropuerto como un gran polo económico y empresarial 
en distintos sectores, lo que representa una oportunidad 
para el territorio, las tres ciudades baixllobregatenses 
consideran que, de no recuperar las actuaciones en mo-
vilidad pendientes, la situación puede derivar, primero, 
en un auténtico colapso en el transporte que esta zona 
ya sufre a día de hoy y, segundo, que las oportunidades, 
al final, solo beneficien a las ciudades que están mejor 
conectadas con el aeropuerto: Barcelona, L’Hospitalt y 
El Prat.

tiones. Es nuestro principal problema”, asegura Carles 
Ruiz, alcalde de Viladecans. “Esta actuación genera nu-
evas oportunidades, pero nos genera un problema grave 
que tenemos que resolver. Si ya tenemos un problema de 
colapso, imagina con 30 millones más de pasajeros y los 
muchos más puestos de trabajo; algo positivo, pero que, 
si no se garantiza un adecuado transporte público desde 
los municipios del entorno del aeropuerto al propio ae-
ropuerto, quien se beneficiará no serán los municipios 
del Delta. Y aquí tenemos que reaccionar”, concluye. 

Recuperar el ‘Metro del Delta’
En concreto, los municipios del Delta reclaman recupe-
rar el proyecto de extensión de la línea de Rodalies R3 
desde L’Hospitalet hasta Castelldefels, de manera que 
se cree un verdadero ‘Metro metropolitano’: “Como al-
caldesa estaré muy expectante del plan, pero ya hemos 
trasladado la necesidad de que el desarrollo económico 
y empresarial del aeropuerto y su crecimiento tenga en 
cuenta las necesidades y potencialidades de nuestro ter-
ritorio; sobre todo, de la zona Delta”, exclama Raquel 
Sánchez, alcaldesa de Gavà. “Siempre que se planifica 
la infraestructura y su planeamiento se mira mucho a 
Barcelona, que está muy bien y su marca es un atractivo 
para todos, pero también queremos y pedimos que en 
esta estrategia Gavà y la zona Delta reciba una mayor 
parte de los beneficios directos, porque, en contra, sí 

Fomento presenta el plan director del aeropuerto 
y un ambicioso plan de urbanismo, pero ninguna 
novedad a nivel de transporte

E
l Prat, por su parte, sin los problemas de mo-
vilidad de sus vecinos del Delta, ha tomado la 
presentación del plan como buenas noticias, 
pero sin grandes novedades. Así lo ha dicho 

Alba Bou, teniente de Alcalde de Urbanismo y Medio 
Ambiente: “No nos ha dicho nada que no supiéramos. 
La Ciudad Aeroportuaria estaba a la espera de que al-
guien encendiese la mecha”. 

Según Bou, es muy evidente la distribución de 
usos que plantea Fomento, con lo que califica la no-
ticia de positiva y apuesta por un modelo de gestión 
similar al que lleva a cabo el Port de Barcelona con 
CILSA: “El Ministro ha explicado que quieren hacer 
una plataforma para que lleguen estar inversiones pri-
vadas. Yo lo relaciono con el modelo CILSA, un ope-
rador público-privado, en el que tenemos presencia en 
el Consejo de Administración. Es mi opinión y mi de-
seo. Teniendo en cuenta que la Ciudad Aeroportuaria 
está prácticamente implantada en nuestro territorio, es 

El Prat luchará para salvar el barrio de Las Palmeras

 “El Delta tiene un problema de movilidad actual-
mente y, por tanto, se tienen que resolver estas cues-

La R3 o ‘Metro del Delta’ aparece en el Plan de 
Rodalies Barcelona 2009-2015 y fue un proyecto 
ampliado por el ministro Blanco en 2010

CaRLeS Ruiz, aLCaLDe De ViLaDeCanS; LLuïSa MoRet, De Sant Boi; RaqueL SánChez, De GaVà; y CanDeLa LóPez, entonCeS aLCaLDeSa De 
CaSteLLDeFeLS, FoRMaRon en MaRzo De 2016 una PLataFoRMa Conjunta PaRa ReCLaMaR LaS MejoRaS De La MoViLiDaD en La zona DeLta 
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de esperar que participemos desde el minuto 0 y creo 
que así será”. 

En relación con los terrenos, Bou reconoce que 
tenían “más miedo” con el anterior ministro, pero el 
proyecto ya está definido y “la edificabilidad no era 
un tema a negociar”. Quedan, en cualquier caso, fle-
cos pendientes como el barrio de Las Palmeras: “No 
hemos visto el plan en detalle. La zona de La Ricarda 
no está en discusión y en el caso de Las Palmeras nos 
gustaría tranquilizar pronto a los vecinos”, asegura 
Bou, sobre este tradicional barrio ubicado en suelo 
propiedad de Aena. “Tenemos conversaciones y, entre 
pasillos, nos hemos emplazado a hablar. Es una de nu-
estras preocupaciones y nos gustaría que sacaran del 
plan, de manera formal, el barrio de Las Palmeras y 
dejasen a los vecinos tranquilos en sus propiedades”.
Esto, de momento, continúa sin ocurrir y, según los 
planos, el plan inmobiliario continúa afectando al 
barrio pratense. III



                           
                           
                           
                           
                                                                                                        

13

que sufrimos todos los perjuicios derivados, especial-
mente, el impacto acústico”. 

El proyecto de prolongación de la R3, que actual-
mente acaba en L’Hospitalet, consiste en unir la segun-
da ciudad de Cataluña con Castelldefels, pasando pri-
mero por municipios como Esplugues, Cornellà, Sant 
Boi, Viladecans, Gavà y, por último, Castelldefels. Una 
propuesta que se recogía ya en el Plan de Rodalies de 
Barcelona (2009-2015) con un tren soterrado entre Cor-
nellà y la ciudad baixllobregatense, que fue ampliada 
por el ministro José Blanco –que anunció que se haría 
llegar la línea hasta la Avenida Diagonal, a la altura de 
Zona Universitaria-, pero que, en realidad, en 2018, si-
gue en el cajón. “El beneficio de todo el entorno del ae-
ropuerto pasa por recuperar las infraestructuras pendi-
entes”, dice la alcaldesa de Sant Boi, Lluïsa Moret, líder 
local para lidiar con el ministro también con la variante 
de la C-245. “Habrá muchas oportunidades a nivel de 
ocupación, pero si no tienen un transporte público que 
les conecte con el aeropuerto… Se tiene que recuperar 
la R3 que ya cuenta con el proyecto hecho. Queremos 
un transporte eficiente y rápido entre los municipios del 
Delta con este Metro metropolitano, que nos vincula 
con el aeropuerto”. 

Sin novedades en transporte
Según Moret, el titular de Fomento, Íñigo de la Serna, 
se ha mostrado predispuesto y abierto a hablar de estos 
proyectos; no obstante, la realidad es que, por el mo-
mento, el Gobierno del Estado ha presentado dos ambi-
ciosos proyectos –el Plan Director del Aeropuerto, con 
la construcción de la terminal satélite como principal 
medida para llegar a los 70 millones de pasajeros; y el 
Plan Inmobiliario para desarrollar toda la ‘Ciudad Ae-
roportuaria’-, pero no ninguna novedad a nivel de trans-
porte. Lo que hay en marcha, como la conexión ferro-
viaria de la Terminal 1, mantiene el mismo modelo que 
el resto de líneas, en el que la prioridad es conectar el 
aeropuerto hacia la ciudad condal. III

infraestructures

Queremos un 
transporte más 

eficiente y rápido entres los 
municipios del Delta y el 
Aeropuerto de El Prat”

“

Siempre que se 
planifica 

queremos mayores 
beneficios directos”

“

Si ya tenemos 
un 

, imagina con los 
30 millones de 
pasajeros más”

“

Lluïsa Moret - Sant Boi

Raquel Sánchez - Gavà

Carles Ruiz - Viladecans
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‘The Last Mile’: 
reinventar-se o morir

el fenomen de l’última milla s’haurà de regular 
per evitar tornar a les ciutats grisenques de la 
Revolució industrial

Carlos Manzano

E
l President del Cercle d’Infraestructures, Pere 
Macias, l’alcalde de Cornellà, Antonio Balmón, 
i el Director General d’AECOC, Josep Maria 
Bonmatí, moderats pel periodista i professor, 

Joan Carles Valero, han dut a terme una taula-debat a 
l’Auditori de Cornellà, amb el suport de El Llobregat, 
sobre el present i futur dels centres comercials, especi-
alment, al nostre territori. 

Una de les principals raons d’aquesta exposició ha 
estat el canvi de comportament dels consumidors en-
vers a les diferents formes de comprar. Valero ha ex-
plicat breument les bases de comportament així com 
els nous projectes d’ampliació i reestructuració que es 
duran a terme a grans superfícies de L’Hospitalet, Es-
plugues, Cornellà, Sant Boi, Viladecans i Gavà. Això 
coincideix amb el tancament de molts establiments co-
mercials als Estats Units i amb la por que succeeixi el 
mateix al nostre país, al nostre territori. 

L’última milla i la seva logística
La preocupació de les administracions i les autoritats 
de trànsit per el fenomen conegut com ‘l’última milla’ 
(the last mile, en anglès) és evident, pel fet que el re-
partiment de mercaderies y comandes als domicilis o 
punts de restauració col·lapsarà carreteres principals i 
secundaries, molt més de com ho fa ara. Amb l’aug-
ment de les compres per internet, no només de multi-
nacionals com Amazon o Alibaba sinó de cadascuna 
de les empreses amb una venda física que també ho 
fan online, les autoritats de trànsit es veuran superades 

com son els carrers y les voreres. A més a més, una 
de les reflexions ha sigut la implantació de furgonetes 
elèctriques per dur a terme els repartiments, contami-
nant menys. “Els ajuntaments hauran de fer-se res-
ponsables de la bona gestió d’aquest espai comú per 
evitar la congestió i la contaminació de les ciutats”, ha 
aconsellat Pere Macias per a no tornar a convertir les 
metròpolis en les ciutats grisenques de la Revolució 
Industrial. 

Els centres comercials, així com també el començ 
de proximitat, s’hauran d’adaptar als nous temps per 
poder fer front a la venda exclusivament online de 
Amazon, Alibaba o, fins i tot, Wallapop. Fent una 
bona gestió i promoció del comerç electrònic s’atrau-
ran potencials clients als centres comercials que d’al-
tra manera no hi anirien. 

La ciutat com a principal valor
Macias ha reforçat el valor de la ciutat com a principal 
valor en infraestructures com “un conjunt de plantes 
baixes comercials”. “La ciutat ha de saber acollir tot 
tipus de comerç: de planta baixa i d’espais especialit-
zats com els centres comercials” ha explicat. Però tot 
té el seu lloc i el seu moment, els centres comercials 
han de saber conviure amb la ciutat i no fer que les 
persones surtin de la ciutat perquè sinó “ens trobarem 
davant d’un model americà que no és el nostre”. És 
a dir, un centre comercial potencia aspectes com la 
mobilitat allà on està situat, però si es situa fora de la 
ciutat aquests elements no beneficien a la població i 
tornem al model americà que deia Macias. “Hem de 
veure aquelles coses que funcionen i saber construir 
bé les ciutats”, ha conclòs Macias.

El virus dels Estats Units no afecta a Europa
“La diferencia del nostre país amb els Estats Units 
es que allà hi ha hagut saturació de grans superfícies 
però això no passa a Espanya, on hi ha hagut una re-
gulació comercial”, ha iniciat la seva exposició Bon-
matí per explicar les diferències entre el nostre model 
i l’americà. Pel fet que el nostre model és diferent al 
de la superpotència americana cal una reinvenció en 
la manera de vendre, tal i com ha canviat el model 
de consumir, però amb la possibilitat de fer-ho sense 
començar a tancar centres. 

L’obertura de Finestelles Shopping Centre a Es-
plugues, la modernització de Barnasud a Gavà, la 
construcció de la segona fase del Viladecans The Style 
Oulet de Viladecans, la construcció d’un Carrefour i 
un cinema al Llobregat Centre de Cornellà, la possible 

els centres comercials han de saber conviure 
amb la ciutat i no fer que les persones surtin de 
la ciutat

Nou Cercle d’Infraestructures al Baix Llobregat: “Present i futur dels centres comercials”

per aquest repartiment logístic que farà créixer la dis-
tribució física als carrers y carreteres plens de camions 
i furgonetes.  

Aquesta ha estat una de les principals preocupaci-
ons que ha portat als ponents a replantejar-se l’admi-
nistració de les noves vendes, com fer-ho millor o com 
equilibrar-ho, com regular aquest ús de l’espai públic 

joSeP M. BonMatí, DiReCtoR GeneRaL De aeCoC | BCn Content FaCtoRy
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P
ropera taula-debat: “Desenvolupament eco-
nòmic al Baix Llobregat i L’Hospitalet: Ci-
rugia Urbana”. Dimecres 6 de juny a Sant 
Feliu de Llobregat amb Jordi San José Bue-

naventura, alcalde de Sant Feliu, Pere Macias, Presi-
dent del Cercle d’Infraestructures, i Joan Carles Va-
lero, periodista i professor. L’acte també comptarà 
amb un representant de la Diputació i un tècnic de 
l’AMB encara per confirmar. III

6-J: Cirurgia Urbana

ampliació del centre comercial Alcampo de Sant Boi, 
així com l’ampliació en la programació d’activitats 
culturals i d’entreteniment a La Farga de l’Hospitalet, 
són alguns exemples de com s’estan reinventant les 
grans superfícies per a que el virus estatunidenc no els 
afecti i estiguin preparades per les noves generacions 
que, cada cop més, escullen la compra per internet. 

La por de la venda online
De la mateixa manera que el comerç de proximitat 
mirava amb por les grans superfícies, aquestes tenen 
el mateix sentiment vers els grans venedors d’inter-
net com Amazon. “Si tot això està passant i creixerà la 
venda per internet, les botigues físiques perdran quota 
de mercat i rendibilitat”, segons Bonmatí aquest tipus 
de botigues han de fer tres coses per aconseguir com-
petir ja no només amb les grans superfícies sinó amb 
les grans botigues virtuals. La primera és adequar la 
botiga per als nous models de consum: “Si no ho fem 
l’experiència no serà bona i s’anirà al consum online”, 
ha dit a la taula rodona de Cornellà. La segona és la lo-
gística per aconseguir un nivell d’automatització cada 
vegada més elevat i amb el que poder competir amb 
Amazon o Alibaba. I, per últim, reforçar la part online, 
fonamental per a competir per aconseguir atreure als 
consumidors actuals.

“La roba ha pensat que Amazon no li afectava, però 
no ha sigut així”, Bonmatí ha exposat els diferents ti-
pus d’innovacions per a que la roba arribi a les nostres 
cases convertint-les en petits provadors sense neces-
sitat de trepitjar una botiga i amb la facilitat de tornar 
tot allò que no ens agradi. “Ara estem vivint el quart 
gran canvi i com a consumidors ens posem en el cen-
tre, volem un producte a qualsevol lloc amb qualsevol 
dispositiu”, el Director General ha fet èmfasi en aquest 
últim punt, el que anomenaríem ‘omnicanalitat’, per a 
explicar els altres tres, és a dir, sense adequar la botiga, 
sense la logística o sense reforçar la part online i ober-
ta a tothom, amb la capacitat d’igualar-se a aquestes 
noves formes de vendre i consumir, no hi ha opció de 
progressar i cada vegada s’aniran perdent més possi-
bles compradors envers les plataformes digitals o els 
grans centres comercials. 

Pros i contres de cada tipus de comerç
“No hi ha substitució generacional en el comerç de 
proximitat, com el Mercat Municipal, tothom vol que 
sigui com la Boqueria”, ha dit l’alcalde de Cornellà. 
Però, segons Balmón, ni un model és tan bo ni l’altre 
tan dolent: “Splau ha destruït comerç local però també 

ha creat ocupació, treballen més de 1.800 persones de 
forma directa”. Balmón ha explicat que el comporta-
ment canvia amb cada generació i això és molt difícil 
de canviar, es pot ajudar al comerç local però no es pot 
canviar la conducta de les persones. “Hem de preparar 
el territori per al nou comportament”, ha conclòs l’al-
calde de Cornellà.

El futur dels centres comercials és predicible però 
no segur, l’adaptació a les noves conductes dels ciu-
tadans són les que fan mantenir els llocs de compra i 
venda tant de les plantes baixes de les ciutats com les 
de les grans superfícies físiques i online. En definitiva, 
reinventar-se o morir.  III

a DaLt, PeRe MaCiaS, PReSiDent DeL CeRCLe D’inFRaeStRuCtuReS, i antoni BaLMón, aLCaLDe De CoRneLLà; a Baix, eL CeRCLe CeLeBRa La 11ª tauLa aL 
Baix LLoBReGat aMB una noVa tauLa MoDeRaDa, a La DReta, PeR joan CaRLeS VaLeRo, eDitoR exeCutiu De eL LLoBReGat | BCn Content FaCtoRy
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Seat deja la puerta abierta a una posible 
ampliación de la planta de Martorell 

el primer coche eléctrico de Seat llegará en 2020 tras 
presentar un nuevo modelo cada seis meses en los 
próximos tres año 

Imanol Crespo

“M
ás”. Con este lema, Seat ha celebrado, 
en el Museo ABC de Madrid, su habitual 
conferencia anual para presentar los re-
sultados del ejercicio 2017, pero tambi-

én para poner las bases del futuro de la compañía. Unas 
bases que pasan por una nueva ofensiva de producto que 
les hará presentar un modelo cada seis meses, como mí-
nimo, en los próximos tres años.

Dos modelos nuevos al año
Los dos primeros serán el Seat Tarraco –el primero con 
nombre catalán de su historia, tras un pionero proceso 
participativo para su elección- y el Cupra Ateca, que lle-
garán –ambos- este mismo año; mientras que el próxi-
mo año será el turno para una nueva generación del Seat 
León con dos variantes, el modelo cinco puertas y el 
familiar ST, hasta presentar, ya en 2020, un CUV (Cros-
sover Utility Vehicle) que será el primer vehículo 100% 
eléctrico de la compañía. De un estilo al León, algo más 
grande, tendrá una autonomía de 500 kilómetros y será 
fabricado en Alemania. Además, en el mismo año 2020, 
Seat presentará una versión híbrida enchufable del nue-
vo Seat León, construido en la planta de Martorell, y con 
una autonomía de al menos 50 kilómetros. 

Una amplia propuesta que refleja la apuesta trans-
versal de Seat por nuevas energías, pero sin criminalizar 
las de combustión: “En Seat vamos a tenerlas todas, des-
de la gasolina y el diésel, hasta los eléctricos, híbridos, 
enchufables, y el gas natural comprimido”, ha dicho el 
presidente de la compañía, Luca de Meo, antes de pedir 
a la administración que no se centre solo en la electrifi-
cación. 

En cualquier caso, se trata de una nueva y ambicio-
sa ofensiva de producto que da continuidad a la que ya 
ha emprendido la marca desde la llegada de su actual 
presidente, Luca de Meo, en 2015, que, en respuesta a 
El Llobregat, ha dejado la puerta abierta a una posible 
ampliación de la planta de Martorell que opera, actual-
mente, al 95% de su capacidad: “Estamos hablando aho-
ra justamente de esto. Está claro que nuestra ambición 
para crecer también implica que haya que hacer un plan 
para el desarrollo industrial y Martorell es nuestra huella 
central”, ha dicho De Meo. “Pero no solo Martorell, sino 
también Seat Componentes. Es un debate que viene de 
hace tiempo y que, ahora, no tengo datos concretos, pero 
que será un tema a tratar el año que viene”.

En este sentido, el presidente de la compañía tam-
bién ha mostrado su interés en que Martorell fabrique 

samblaje de baterías; estamos hablando de su produc-
ción, de las ventas… Estamos en el inicio del arranque. 
Y en España, como segundo productor de vehículos de 
Europa, tenemos la responsabilidad de garantizar que el 
ecosistema de automoción esté a la altura”.

Nuevo récord de resultados
Tras lograr, en 2016, los mejores resultados de la histo-
ria de Seat, la multinacional española de automoción no 
solo no ha tocado techo, sino que ha vuelto a cerrar, por 
segundo año consecutivo, unas cifras inéditas. En con-
creto, Seat ha logrado, en 2017, 281 millones de euros 
de beneficio después de impuestos, lo que representa un 
incremento del 21,3%. Se suma, pues, un tercer ejercicio 
con números verdes en este aspecto.

El volumen de negocio ha alcanzado los 9.552 mi-
llones de euros; es decir, un 11% más respecto a 2016 y 
un 50% si se compara con los datos de hace cinco años 
(2013). De esta manera, la compañía se queda a las pu-
ertas del umbral de los 10.000 millones, objetivo que, 
según estiman, alcanzará este año. Según de Meo, estos 
resultados se deben al buen comportamiento general de 
todos los productos, aunque ha destacado el nuevo Ibi-
za, el Arona y los datos del Ateca en su primer ejercicio 
completo: “2017 ha sido un nuevo año de record. Los 
resultados son la consecuencia de un rendimiento equi-
librado de todos los modelos; tenemos una de las gamas 
más jóvenes del mercado, con una media de poco más de 
tres años, que cubre todos los segmentos significativos 
en Europa con productos de referencia. En pocos años, 
hemos convertido Seat en una marca relevante para una 
amplia mayoría de clientes europeos”.

También los jóvenes. De hecho, cuentan con una 
edad media de cliente diez años más joven que la media 
europea, lo que favorece que sea la marca que más crece 
de Europa: suma su quinto año consecutivo de crecimi-
ento con un incremento de las ventas netas del 46% en 
este último lustro. En total, Seat ha vendido, en su últi-
mo ejercicio, 468.400 vehículos.

En el apartado de inversiones, Seat ha destinado 962 
millones de euros en este sentido, lo que representa un 
aumento del 11,6% respecto el año anterior. De estos, 
464 millones han ido a parar íntegramente a I+D, lo que 
la convierte en la compañía industrial que más invierte 
en este aspecto; de hecho, solo Seat suma el 3% del total 
de inversiones en España.

Por su parte, la compañía ha aumentado su capacidad 
para financiar actividades mediante recursos propios 
gracias a un ‘cash flow’ que alcanza los 947 millones de 
euros, un 24,4% más que en 2016. Datos que garantizan 
la sostenibilidad de la empresa para afrontar los nuevos 
retos de futuro: “La estrategia de Seat está funcionan-
do y hemos logrado el objetivo de la rentabilidad. So-
mos una empresa sostenible y estamos preparados para 
afrontar retos de futuro y financiar nuestros planes de 
crecimiento”, ha dicho el vicepresidente de Finanzas, IT 
y Organización, Holger Kintscher. “Seat es una empresa 
ganadora y ya se encuentra en un nivel mayor”.

Un nivel que ha dado el salto del mercado euro-
peo a un ámbito más global e internacionalizado con el 
proyecto en China, la planta de Argelia y la posible fa-
bricación en México, opción que se está estudiando para 
aprovechar la huella del grupo Volkswagen allí. III

Los excelentes resultados permiten, un año más, 
un bonus para los trabajadores de Martorell que 
ascenderá hasta los 700 euros

alguno de los coches eléctricos que el grupo Volkswa-
gen tiene en proyecto: “Si fuéramos capaces de llevar 
un coche eléctrico a Martorell tendría su efecto en toda 
la cadena de suministros. Estamos interesados en que 
toda la planta esté dotada de la mayor tecnología y que 
podamos contribuir en ello”. Y es que la repercusión 
también favorecería, seguramente, el negocio de Seat 
Componentes: “La cuestión va más allá del simple en-

L
os excelentes resultados de Seat permitirán, 
de nuevo, repartir beneficios entre los em-
pleados. Por segundo año consecutivo, los 
trabajadores de Martorell recibirán un ‘bo-

nus’ extra de 700 euros, casi el doble de lo que se 
entregó el ejercicio pasado en una de las principa-
les novedades de la conferencia.

En aquella ocasión, fueron 480 euros que se 
entregaron de manera lineal a unos 13.000 emple-
ados de la planta. En esta ocasión, la cifra ascien-
de, como decimos, hasta los 700 euros, por lo que 
Seat destinará una partida total de 9,3 millones.

En relación con la ocupación, está prevista la 
nueva incorporación de centenares de trabajadores 
de manera inmediata. III

Crece hasta los 700 € el ‘bonus’ 
para los empleados de Martorell

Seat PReSenta PoR PRiMeRa Vez SuS ReSuLtaDoS en MaDRiD | i. C. 
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Una de cada cuatro empresas logísticas 
reconocen invertir poco o nada en sostenibilidad

E
l sector logístico de la ‘Gran Barcelona’ sigue 
creciendo a pasos agigantados y con una gran 
proyección de futuro. El Port de Barcelona, por 
ejemplo, ha empezado el año con aumentos de 

dos dígitos porcentuales en todos los sectores de activi-
dad hasta el mes de febrero y con un crecimiento total del 
23% gracias a los 10,7 millones de toneladas de mercan-
cías transportadas en la infraestructura. Datos que avalan 
la reciente adjudicación de la tercera fase de obras de la 
ampliación del muelle adosado por 26,1 millones de eu-
ros a la UTE SATO / FCC Construcción / Copisa. 

Por su parte, el Aeropuerto de Barcelona – El Prat, 
que registró el mejor mes de febrero a nivel de pasajeros, 
transportó en el segundo mes del año 11.799 toneladas, 
un 10,5% más que en el mismo mes del año pasado. De 
la misma manera, la proyección de futuro es excelente, 
más con el nuevo plan inmobiliario que Fomento ha pre-
sentado. 

Con estos incrementos en el sector, lo que parece 

evidente es que el debate de la sostenibilidad no es ya 
una opción. Sin embargo, los datos del IX Barómetro del 
Círculo Logístico, presentado en el marco del próximo 
congreso SIL Barcelona que se celebrarà en junio, dejan 
datos para la preocupación. 

Según la encuesta, realizada a 1.067 directores de 

Logística y Supply Chain de toda España, cae el com-
promiso con la sostenibilidad. En concreto, las empresas 
logísticas que invierten muchos o bastantes recursos en 
criterios sostenibles representan el 71,6% del total, lo que 
refleja una disminución del 8,1% respecto al barómetro 
del año pasado.

Por inversión, casi la mitad de los encuestados 
(49,7%) considera que invierte bastante, mientras que un 
21,9% responde que invierte mucho. En cambio, el ver-
dadero dato preocupante es que el 24,6% -una de cada 
cuatro empresas- invierta poco, dato que se incrementa 
hasta el 28,4% si incluimos el 3,8% de empresas que no 
inviertan absolutamente nada. Esto representa, respecto 
a los datos del año pasado, un “preocupante incremen-
to”, según los promotores del barómetro, del 5,1% y del 
2,1%, respectivamente. 

Por sectores, la actividad más preocupada por la 
sostenibilidad, según el informe, es la relacionada con 
el sector químico, farmacéutico y sanitario, en el que el 
34,7% afirma invertir mucho; en contra, el vinculado con 
la tecnología y la electrónica sería el que menos, ya que el 
10,1% asegura no invertir nada. En cualquier caso, estos 
datos se tienen que tomar con cierta prudencia, puesto 
que no todas las industrias son iguales y, por tanto, puede 
haber sectores más limpios que necesiten menos o nula 
inversión. 

Lo primero, la calidad
Entre el resto de datos importantes del barómetro, encon-
tramos que los directivos prefieren valorar, primero, la 
calidad antes que el precio a la hora de subcontratar. Se-
gún el informe, el 78,6% considera que lo más importante 
es, como decimos, la calidad del servicio, por encima del 
ahorro, que se ubica en el segundo puesto con un 54,7%, 
cifra que representa un aumento del 4,3% respecto a 
2017, año en el que ocupaba el cuarto puesto. La experi-
encia y confianza; la flexibilidad; la especialización; o la 
rapidez son otros de los aspectos que valoran. 

Por otro lado, el 97,3% de los directores de logísti-
ca encuestado considera que la gestión del transporte es 
importante o muy importante en el modelo de negocio; 
en concreto, el 64,2% considera que este aspecto es fun-
damental, mientras que el 33,1% es importante pero no 
fundamental. Solo un 1,6% considera que no lo es; unos 
datos que ponen en valor, también, la necesidad de bue-
nas infraestructuras en el territorio para que el transporte 
sea eficiente. 

Por último, entre otros aspectos, el informe pone en 
valor la colaboración y el intercambio como estrategias 
cada vez más importantes en la logística del futuro. III

eL PoRt De BaRCeLona ha iMPLeMentaDo en LoS úLtiMoS añoS 
iMPoRtanteS MeDiDaS MeDioaMBientaLeS en FaVoR De La SoSteniBiLiDaD

el ix Barómetro del Circulo Logístico alerta de la menor preocupación del 
sector por el medio ambiente y los criterios sostenibles

Las empresas logísticas que invierten mucho o bastante en sostenibilidad 
caen un 8,1% respecto al año pasado

Redacción

D
urant aquests dies seguia com tots i totes les no-
tícies sobre el nen de vuit anys desaparegut a un 
poble del sud de l’estat i que malauradament ha 
aparegut mort, presumptament per una persona 

de l’entorn familiar. 
Seguint les notícies veia també com la pena màxi-

ma que l’imposarien a la pressumpta assassina són vint 
anys. Sí, vint anys. Algú pot considerar això com a poc 
temps, i algú altre com a molt de temps. Ara bé, sense 
entrar a valorar si és molt o poc, i que admet arguments a 
favor i en contra, el que ningú podria discutir és que a una 
persona que ha assassinat a un nen indefens se li hauria 
d’aplicar la pena màxima que tipifiqués el codi penal. 

Però al Regne d’Epanya això no és així. Avui dia hi 
ha persones encausades per haver organitzat un referèn-
dum per les quals se’ls hi demana trenta anys de presó, 
sí, deu anys més de presó que a algú que sàdicament 
tregui la vida a un nen indefens!

Això es miri per on es miri és una injustícia. Trenta 
anys de presó sense haver robat ni un euro i sense ha-
ver emprat cap tipus de violència per uns delictes com la 

rebel·lió i la sedició que a la majoria d’estats de dret no 
existeixen, és desproporcionat, i més comparant-lo amb 
el supòsit que esmentava abans i tants altres que es po-
drien exposar.

Quan fa més de quinze anys vaig entrar a la facultat 
de dret, a la primera sessió de dret romà, el catedràtic 
que impartia aquella sessió ens va explicar que Ulpià defi-
nia la justícia (iustitia) com “la constant i perpètua voluntat 
de donar a cadascú el seu dret”.

És evident que l’estat espanyol no està donant a ca-
dascú el seu dret, ans al contrari, arbitràriament aplica 
penes més altes per delictes que el sentit comú ens diu 
que no són tan greus i a la inversa. La justícia a Espanya 
no és cega i actua arbitrariament generant cada dia més 
dubtes entre tots aquells que creuen en l’estat de dret.

Així doncs ens toca a tots fer una reflexió sobre la 
salut de la justícia, perquè arribarà el dia en que fer uns 
versos d’un rap en contra de la monarquia serà sancio-
nat de forma més estricta que robar diners de tots els 
administrats i administrades... oh no! Potser això ja està 
passant.  III

“Iustitia”
regidor d’erc cervelló 

i diputat provincial d’urbanisme i habitatge

Josep-Ramon  Mut
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Amazon hace de su centro 
logístico de El Prat un nuevo 
atractivo turístico

unos 6.000 robots mueven automáticamente las 
estanterías hasta el operario que ha solicitado el 
producto

Carlos Manzano

T
ras su desembarco en El Prat, su primera cam-
paña de Navidad en el territorio y sus primeras 
críticas por el despido masivo de empleados, 
la multinacional estadounidense Amazon ha 

anunciado que llevará a cabo excursiones organizadas 
para ciudadanos en su nuevo centro logístico de El Prat. 
Abrirá sus puertas como si un destino turístico fuera 
para deslumbrar con su actividad basada en la robótica 
y en la industria 4.0.

Actividad de película
Se trata, de hecho, de su centro logístico más moderno, 
con una superficie construida de más de 60.000 metros 
cuadrados equivalente a ocho campos de fútbol y con 
una capacidad de almacenaje de 25 millones de produc-
tos.  Todo está automatizado, el centro cuenta con 6.000 
‘drives’ (parte móvil de los robots) que se encargan de 
transportar los 50.000 ‘pods’ (estanterías móviles donde 
se almacenan productos). 

Los robots van moviéndose en busca de estanterías 
móviles o llevándolas a los operarios que han solicitado 
ese producto para el envío al cliente, sin tan siquiera 
rozarse, dándose paso entre ellos automáticamente. En 
cierto modo es como ver el futuro o, para los amantes 
del cine de animación, sería la versión de distribución 
de ‘Monstruos S.A.’. En la película los empleados piden 
puertas que se transportan de forma automática mien-
tras que en el centro de Amazon en El Prat se solicitan 
estanterías con productos. 

Amazon abre sus puertas al público, como ya hizo 
en su centro logístico en San Fernando de Henares (Ma-
drid), para dar a conocer el proceso que sigue el produc-
to desde que se adquiere en la web hasta que llega al do-
micilio del cliente, a la empresa o al punto de recogida. 

Este nuevo enclave turístico contará con un ‘Tour’ 
de una hora donde, según datos de la web de Amazon, 
los visitantes tendrán la oportunidad de ver cómo los 
empleados recogen, empaquetan y envían artículos. Una 

hemos de ver si las personas son el perfil adecuado y 
si Amazon es el perfil adecuado para las personas que 
entran. También hay que decir que estas personas justo 
han entrado en el pico, es decir, octubre, noviembre, di-
ciembre y enero cuando hay más volumen. Y después de 
los reyes los pedidos bajan y necesitamos menos gente”. 

Tanto es así que, según han confirmado trabajadores 
del centro de El Prat, cada semana eran despedidos gru-
pos de entre cinco y diez personas. O los que se iban a 
casa no sabían si tendrían que volver. Algo parecido ha 
ocurrido en el centro que la multinacional tiene en Sant 
Esteve Sesrovires, en el que, tras Reyes, cada día había 
algún empleado despedido. Sea como fuere, Amazon 
ha demostrado que, por mucha tenicificación que haya, 
la estabilidad laboral no predomina entre sus pasillos, 
como mínimo, en su estreno en el territorio. 

Anzuelo para nuevas empresas
La robotización de la planta logística de Amazon crea 
un nuevo modelo para ordenar los productos, lo que 
ellos llaman “el caos organizado”. Los robots saben 
exactamente dónde está cada artículo en todo momen-
to, pero no están clasificados por secciones sino como 
consideran los autómatas que es más eficiente, dedicán-
dose en las “horas valle” (con menor nivel de trabajo) a 
“desordenar” el almacén. Las visitas turísticas al centro 
logístico de Amazon en El Prat comenzaron el 22 de 
marzo y se podrán realizar hasta el 26 de abril, con po-
sibles ampliaciones de tours anunciados próximamente 
en su página web.

En paralelo, esta noticia coincide con el Plan Inmo-
biliario que Fomento ha anunciado para el impulso 
económico y empresarial del entorno del Aeropuerto de 
El Prat y con el que tiene previsto invertir 1.264 mi-
llones en veinte años para atraer, entre otros sectores, 
empresas referentes del sector logístico y e-commerce. 
En este sentido, Amazon puede ser un excelente anzuelo 
para otras compañías similares como, por ejemplo, la 
china Alibaba Group, que estudia ubicarse entre Gavà, 
Génova o Marsella, tal y como anunció El Llobregat en 
la anterior edición. III

Pattje: “hemos de ver si las personas son el 
perfil adecuado y si amazon es el perfil 
adecuado para las personas que entran”

Entramos en el centro logístico de Amazon en El Prat

descripción peculiar si tenemos en cuenta la automati-
zación que tiene este centro. En esta línea, y durante 
una primera visita con periodistas, Fred Pattje, Director 
General de Operaciones de Amazon en España e Italia, 
ha respondido a las críticas sobre los despidos masivos 
producidos tras el Black Friday y la campaña de Na-
vidad: “Cuando arrancamos un centro nuevo, primero, 

J
eff Bezos es, según la revista Forbes, la per-
sona más rica del mundo. El fundador de 
Amazon tendría una fortuna de 90.000 millo-
nes de euros, una cifra que nunca nadie había 

alcanzado antes. 
De esta manera, Bezos supera a Bill Gates, que 

ha liderado esta lista en 18 ocasiones en los últimos 
24 años. En esta ocasión, cae a la segunda plaza del 
podio con 72.500 millones de euros; un buen pico de 
3.200 millones de euros más que en el año pasado. 

Lejos de los 31.500 millones de euros que Bezos 
habría ingresado en el último ejercicio y que le ha 
permitido ser la única persona del mundo en lograr 
la fortuna de 12 cifras en dólares americanos. III

Su fundador, el más 
rico del mundo

6.000 RoBotS ConViVen en aMazon Con La PLantiLLa | C.M.

zona FinaL De eMPaquetaDo | CaRLoS Manzano  
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La cultura de compartir trabajo y vivienda de los 
“millenials”, protagonista del BCN Meeting Point

El principal salón español del sector se celebrará del 25 al 28 de octubre 

de 2018 en el recinto ferial de Barcelona de Montjuïc

J.C.V.

L
a estructura y fisonomía de las ciudades se adapta 
a pasos agigantados a la revolución de la economía 
4.0 y a las nuevas generaciones que la impulsan. 
Una revolución que pivota sobre la tecnología y la 

cultura de compartirlo todo, desde el coche a la oficina y 
también la vivienda. En Londres, el 20% de los edificios 
de oficinas ya son de “coworking”, es decir, no tienen in-
quilinos, sino usuarios. Igual ocurre con las viviendas de 
los “millennials”, generación que opta por el concepto de 
“coliving” y que reclaman menos parkings en los edifici-
os y más conectividad y comunidad. Igual ocurre con la 
logística de la distribución del e-commerce, que requiere 
naves en la primera corona de las ciudades para así abas-
tecer más rápido las mercancías a los clientes.

En este panorama cambiante, el salón inmobiliario 
Barcelona Meeting Point (BMP) calienta motores. Aun-
que el principal salón español del sector se celebrará del 
25 al 28 de octubre en el recinto ferial de Barcelona de 
Montjuïc, este jueves el Consorcio de la Zona Franca de 
Barcelona (CZFB), organizador del certamen, ha presen-
tado las líneas maestras de la edición número 22, con la 
constitución de un comité de innovación. De entrada, el 
delegado especial del Gobierno en el CZFB, Jordi Cor-
net, ha adelantado que el BMP apostará por la internaci-
onalización del sector inmobiliario y la generación ‘mi-
llennial’.

Para Cornet, el salón debe servir también para rei-
vindicar la capitalidad de Barcelona también en el sector 
inmobiliario, después de liderar los sectores de la tecno-
logía móvil y náutica, por ejemplo. De esta forma, asegu-
ra que se reforzará el protagonismo español como uno de 
los principales países europeos receptor de inversores ex-
tranjeras. En ese sentico, Cornet remarca que BMP debe 
contribuir a “retornar a Barcelona la marca como ciudad 
referente inmobiliaria”, así como exponer propuestas y 
soluciones que garanticen que el sector crezca de manera 
sostenible y accesible para toda la ciudadanía.

Apuesta por la vivienda de alquiler
En la apuesta por el CZFB de facilitar viviendas de alqui-
ler a precios accesibles, Cornet ha avanzado que la em-
presa pública que preside está “a punto” de entregar las 
primeras 54 viviendas que promueve en el barrio Marina 
de la Zona Franca, a las que seguirán las  de los guardias 
civiles para realojarles porque vivían en los cuarteles de 
Sant Andreu. 

BMP confía en superar las cifras del año pasado, en 

inmobiliario, como son la digestión de la transformación 
está registrando, para ‘ayudar’ así a repensar sus princi-
pales productos (oficinas, residencias y hoteles) ante los 
cambios en los hábitos de consumo de sus usuarios por el 
impacto de la tecnología.

Diseño barcelonés del salón
El salón ha redefinido la estructura del espacio interno 
inspirándose en el barrio del Eixample, simulando las is-
las que configuran su plano, de modo que no habrá un 
pasillo central como ocurre en otras ferias. La directora 
general del CBZF, Blanca Sorigué, ha explicado que as-
piran a “visualizar Barcelona” para demostrar la fuerza 
que tiene la ciudad en el sector inmobiliario, por lo que 
los stands se organizarán como las islas de del barrio Ei-
xample.

Sorigué ha agregado que este nuevo diseño -con una 
entrada única y dos salidas, y dos espacios separados 
para la zona del Symposium y la de ‘Proptech’, y que 
ha sumado 1.000 metros cuadrados más, ha sido pensado 
también siguiendo la organización de un centro comer-
cial. El salón inmobiliario también tendrá un espacio en 
la playa, por lo que la directora general de BMP y del 
CZFB ha señalado que algunas de las sesiones del salón 
se celebrarán en la costa barcelonesa, con la intención de 
reforzar esa proximidad con la ciudad y el mar. III

pleno octubre, cuando registró 16.000 visitantes profesi-
onales, 265 empresas participantes, 17 sesiones de confe-
rencias con 90 ponentes a pesar de los difíciles momentos 
que atravesaba la ciudad y el país debido al desafío inde-
pendentista. Este año, con la seguridad garantizada, los 
organizadores esperan superar los participantes, también 
de representantes de fondos de inversión, procedentes, 
sobre todo, de Estados Unidos y Reino Unido.

El salón también organizará un ‘Symposium Interna-
cional’, en el que se abordará los retos que tiene el sector 

El salón debe servir, según Cornet, para reivindicar la capitalidad de 

Barcelona en el sector inmobiliario, despues de liderar el tecnológico o náutico

El CZFB está “a punto” de 

entregar las primeras 54 
viviendas que 

promueve en el 
barrio Marina de la 

Zona Franca”

“

El ConsorCio dE la zona franCa dE BarCElona prEsEnta las línEas MaEstras dEl próxMo BarCElona MEEting point 2018 
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El Consorcio de la Zona Franca pide a Montoro que lo que recauda 
de las empresas instaladas se reinvierta en la economía 4.0

Jordi Cornet, delegado especial del Estado en la empresa pública, reclama junto al resto de zonas francas españolas que 
el impuesto de sociedades obtenido en sus recintos se destine a un fondo de promoción económica

E
l Consorcio de la Zona Franca de Barcelona, 
junto al resto de zonas francas de España, ha 
solicitado al Ministerio de Hacienda y Admi-
nistraciones Públicas la cesión de los recur-

sos que en concepto de impuesto sobre sociedades 
recauda de las empresas ubicadas en sus polígonos. 
Con ese dinero, quieren crear un fondo de promo-
ción económica para afrontar los cambios de la eco-
nomía 4.0.

Hasta ahora, los dos únicos consorcios de zonas 
francas que tienen cedidos ese recurso financiero 
son el de Cádiz y el de Vigo. Si prospera la petición 
planteada al subsecretario de Hacienda y Función 
Pública del Ministerio de Hacienda, Felipe Martí-
nez Rico, la cesión beneficiaria a los cinco restan-
tes consorcios, entre ellos el de la Zona Franca de 
Barcelona, un extremo que redundaría también en 
impulsar la ayuda a la exportación e importación 
de las pequeñas y medianas empresas, que son las 
que utilizan mayoritariamente los servicios de los 
polígonos francos. Unos beneficios que redundarían 
también en el sistema productivo de L’Hospitalet y 
el Baix Llobregat.

El encuentro con el alto cargo del Ministerio de 
Hacienda también ha servido para abordar el encaje 
de los consorcios de las zonas francas dentro del sec-
tor público y clarificar la reglamentación aplicable 
en las zonas francas, así como para examinar siste-

mas de mejora y actualización de los recintos adu-
aneros, cotejar las inversiones internacionales que 
pueden efectuar este tipo de organismos.

Asociación europea
Además de la iniciativa de la cesión del recurso fi-
nanciero de Hacienda, también se ha planteado la 
propuesta del Consorcio de la Zona Franca de Bar-
celona (CZFB) de crear una asociación de zonas 
francas del continente europeo, asunto que se podría 
examinar el próximo mes de mayo en el congreso 
que la Asociación Mundial de Zonas Francas cele-
brará en Dubai. Y es que estas plataformas de comer-
cio internacional ponen de manifiesto la necesidad 
de visualizar el ámbito español de las zonas francas 
y su aportación para acometer actuaciones de interés 

común en el ámbito económico. En este sentido, la 
Zona Franca de Barcelona ha aportado su proyecto 
sobre la promoción de una aceleradora-incubadora 
de industria 4.0.

El CZFB ha iniciado encuentros con autoridades 
europeas del sector para auspiciar la creación de la 
primera Asociación Europea de Zonas Francas como 
instrumento de colaboración y representación ante 
instancias internacionales. Una actividad que se en-
marca en la candidatura barcelonesa para albergar 
la sede mediterránea de la Organización Mundial de 
Zonas Francas (WFZO) y del Congreso Mundial de 
Zonas Franca que coincidirá con el Salón Internaci-
onal de la Logística (SIL), que se celebrará del 26 
al 28 de junio de 2019 en el Palacio de Congresos 
de Cataluña y que se calcula que congregará a más 
de un millar de representantes de zonas francas del 
mundo.

El CZFB es una entidad creada en 1916 por el 
Gobierno español, el Ayuntamiento de Barcelona y 
los estamentos económicos de la sociedad civil cata-
lana que, con un histórico espíritu de concertación, 
se dedica a la generación de actividad comercial lo-
gística y económica. Gestiona el polígono industri-
al de la Zona Franca de Barcelona, su Zona Franca 
Aduanera y promueve áreas industriales, logísticas y 
urbanas, así como eventos feriales de interés empre-
sarial, logístico e inmobiliario. III

El suBsECrEtario dE HaCiEnda y 
funCión púBliCa dEl MinistErio 
dE HaCiEnda, fElipE MartínEz 
riCo, Junto a Jordi CornEt, 
dElEgado dE BarCElona, 
alfonso pozuElo, dElEgado dE 
Cádiz, tErEsa pEdrosa (Vigo), 
gustaVo gonzálEz (tEnErifE), 
Carlos EstEr (gran Canaria), 
fErnando CáMara (santandEr) 
y JaViEr landa, dElEgado dE 
sEVilla) | CzfB

economia

Solo Cádiz y Vigo tienen 
cedido este recurso 

financiero, del que se 
podrían beneficiar 

5 zonas francas más
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Sant Boi, al frente de la innovación 
de las ciudades españolas 

la ciudad baixllobregatense entra, por tres años, 
en el Consejo rector de la red innpulso para liderar 
la innovación de las ciudades medianas del país

Redacción

L
as ciudades van a experimentar una imparable 
transformación en los próximos de la mano de la 
tecnología y la innovación, una transición que ya 
ha comenzado y que pronto consolidará nuevos 

modelos de gestión. No se trata solo de rebautizar nues-
tros municipios en ciudades inteligentes, sino de que el 
espíritu innovador invada, de manera transversal, todas 
las caras posibles de la gestión municipal. Un proceso en 
el que el Baix Llobregat estará fuertemente representado 
para liderarlo.

Sant Boi estará durante tres años en el Consejo Rec-
tor de la Red Innpulso de Ciudades de la Ciencia y la 
Innovación para liderar la innovación, en concreto, de las 
ciudades medianas de toda España. Se trata del órgano 
ejecutivo de esta entidad y compartirá camino con otras 
grandes urbes de todo el territorio nacional: Terrassa y 
Ermua (presidencia); Barakaldo y Valladolid (ciudades 
grandes); Sant Boi y Alcoi (ciudades medianas) y Ejea de 
los Caballeros y Villamayor (ciudades pequeñas). “El pa-
pel protagonista de Sant Boi en esta red nos puede ayudar 
a generar alianzas estratégicas y nuevas oportunidades en 
relación con nuestra estrategia de futuro para una ciudad 
saludable y sostenible”, explica la alcaldesa de Sant Boi, 
Lluïsa Moret, en declaraciones a El Llobregat.

Fuerte representación del Baix en Innpulso
Miembro de esta institución desde su creación en 2010, 
Sant Boi ha apostado fuertemente por ámbitos como la 
eficiencia energética en la gestión de residuos, que ha 
permitido reducir en un millón de euros anuales la factura 
de suministros y aportar soluciones novedosas a familias 
vulnerables; por la innovación social a través del labo-
ratorio de emprendedores ‘CoBoi’; por los mecanismos 
de participación ciudadana; o, entre otros, por la promo-
ción de la igualdad de derechos, fundamentalmente, en 
el marco de la violencia machista y el colectivo LGTBI: 
“En estos ámbitos somos referentes desde hace mucho 
tiempo”, apunta Moret.

No obstante, Sant Boi no es la única ciudad con pre-
sencia en esta red, que tiene como objetivos fundamen-
tales avanzar hacia un modelo productivo sostenible, en 
todos los sentidos; utilizar la innovación para mejorar 
la calidad de vida; impulsar actuaciones locales en este 
marco; mejorar el potencial innovador de los ayunta-
mientos representados y fomentar la colaboración entre 

mediana: las afiliaciones en la Seguridad Social crecie-
ron en 2017 dos puntos porcentuales (p. p.) más que en 
la media catalana (6,75% frente a un 4,69%), mientras 
que el paro cayó un 11,53%, casi cuatro p.p. más que en 
Cataluña (-7,85%).

Motor de Cataluña
Datos que las ciudades del Baix comprometidas en In-
npulso buscan mejorar a través de nuevas iniciativas. Si 
Sant Boi ha impulsado ya diferentes programas (Plan Es-
tratégico de la Política Económica; Plan de Turismo; Plan 
de Comercio 2020) alineados con una estrategia global 
de posicionar a Sant Boi como ciudad saludable y soste-
nible –es la primera y única ciudad en ser reconocida en 
dos ocasiones con el máximo galardón del reconocimi-
ento ‘Ciudad Sostenible’ del Ministerio de Agricultura, 
Pesca, Alimentación y Medio Ambiente-; Viladecans tra-
baja en el proyecto ‘Viladecans & Co’ para crear sinergi-
as y oportunidades empresariales; implantar fibra óptica; 
además del reconocido proyecto de transición energética 
‘Vilawatt, que impulsa un operador propio que cuenta 
con su propia divisa.

Por su parte, Sant Feliu ha impulsado el programa 
municipal ‘Urban Lab Sant Feliu’ para acercarse al mo-
delo de ciudad social inteligente; Gavà ha impulsado un 
plan estratégico de innovación con tres pilares funda-
mentales: organización interna, ciudadanía y empresa; y 
Esplugues trabaja en iniciativas innovadores en ámbitos 
como la prestación de servicios públicos, gobierno elec-
trónico y libre acceso a la información. III

El Baix llobregat suma cinco ciudades en esta 
organización, casi la mitad de las que aporta 
toda Cataluña

sant Boi Entra En El 
ConsEJo rECtor dE la 
rEd innpulso para lidErar
la innoVaCión dE las
CiudadEs MEdianas dE
España durantE trEs
años 

los mismos. Si Cataluña es la comunidad (junto con la 
C. Valenciana) que más ciudades aporta a la Red, con 
doce ciudades, el Baix suma casi la mitad con un total 
de cinco: Sant Boi y Viladecans, desde su constitución, 
en 2010; Sant Feliu de Llobregat, desde 2014; y Gavà y 
Esplugues, desde 2017.

Una presencia que prueba la relación histórica del 
territorio con la innovación. Así lo cree la edil santboia-
na: “El hecho de que cinco ciudades del Baix Llobregat 
formen parte de la red Innpulso es una muestra de la ca-
pacidad de innovación de la comarca y de la competiti-
vidad de nuestro territorio”. Una innovación y una com-
petitividad que hacen del territorio uno de los motores de 
toda Cataluña –es la tercera en Producto Interior Bruto 
con 23.769 millones de euros; un 11% del PIB catalán-, 
además de tener comportamientos más positivos que la 

“El papel protagonista de sant Boi en esta 
red nos puede ayudar a generar alianzas 
estratégicas y nuevas oportunidades”

societat

sant Boi prEsEnta a los EMprEsarios El ModElo EConóMiCo Basado
En la sostEniBilidad En El tradiCional fóruM EMprEsarial
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CrEaCió d’una franJa dE protECCió En una 
urBanitzaCió dE CErVElló |  diputaCió dE BarCElona

La Diputació reforça les mesures d’autoprotecció 
en urbanitzacions contra incendis forestals

la llei d’incendis forestals obliga a disposar de franges perimetrals netes 
de vegetació al voltant dels nuclis de població situats a prop del bosc

Redacció

S
ota el lema “Si arriba el foc, estàs preparat?”, 
aquest hivern ha començat la campanya per fo-
mentar les mesures d’autoprotecció contra els 
incendis forestals a les urbanitzacions i habitat-

ges aïllats. Impulsada per la Diputació de Barcelona i la 
Generalitat, també hi col·laborem els ajuntaments i els 
consells comarcals de la demarcació de Barcelona, així 
com les Agrupacions de Defensa Forestal (ADF) i els 
Agents Rurals. 

Les accions parteixen de la necessitat d’una gestió fo-
restal clara i continuada, que integri totes les mesures de 
prevenció necessàries per evitar danys a les persones i als 
nuclis de població en cas d’incendi. Tot plegat, tenint en 
compte la singularitat del territori, on la superfície fores-
tal ocupa més d’un 60% del total. 

Partint d’aquesta realitat, i de la consciència que els 
focs s’apaguen sobretot a l’hivern, la campanya té com a 
principal objectiu crear consciència del risc, la necessitat 
i la importància de disposar de franges d’autoprotecció en 
tots els nuclis de població, urbanitzacions i cases aïllades 
situades al costa del bosc.

A més, la Llei d’incendis forestals estableix que en les 
urbanitzacions i nuclis de població s’han d’implantar me-
sures de prevenció d’incendis amb condicions tècniques 
específiques, com són la creació d’una franja perimetral 
al voltant dels nuclis i un tractament de la vegetació a les 
parcel·les interiors d’aquests nuclis de població, per tal 
d’evitar tant danys personals en cas d’incendi.

Ajuts per a l’obertura de franges de protecció
La Diputació de Barcelona destina tant recursos econò-
mics com tècnics per a que els ajuntaments puguin obrir 

consciència del risc que suposa tenir edificacions o nuclis 
de població situats en zones properes al bosc en cas d’un 
incendi forestal.

En aquest sentit, en els municipis que ho sol·licitin es 
duran a terme xerrades a càrrec de personal tècnic de la 
Diputació de Barcelona i Agents Rurals, amb la finalitat 
de transmetre la idea que els ciutadans són els primers 
responsables de la seva seguretat i, per tant, han de ser 
conscients del risc de viure en zones forestals i de les me-
sures d’autoprotecció que tenen a l’abast per fer front als 
incendis forestals. 

A més de les xerrades, també es preveuen trobades als 
consells comarcals de la demarcació de Barcelona adre-
çades a alcaldes, regidors, tècnics municipals i respon-
sables de les Agrupacions de Defensa Forestal (ADF). 
També es realitzarà una difusió massiva via EACAT a 
tots els ajuntaments de la demarcació de Barcelona del 
material informatiu que s’ha elaborat per la campanya.  
Per la seva part, les ADF contribuiran a difondre el mate-
rial de la campanya formada per vídeos, cartells i flyers, 
a les xarxes socials i als seus territoris.

Ordenances pel manteniment de les franges 
Una altra de les eines que la Diputació de Barcelona posa 
a disposició dels ajuntaments és el model d’ordenances 
reguladores d’establiment i prestació del servei públic de 
manteniment de les franges de protecció i parcel·les de 
les urbanitzacions i nuclis de població per a la prevenció 
d’incendis.

Amb l’aprovació d’aquestes ordenances, els ajunta-
ments disposaran d’uns instruments que els permetran 
procedir al cobrament del preu públic, als propietaris de 
la urbanització i nuclis de població, suficient per cobrir 
com a mínim el cost de manteniment a prestar per part 
de l’ajuntament.

L’import mitjà que s’ha calculat haurà de pagar cada 
propietari d’una parcel·la en una urbanització per al man-
teniment de la vegetació al voltant de la urbanització i 
de les parcel·les interiors existents, està estimat entre 25 
i 50 euros l’any, dependent de l’extensió de cada finca. 
D’aquesta manera, tant l’ajuntament com els propieta-
ri de les urbanitzacions, s’asseguren poder mantenir en 
condicions optimes les seves parcel·les, de cara a evitar 
danys importants en els seus habitatges en cas d’incendi 
forestal. III

les franges perimetrals de protecció i, també, per als tre-
balls forestals a les parcel·les no edificades i a les zo-
nes verdes. Des del punt de vista econòmic, la Diputació 
dona ajuts als ajuntaments per a les obertures de franges 
perimetrals, i en quant a recursos tècnics, elabora projec-
tes de reducció de la densitat de l’arbrat i estassada del 
sotabosc tant en la franja perimetral com en les parcel-
les públiques. En el període 2016-2018, la Diputació 
de Barcelona ha destinat a aquest programa un total de 
3.050.000 d’euros.

Les accions que es realitzen es centren en l’obertura 
de franges de protecció al voltant de les urbanitzacions i 
en el tractament de vegetació de les parcel·les interiors 
de les urbanitzacions de titularitat pública. Els treballs es 
basen en la reducció de la massa i vegetació forestal cre-
ant franges perimetrals en els vials i en la neteja vegetal 
de les parcel·les interiors. El conjunt d’aquestes accions 
suposen una millora en la seguretat de persones i béns 
davant d’incendis forestals i una millora de les condici-
ons de seguretat que tindran els equips d’extinció en cas 
d’incendi.

 
Accions de conscienciació a la població 
La campanya, en la que  també hi participen els Agents 
Rurals i les Agrupacions de Defensa Forestal (ADF), 
comporta la realització d’accions adreçades a propieta-
ris d’edificacions, ajuntaments, instal·lacions, parcel·les 
i veïns d’urbanitzacions, amb l’objectiu que tots preguin 

la llei d’incendis forestals obliga a disposar de franges perimetrals netes 
de vegetació al voltant dels nuclis de població situats a prop del bosc

‘Si arriba el foc, estàs preparat?’, nova campanya de la Diputació de Barcelona contra el foc

font: diputaCió dE BarCElona
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El cisma político del PP de 
L’Hospitalet llega a la justicia

Martín y alonso denuncian a sonia Esplugas y 
alberto Villagrasa por supuestas irregularidades 
en las cuentas del grupo municipal

Redacción

T
ras La división del Partido Popular de L’Hospi-
talet sigue sumando nuevos episodios de con-
frontación entre su presidenta, Sonia Esplugas, 
con el apoyo de la dirección del PPC, y dos de 

los concejales del grupo e históricos miembros del par-
tido como son Francisco Javier Martín y Pedro Alonso. 

Un cisma político que, después de años de recrimi-
naciones y retórica por ambas partes, llega por primera 
vez a la justicia. Francisco Javier Martín y Pedro Alonso 
han denunciado a la actual presidenta local Sonia Esplu-
gas y a Alberto Villagrasa, ex presidente provincial del 
partido, por supuestas irregularidades en las cuentas del 
grupo municipal. Un paso al frente que ha comportado 
la inmediata expulsión del partido de Martín y la aper-
tura de expediente que derivará en la correspondiente 
expulsión de Alonso. Ambos no renunciarán, en ningún 
caso, a sus actas de concejales y quedarán, pues, como 
no adscritos. Martín ya lo es y Alonso lo será en breve, 
más después de no hacer el discurso de su grupo muni-
cipal en el último pleno sobre el Estado de la ciudad lo 
que da prácticamente por hecho que será expulsado más 
pronto que tarde. 

Martín y Alonso consideran, tal y como recoge la 
demanda introducida en fecha de 1 de marzo, que los 
dos compañeros de partido habrían utilizado el dinero 
del grupo municipal para fines partidistas. Unos hechos 
que, según ellos, conoce la dirección actual del partido: 
“Yo pongo de manifiesto esto en noviembre de 2016, 
con un escrito al Comité de Derechos y Garantías, pero 
durante este tiempo el Comité no dice nada y solo cuan-
do se le acaba el dinero es cuando deciden expulsarme”, 
explica Martín a El Llobregat. 

Según el ya concejal no adscrito, estos hechos lo 
saben tanto el actual presidente provincial del PP de 
Barcelona, Daniel Serrano, de Cornellà, como el mismo 
Xavier García Albiol, actual presidente del PPC, con el 
que se firma un pacto de siete puntos para aceptar que 
Esplugas volviera como portavoz tras su baja maternal 
y en medio de las diferencias: “Este problema con ella 
viene de siempre. Antes de la baja maternal, hubo un 
momento en el que no se podía tener el asesor que eligió 
allí”, dice Francisco J. Martín sobre Señén Cañizares, 
ex concejal y elegido posteriormente como asesor tras 
quedarse a las puertas de la representación en el pleno 

el vacío. Luego me quitaron las llaves de la sede, las 
claves de la alarma y no nos quedó otro remedio que 
cambiarla”. Un cambio que llegó, no sin críticas, en el 
momento en que Esplugas cogió la baja maternal. Fue 
entonces cuando Martín, elegido nuevo portavoz del 
grupo, se informó de la situación: “Abrí entonces una 
cuenta del grupo municipal en la que no había gente del 
partido como hasta entonces”, asegura Martín. 

Se refiere a una cuenta que abrió Alberto Villagrasa 
y en la que estaba también Sonia Esplugas y, luego, el 
mismo Martín. “Firmamos, como decía, un acuerdo de-
lante de Albiol; volvió a ser portavoz, pero, en cambio, 
no ha cumplido ninguno de los puntos. Ella ha seguido 
utilizando los fondos del grupo municipal con Villagra-
sa. Le pedí a él, por correo, que trasladase el dinero, 
porque sin la firma de uno de ellos no podía hacerlo yo 
y, en cambio, han seguido utilizando el dinero hasta que 
se les acabó”. 

Martín pone ejemplos como la tradicional carpa 
de las Fiestas de Bellvitge, una carpa que se pagó con 
fondos municipales, pero que, sin embargo, según dice, 
nunca se ingresó la recaudación de los días de la fes-
tividad, con lo que, según supone, esta cantidad fue a 
parar a las estructuras del partido: “Pedí el ingreso de 
esta recaudación; pero no tuve respuesta”. 

Por todo, el ex concejal popular asegura sentirse 
“decepcionado” por su partido: “Es una situación es-
perpéntica en un momento tan delicado políticamente 
para Cataluña y el partido. Me siento muy decepcionado 
por el partido en el que llevo toda la vida, desde los 18 
años; y tengo 46. Sobre todo, por algunas personas y por 
su presidente, García Albiol, que prometió una regene-
ración y, al final, va a ser el que declare la defunción 
del PPC. Ha demostrado su incapacidad y su inacción, 
sobre todo, para limpiar y regenerar el partido”, dice 
Martín, que considera el partido “destrozado”. “Da pena 
que por un tema así se haya destrozado el partido en una 
ciudad como L’Hospitalet. No existe ya porque la gente 
conoce esto y la militancia, pues, se está dispersando y 
yendo”. 

Debates sin resolver
Al cierre de esta edición no hay respuesta de la denun-
cia, una denuncia que recuerda al caso que llevó a la 
justicia Albert Comellas, del PDeCAT de Esplugues. En 
ambos casos, se habrían dado supuestos casos de irregu-
laridades en los que se hace uso de las partidas públicas 
del grupo municipal para finalidades partidistas. 

En este caso, la justicia ya ha avanzado en el pro-
ceso judicial tomando en consideración la demanda y 
sentando en el banquillo a siete cargos de la cúpula del 
partido local.

Sea como fuere, la semejanza de estos dos casos 
vuelve a poner sobre la mesa el debate de la financia-
ción de los partidos políticos, que podrían acabar bus-
cando alternativas a los mecanismos legales para su be-
neficio, así como la desprotección de los “alertadores” 
al levantar el dedo sobre posibles casos de corrupción. 

Según el ‘Informe País’, coordinado por FIBGAR, 
España está a la cola en este sentido tras analizar a los 
28 países de la Unión Europea. Algo que, a nivel euro-
peo en general, el Parlamento ya ha adoptado una re-
solución a favor de desarrollar medidas legítimas para 
proteger a los alertadores (whistleblowers). III

la dirección local del partido expulsa del grupo 
a Martín, ya como no adscrito, y abre expediente 
para hacer lo propio con alonso 

municipal (iba como número cuatro en las listas y el PP 
de L’Hospitalet obtuvo tres concejales). 

Partido “destrozado”
“Nosotros no nos enterábamos absolutamente de nada; 
si no iba Esplugas iba él, pero no nos contaba nada. 
Hablé con ella en diciembre de 2015 y le propuse un 
cambio en marzo de 2016, pero ella lo que hizo fue em-
pezar a hacer reuniones con afiliados e intentar hacerme 

Martín, En El partido popular dE l’HospitalEt dEsdE HaCE Casi
trEinta años CoMo MilitantE, dEnunCia a la aCtual prEsidEnta dEl 
partido loCal, sonia Esplugas, y al Ex prEsidEntE proVinCial 
alBErto Villagrasa | El lloBrEgat
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Club fluvial del Llobregat

Lluís Mª Estruch
col·laborador

E
n otro tiempo por las aguas rojas 
del “Rubricatus” ahora Llobregat, 
naves romanas llegaban hasta el 
límite del puente romano de Marto-

rell. Hoy sus aguas amarronadas abaste-
cen con penas y trabajos a 4,5 millones de 
personas de la gran Barcelona.

Desde hace poco ya se utilizan aguas 
recicladas y desalinizadas que se mezclan 
con el agua fluvial y en ocasiones de po-
zos. Tan difícil es el proceso que las em-
presas a cargo del servicio nos ofrecen 
programas de visitas y de puertas abier-
tas, regularmente; el 22 de marzo, día 
mundial del agua de cada año, se añaden 
actos extras. 

Más allá de esto, una reciente senten-
cia inapelable ha anulado la concesión a 
ACCIONA de la venta del agua en alta, 
-privatizada por Mas-Collell-, indemniza-
ción de 309 millones y nuevo concurso o 
recuperar el servicio al dominio público.

Se arguyen defectos graves en la adju-
dicación, la principal demandante la fran-
cesa AGBAR titular principal del agua en 
baja (agua de boca) quien a través de la 
EMSSA

(mixta con 23 Ayuntamientos) suminis-
tra el agua a 3 millones de abonados.

Aunque resulta que AGBAR ha sido 
reclamada a su vez por haber obtenido su 
concesión sin concurso público: pronto la 
sentencia definitiva del Supremo.

Y será aquí con las dos sentencias ya 
falladas en contra del actual “statu quo”; 
cuando a la mayor parte de los ayunta-
mientos se les puede crear un problema 
tan difícil como el intentar remar río arriba 
de Barcelona a Martorell. ¿Podrán asumir 
servicios ahora delegados a AGBAR y la 

Generalitat casi quebrada podrá indemni-
zar a la expropiada ACCIONA cuando ya 
vendió la concesión para pagar las nómi-
nas y, peor aún ahora, si no hay ni Presi-
dente para que decida? 

En cuanto a la posible anulación del 
concurso de AGBAR, dos cosas: la mayor 
parte de las concesiones municipales tie-
nen vencimiento próximo. Hay decididos 
partidarios de expropiar a AGBAR como 
Colau y la AMAP y no es imposible: ha 
ocurrido en París, Berlín, Budapest, Bue-
nos Aires, Bogotá, Houston… también 
en Huesca y Torrelavega. Casi el 90% del 
agua potable mundial es de gestión públi-
ca.

Pronto habrá más claridad sobre el 
destino de las turbias aguas del Llobregat 
y sus costosos tratamientos para consu-
mirla sin retortijones.

Se cuenta que en la navegación río 
arriba los romanos eran hostigados por 
los layetanos en ocasiones, ahora en este 
proceso de posible reversión de concesio-
nes, los enemigos son muchos y podero-
sos: lobbystas socioconvergentes, con va-
liosas incorporaciones de IU muy dividida 
sobre el tema. 

También el poderoso clan hispano- 
francés tan influyente en Madrid mueve 
sus peones, judicatura, ministerios, me-
dias: todos a remar en contra de cambios 
en el mundo hídrico.

Hay previsto un –multireferéndum-, en 
Barcelona sobre el tema del agua entre 
otros, AGBAR lo ha demandado.

La lucha será dura, habrá que bogar 
mucho para que el caudal del Llobregat 
sea otra vez público como en tiempo de 
los romanos. III

opinió
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-Hace ya más de tres décadas que dejó 
su cargo de concejal. ¿Qué recuer-
dos le quedan?

- Formalmente estuve de 1983 a 
1987, pero no llegó a dos años el tiempo que ejercí 
con competencias  políticas relacionadas con la activi-
dad económica. Tengo un recuerdo muy entrañable de 
aquellos años. Fue la primera vez que se pusieron en 
marcha unos planes de empleo con cierta amplitud de 
miras y ambición. También se hicieron unas pequeñas 
obras públicas pero que fueron muy importantes para 
Cornellà e impulsamos la feria, que fue como decirle 
a la ciudad que creíamos en su reconversión económi-
ca. Se generaron muchas ilusiones para querer sumar 
y creo que allí se pusieron las bases para que Cornellà 
creyese en sí misma y en su economía. Y luego salió 
lo que salió, que fue muy superior a lo previsto. A mí 
no me gusta mirar al pasado, pero fue una época muy 
satisfactoria y digna.

- Aquel segundo mandato estuvo marcado por 
la pugna entre el PSUC y el PSC tras las elecciones 
y la disputa de la alcaldía, que acabó con un pacto. 
¿Cómo lo vivió siendo concejal del PSUC?

- Algunos teníamos intención de hacer las cosas 

Lebrón: “Los líderes que se han quedado 
en la política son lo peor de cada casa”

Rafael Lebrón, concejal del PSUC en Cornellà de 1983 a 1987

“no vengo casi nunca por Cornellà, pero conservo un 

sentimiento muy entrañable por esta ciudad y por el Baix”

Pere Ríos

R
afael Lebrón nació en Antequera (Málaga) 
en 1954. A los 15 años llegó a Sant Feliu 
de Llobregat y en 1977 se trasladó a Cor-
nellà, cuando ya era un bregado militan-

te comunista, con carnet y responsabilidades en 
Comisiones Obreras y el PSUC, partido en el que 
empezó a militar en su época de bachiller. Tras las 
elecciones municipales de 1983, las segundas de 
la democracia, fue designado concejal de comer-
cio, trabajo e industria, hasta que la remodelación 
del cartapacio municipal se lo llevó por delante 
después de la crisis que se vivió por la disputa de 
la alcaldía entre Frederic Prieto y José Montilla.

medio bien, pero existían unas diferencias ideológicas 
y culturales que, miradas con la distancia del tiempo, 
me parecen tonterías. Los dos partidos tenían un sus-
trato común de valores, de sentido de la democracia y 
ahora veo casi ridículas las diferencias que hubo en-
tonces. La prueba es que el PSUC desapareció y todos 
acabamos en la órbita de la socialdemocracia, al me-
nos electoralmente, porque no hay espacio para com-
plicar tanto las cosas. Aquellas discusiones bizantinas 
e ideológicas no tenían que haberse producido.

- Aquella crisis local coincidió, además, con la 
crisis del PSUC, que la agravó aún más.

- La verdad es que el PSUC estaba en crisis desde 
que empezó la democracia. Había una franja leninista 
muy de consignas y otra franja más pragmática con 
otra entereza social que pensaba que en una democra-
cia nadie puede deslegitimar a nadie. La mayoría de 
los llamados eurocomunistas éramos gente muy sensa-
ta y de buena fe, seguramente un poco inocentes, por-
que luego sea ha demostrado que la condición humana 
es a veces impresentable. 

- Al final le forzaron a dejar sus responsabilida-
des de gobierno por esa crisis del PSUC.

- No tenía previsto nada de eso, pero se ve que mis 
compañeros de partido pensaron que no era el adecua-
do. No tiene mayor importancia. Me quedé como con-
cejal raso, sin responsabilidades, porque quise tener 
ese poquito de amor propio y evidenciar que no había 
hecho nada malo, que me habían excluido y que quería 
acabar el mandato.

- Nunca más volvió a ocupar un cargo público. 
¿Por qué?

- No quise. Comprendí que aquél no era mi mundo. 
Si tengo alguna virtud es que cuando he hecho algo, 
me lo he creído y he puesto los cinco sentidos. Y cuan-
do he acabado algo también he sabido alejarme. Aque-
llo no era para mí. Dejé la política muy a gusto porque 
creo que no soy hombre de política, sino de acción, me 
gusta hacer cosas. No sirvo para estar en reuniones dis-
cutiendo si son galgos o podencos y que al final salga 
elegido jefecillo el que ha ido a más reuniones del par-
tido. Eso me parece un despropósito. A mí me gustaría 
que el presidente de la Generalitat fuera una persona 
que antes ha sido un buen arquitecto, o directivo de la 
Siemens, o un buen médico o ingeniero. Pero la mayo-
ría de la gente que se ha quedado en la política me 
parece impresentable, son lo peorcito de cada familia.

“Hemos de entender 

que esa España a la que 

tanto se odia es el 
mejor cliente de 

Cataluña, hay que 

llevarse bien 

con ellos”

“

“la mayoría de los llamados eurocomunistas éramos gente muy 

sensata y de buena fe, seguramente un poco inocentes”

lEBrón fuE taMBién El Editor dE la puBliCaCión ‘aquí’ | p. r. 
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Rafael Lebrón, concejal del PSUC en Cornellà de 1983 a 1987

- ¿Qué piensa de la llamada nueva política?
- Pues eso, que lo peor de cada casa es lo que se ha 

quedado en política y nadie dice tres cosas sensatas. 
Si tenemos una democracia es porque se fue capaz de 
pactar y ceder, se hicieron las bases de una conviven-
cia y una separación de poderes. Ahora nos quieren 
hacer ver, 40 años después, que el futuro de Cataluña 
es la mitad de la población contra la otra mitad. Esto 
no es un proyecto de país ni de futuro y tiene que le-
vantarse una voz del grupo independentista que diga 
que hay que hacerlo de otra manera. Si para reformar 
el Estatuto necesitamos dos tercios del Parlament no 
puede ser que para la independencia se necesite medio 
voto de más.

- No parece que la mayoría independentista del 
Parlament tenga intención de rectificar.

- Me parece de locos que quieran imponer sus nor-
mas. Tenemos que saber estar en una comunidad de 
vecinos y hemos de entender que esa España que tanto 
se odia es el mejor cliente de Cataluña. Se han ido más 
de tres mil empresas y los bancos, pero están enroca-
dos, nadie escucha a nadie, todo el mundo habla para 
su audiencia.

- Hace 35 años las maneras de hacer política 
eran muy distintas, ¿no?

- Nosotros seguramente no éramos los mejores, 
pero teníamos unos mínimos de dignidad, de autori-
dad moral, para que las cosas fueran sensatas y nadie 
impusiera su voluntad ni su capricho. Recuerdo las hu-
elgas obreras del Baix Llobregat y cómo montábamos 
nuestro propio servicio de orden para las manifestacio-
nes. Era prioritario no cortar el tráfico del todo y si una 
carretera tenía cuatro carriles se dejaban dos libres, se 
intentaba evitar altercados y que se molestara lo menos 
posible a la población. Como secretario de organiza-
ción de Comisiones Obreras organicé ese servicio de 
orden muchas veces. Y ahora resulta que la persona 
que aspira a presidir la Generalitat de Catalunya [en 
referencia a Jordi Sànchez] se dedica a bailar encima 
de los coches de la policía. Total, porque la policía lle-
vaba un mandato judicial [en alusión a los incidentes 
ocurridos frente al Departamento de Economía de la 
Generalitat el pasado 20 de septiembre].

- Esa llamada al consenso y al pacto que hace se 
antoja ahora imposible y, sin embargo, se aplicó al 
inicio de la democracia.

- Es que el consenso es básico para la civilización. 
El mundo es prácticamente una aldea. Cataluña tiene 
de vecinos a Francia, el mar y España, y tiene que lle-
varse bien con ellos. No puede estar montando pollos 
cada día y menos por cosas que son injustas o mani-
puladas, como, por ejemplo, los impuestos. Que no 
nos insulten más con eso de las balanzas fiscales y que 
nadie se dedique a ir contra su mejor cliente, que es 
España. No podemos seguir así, dale que te pego. Hay 
que escuchar al adversario y saber hasta qué punto sus 
razones pueden ser medio buenas y las mías, manipu-
ladas, que es lo que no hace el independentismo.

- Cuando dejó la política dio un giro radical y se 
convirtió en editor periodístico de la revista comar-
cal Aquí. ¿Cómo surgió la idea? 

- La fundación del Aquí vino de  una intuición y 
puse los cinco sentidos en un proyecto que sintonizó 
con la sociedad de la época. Que lo diga yo no tiene 
mérito, pero creo que fue una revista muy bien hecha. 
Si se miran los ejemplares de los 25 años de historia, 
desde los reportajes, a los controles de audiencia se 
verá que es cierto. Creo que había incluso una cierta 
adicción a tener la revista en las manos, porque siem-
pre nos iba a contar algo interesante, fuera informati-
vo o de publicidad. Funcionó muy bien el equilibrio 
entre publicidad y periodismo y tuve la suerte de te-
ner colaboradores que creyeron en el proyecto. Des-
de las tribunas de opinión de Paco Hidalgo, Carles 
Navales o Ignasi Riera, a los jóvenes periodistas, los 
diseñadores gráficos o los comerciales de publicidad. 
Durante bastantes años estuvimos entre 50.000 y los 
75.000 ejemplares distribuidos.

- Hasta que llegó la crisis económica y con ella 
la crisis publicitaria. ¿Qué fue más determinante 
para el cierre de la revista?

- Fue todo a la vez. Quizás no supe ver lo que 
venía encima y resistimos como pudimos. Cuando 
cerró la revista en 2009 vendía el 20% de publicidad 
de lo que había vendido el año anterior y eso era in-
sostenible. Pusimos algún dinero y vendí algo de mi 
patrimonio, pero no fue suficiente para reconducir la 
revista. Algo de culpa debí tener, pero la situación 
económica hizo inviable el proyecto, después de algo 
más de 25 años.

- ¿Qué hizo después del cierre del Aquí?
- Básicamente nada, sobrevivir. Perdí todo mi 

patrimonio con la crisis, soy prácticamente un desa-
huciado. Sabía algo de caballos, me gustan mucho 
y encontré un cierto refugio entrenando caballos y 
dando clases de equitación. Y ahí estoy, intentando 
sobrevivir. Estoy muy mal en lo económico y muy 
bien en lo personal, porque soy feliz, estoy en paz 
conmigo mismo y me gusta la vida que llevo.

- ¿En qué año decidió irse de Cornellà?
- No es que lo decidiera, es que no me quedó más 

remedio cuando cerré el Aquí en 2009. No fue una 
decisión premeditada y acabé viviendo en Vilarodo-
na.

- ¿Mantiene alguna relación con la comarca y 
la que fue su ciudad?

- No vengo casi nunca por Cornellà, pero conser-
vo un sentimiento muy cariñoso, muy entrañable y de 
mucho aprecio por esta ciudad, por el Baix Llobregat 
y por la periferia de Barcelona. He conocido a mucha 
gente a la que he apreciado y me gustaría poder sa-
ludarlos y decirles que estoy bien y que les deseo lo 
mejor a todos. III

rafaEl lEBrón, El priMEro por la izquiErda, Junto al alCaldE dE la époCa, frEdEriC priEto | arCHiVo ayuntaMiEnto dE CornEllà 

“Perdí todo mi patrimonio 
con la crisis, soy 

prácticamente un 
desahuciado”

“
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L
’Ajuntament de l’Hospitalet ha decidit 
abordar la regulació dels apartaments 
turístics (HUT). És un tema important 
i urgent. Però la seva fórmula sem-

bla que no posarà fre a les conseqüències 
d’aquest fenomen econòmic i especulatiu 
immobiliari: l’expulsió de les veïnes dels seus 
barris, davant la pujada dels preus de lloguer 
i el canvi de modelsociodemogràfic i comer-
cial. 

Mentre la nova normativa prohibeix, 
al conjunt de la ciutat, tot apartament tu-
rístic dins d’una comunitat amb veïnes, la 
regulació proposada per l’Ajuntament de 
l’Hospitalet canalitzarà aquest mercat cap a 
un model més extensiu i especulatiu encara... 
és a dir, permetrà i contribuirà a la compra 
d’edificis sencers per part de fons inversors, 
immobiliàries o grans tenidors, amb finalitat 
d’explotació turística dins la fórmula HUT. 

Uns inversors que, a més a més, no 
comptaran amb la competència del petit pro-
pietari que lloga casa seva o una segona resi-
dència, durant uns dies o setmanes.

Abordant el tema de la regulació 
dels apartaments turístics només des de 
l’urbanisme, el PSC també deixa fora de la 
regulació qüestions cabdals, com serien: les 
inspeccions, què fer amb els habitatges de 
lloguer turístic sense llicència, la regulació 
dels problemes de convivència fora dels edi-
ficis, la manca d’una ràtio o topall territorial 
per a garantir l’equilibri residencial als barris, 
entre moltes altres. I és que fa menys de 20 
anys, l’oferta turística i hotelera a l’Hospitalet 
era pràcticament nul·la. 

Ara, entre habitacions hoteleres actuals 
-o en previsió-, sumen més de 4.740; a ban-
da dels 400 habitatges d’ús turístics recone-
guts i identificats. L’arribada a l’Hospitalet de 
tot tipus de models de negoci, vinculats al tu-
risme i a l’allotjament temporal, està suposant 
un repte de resistència per a les veïnes. 

Als barris, especialment a Collblanc, la 
Torrassa i Santa Eulàlia, comencen a sentir-
se a peu de carrer els embats d’aquesta nova 
onada especulativa que amenaça frontalment 
el dret a l’habitatge. III

Una regulació insuficient
regidor i portaveu de la 

cup-poble actiu a l’Hospitalet

Khristian Giménez 

L
e Cirque du Soleil va a estar dos meses 
en L’Hospitalet en su gira ‘Totem’ que 
después le llevará a ciudades como Ali-
cante o Málaga. Al grupo municipal de 

Cs nos parecería estupendo si no fuera que el 
Ayuntamiento gobernado por el PSC de Núria 
Marín les ha reservado un espacio público de 
20.000 m2 hasta el 2.030 en el que se han 
hecho obras por un valor de 1.250.000 eu-
ros para ponerlo al gusto de la multinacional 
canadiense con el dinero de todos los ciuda-
danos.

Los recursos públicos son limitados y hay 
que administrarlos definiendo muy claramen-
te las prioridades, porque es dinero de todos 
los ciudadanos y son muchas las necesida-
des pendientes de cubrir en la ciudad. Son 
muchos los barrios que necesitan inversiones 
para no quedarse atrás, como es el barrio 
de la Florida, el más denso de Europa y que 
lleva una década esperando el Plan Integral 
anunciado por Núria Marín. Son muchos los 
equipamientos sociales que necesitan los ciu-
dadanos, como guarderías o residencias para 
personas mayores y no podemos hipotecar el 
poco espacio público que tenemos en la ciu-
dad. Todo esto, para la alcaldesa Núria Marín, 
es secundario. La principal prioridad de su ac-

ción de gobierno es promocionar su imagen 
pública y para ello no duda en poner todos los 
recursos del Ayuntamiento para lograr unos 
segundos de atención mediática. Por eso 
no ha dudado en concederles lo que hiciera 
falta, porque asegurándose que la carpa del 
Cirque du Soleil esté en el término municipal 
de L’Hospitalet consigue una foto cargada de 
glamour.

Nuestra labor es velar por el interés gene-
ral de los hospitalenses. Nos parece obsceno 
destinar esa cantidad de recursos públicos 
para que una multinacional haga negocios 
sin reportarle nada a la ciudad: ni incentiva la 
economía local, los comerciantes de la zona 
no notaran su efecto porque la Carpa trae sus 
propios servicios, ni ayuda a la promoción – 
en todos los carteles aparece Barcelona –. 

Por eso los concejales de Cs hemos re-
nunciado a las 2 entradas por cada uno que 
nos ha ofrecido la alcaldesa Núria Marín para 
el estreno. 

Con el coste que representa para todos 
los hospitalenses, no podemos aceptar unas 
entradas con un precio en torno a los 200 eu-
ros por persona que, sin duda alguna, la ma-
yoría de familias de L’Hospitalet no se pueden 
permitir. III

Miguel García
portaveu de c’s a l’ajuntament de l’Hospitalet 

El circo de Núria Marín
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parlem-nelll
Sanchís: “Al Baix hi viu una gent més 
identificada amb Telecinco que amb TV3”

“He complert amb tot, amb els meus tres objetius 
fonamentals; per tant, el meu treball aquí, a tV3, ha acabat”

“En la meva vida he vist una actuació tan esbiaixada i 
descarada com l’arbitratge de la Junta Electoral Central”

T
elevisió de Catalunya, amb seu a Sant Joan Des-
pí, ha aconseguit ser al març, per vuitè mes con-
secutiu, líder d’audiència a Catalunya amb 14,8% 
del ‘share’. TV3 ha fet el salt novament a la primera 

posició de les audiències, un dels objectius del protagonista 
del Parlem-ne: Vicent Sanchís (València, 1961), director de 
TV3. El periodista acaba de fer un any del seu nomenament 
i, després d’un 2017 únic a la història de Catalunya, ens 
avança que ho deixarà de ser aviat després de complir els 
seus objectius establerts. 

Entre la llarga trajectòria de Sanchís, destaca la direc-
ció del diari ‘Avui’ (1996-2007), la del ‘Time Out Barcelona’, 
Barça TV, així com la del setmanari ‘El Temps’. El valencià 
ha estat també vicepresident d’Òmnium Cultural i director 
general de la Fundación Cataluña Abierta. 

Imanol Crespo sanCHís, En El CàrrEC 
dEs dE fa poC Més d’un any, 
Ha portat a tV3 a lidErar 
noVaMEnt lEs audiènCiEs a 
Catalunya. l’assignatura 
pEndEnt, pErò, Continua 
sEnt paradoxalMEnt El 
Baix lloBrEgat, CoMarCa 
quE Els aCull | i. C. 
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-C
om és aquesta simbiosi entre TV3 i el 
Baix Llobregat?

- Hi hauria un error si no hagués una 
identificació. TV3 és la Televisió de Cata-

lunya i té una intenció nacional, però no ens dóna igual 
on estem. Hi som a Sant Joan Despí i hi ha una identifi-
cació dels treballadors de la casa amb la comarca; a més 
a més, tenim un munt d’estudis al territori i això marca 
en interès i intencions. Hi ha una vocació d’estar aquí i 
viure i treballar amb el nostre entorn.

- La presència de TV3 no es resumeix en Sant 
Joan Despí, sinó que a L’Hospitalet també han tingut 
platós tradicionalment. Continuen en actiu?

- Allò es manté, sí. Hi ha diversos. A Sant Joan tam-
bé tenim. Mediapro té a Sant Just també Mediapark i 
aquí també en té. Hi ha un munt de platós que estan per 
aquesta zona.

- Quin pes informatiu té el territori a la cobertura 
informativa de TV3?

- Estem aquí i, per tant, tenim un interès afegit de 
caire emotiu, fins i tot. Però després hi ha una cosa que 
és obvia: tenim la segona ciutat del país i hi ha una bar-
baritat de gent que viu al voltant de Barcelona i que, a 
més, té uns problemes molt concrets que els has d’en-
tendre i viure. Tots aquests pobles, en els anys ’50, eren 
poblets. No arribaven ni a ciutat petita i, de sobte, hi ha 
hagut un ‘boom’ d’immigració que ha determinat l’ur-
banisme, les relacions humanes, les xarxes socials... de 
centenars de milers de persones. I això desperta, és clar, 
l’interès informatiu. Seria absolutament suïcida no aten-
dre a una de les àrees demogràfiques més importants 
del país i amb unes característiques tan especials, de ve-
gades conflictives perquè hi ha problemes heretats per 
haver improvisat on ficar a la gent per la cara.

- A més acollim les grans infraestructures de Ca-
talunya com l’aeroport o el mateix Port, a la fronte-
ra.

- L’aeroport, el Port o la Zona Franca viuen, igual-
ment, com si estiguessin en un altre món. Vull dir, estan 
aquí, però podrien estar en qualsevol altre lloc. Tenen la 
seva pròpia dinàmica. Són ciutats pròpies. 

- És, doncs, el Baix Llobregat la comarca més in-
fluent traient Barcelona?

- Sí, per tot això que comentem. A TV3 hi ha criteris 
que són molt importants com la territorialitat, sinó els 
de la Vall d’Aran se’ns enfadarien, però per demografia, 
aquí hi viu molta gent. I hi ha coses que no es veuen tant, 
però hi ha un programa que es diu ‘Al cotxe’ i agafes 
gent i la portes a la ‘tele’ i la portes de camí, doncs, per 
on viuen a Barcelona o al Baix Llobregat i aleshores van 
passant pels carrers del territori i parlant de la seva vida. 
Si sumem Barcelona i Baix Llobregat estem parlant de 
centenars de milions de persones. Si no té una incidèn-
cia en la nostra programació seria molt estrany. El que 
no mirem, en cap cas, és d’evitar aquesta realitat, en tot 
cas de compensar-la. 

- A diferència de Catalunya Ràdio, TV3 no té, en 
canvi, la figura de corresponsal del Baix Llobregat. 

- Però sí estem en aquesta comarca. És molt fàcil 
que les diferents seccions es preocupin dels temes que 
passen a la comarca. Un corresponsal permet que no 
t’oblidis d’un lloc, això és veritat, però també ho limita 

 Aplicar el 155 als 
mitjans públics 

hauria estat una 
intromissió 

gravíssima”

parlem-ne: v icent sanchís

tot a una persona. Aquí tenim les diferents seccions que, 
en qualsevol moment, es poden desplaçar pel país. I el 
Baix Llobregat està aquí. Quan arriba alguna cosa d’in-
terès de qualsevol ciutat i en qualsevol àmbit estem en 
deu minuts. Com que estem aquí, igual que a Barcelona, 
no té sentit tenir un corresponsal.

- Com són les audiències de TV3 al territori?
- Hi ha un consum televisiu que se’n va més a les 

ofertes generalistes espanyoles, mentre que hi ha un 
consum baix de TV3 per l’idioma o per no identifi-
car-se pel tipus de realitat que els expliques. En defini-
tiva, perquè les ciutats del Baix Llobregat són resultat 
de la immigració dels 50, 60 i 70 amb unes característi-
ques especials a les comarques on no s’ha donat aquesta 
concentració d’immigració. Podem parlar amb tots els 
eufemismes, però la realitat és que hi viu una gent més 
identificada amb Telecinco que amb TV3. I el que vo-
lem és que s’identifiquin amb TV3 i en això treballem. 
Es suposa que hi ha molta gent que no vol renunciar als 
seus orígens andalusos o extremenys com jo, per exem-
ple, no vull renunciar als meus orígens valencians, i ho 
viuen amb normalitat. I això ho hem de saber abordar 
també amb normalitat quan fem un producte de tele-
visió.

- Com es corregeix? 
- Entrant més i preocupant-nos pel territori, que ja 

ho fem. Quan fas programes, doncs, no és el mateix hu-
mor el que interessa a la Garrotxa, al Delta de l’Ebre o 

el Baix Llobregat. ‘Benvinguts a la família’ té una au-
diència molt alta comparant-la amb l’audiència de TV3 
en el Baix Llobregat especialment. Treballar tot això és 
el nostre deure. 

- El fet que la gran majoria d’aquests immigrants 
siguin castellanoparlants és el gran handicap?

- És normal. La immigració s’ajunta. I això dóna 
evidentment unes característiques especials. Parlen cas-
tellà, la gent més gran tenen una connexió molt clara 
amb el lloc d’on ve. És normal i magnífic que sigui així, 
però també viuen en una sèrie de circumstàncies dife-
rents dels que no van venir d’Andalusia o de la resta de 
l’Estat als anys ’60.

- Com a publicació comarcal l’he de preguntar, 
obligatòriament, perquè a més ho valoro molt posi-
tivament, pel TN Comarques. Com va i si té recor-
regut?

- Més que recorregut. Abans d’arribar, teníem una 
estructura de circumscripció que, en realitat, era un 
eufemisme per no dir que hi havia una estructura pro-
vincial. Això suposava un problema i és que fèiem, de 
vegades, desconnexions que no tenien massa sentit. I ho 
vam canviar. Entenent, d’altra banda, que hi ha una rea-
litat de televisions locals amb molta força, vam suprimir 
les desconnexions, vam ampliar el temps i els equips i 
recursos del TN Comarques i el vam enfortir, en defini-
tiva, perquè, a més, és un dels més vistos. El TN Comar-
ques ha entrat en la categoria de les grans audiències.

- El mes de març ha fet un any com a director de 
TV3. Quin balanç en fa?

- ‘L’annus horribilis’! Ja sabia on em ficava. Un any 
molt difícil en tots els sentits: socialment, políticament, 
veníem d’unes audiències molt baixes i, a més, una de 
les coses que em feia gràcia que era canviar algunes si-
nèrgies. Són els tres objectius: respondre i aguantar de 
la millor manera al moment polític; canviar d’inèrcies i 
recuperar el liderat quan érem tercers. 

- Ho ha pogut fer?
- Tot. I, per tant, ja se m’ha acabat la història i estic 

contentíssim. I com puc assegurar que la programació 
de l’any se salva tot i que ara està en una gravíssima 
alteració i en precarietat total, doncs, el meu treball aquí 
ha acabat.

- No continuarà, doncs?
- Tampoc marxaré ja perquè seria una enorme irres-

ponsabilitat. Ara s’acaba el mandat del Consell de Go-
vern de la Corporació, veurem que fa el Parlament, si 
decideix embarcar-se en mil disputes i allargar aquest 
mandat o si canvia el Consell de Govern. En tot cas, 
quan hi hagi un nou Govern i Consell de Govern de la 
Corporació, haurem de parlar per tenir una programació 
solvent, que ara no la tenim. Ho haurem de fer amb els 
nostres recursos, perquè no tindrem els públics per fer-
ho. Quan tot això es solucioni, doncs, el que jo venia a 
fer ja ho he fet. I a partir d’ara seria molt important que 
no es fes continuisme ni inèrcia, sinó que vingués un 
Parlament, un Govern i un Consell de Govern disposats 
a discutir del model amb honestedat i amb tots els par-
tits. I definir una televisió pública sobre com ha de ser 
i sobre les seves necessitats i no tan per ideologia, que 
hi ha gent que està malalta amb això perquè no pensen 
com ells.  

vicent sanchís, un any com a director de tv3 | carlos manzano
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“A Espanya estan donant 

una visió negra i violenta i 
terrible per justificar, 
segurament, accions 

violentes. Es parla de 
cops d’Estat per 

justificar cops d’Estat”

“
- Ha afectat l’aplicació del 155? 
- No, no ha afectat. Sí que afectava directament als 

mitjans públics de la Generalitat, però, per una sèrie de 
circumstàncies i també per una actitud en contra cla-
ríssima dels treballadors de la CCMA, no es va poder 
aplicar. El senyor Rajoy ha dit que li hauria haver agra-
dat poder-lo aplicar i això vol dir que li hauria haver 
agradat suspendre el Consell de Govern i els càrrecs de 
la CCMA. I això és molt greu. Perquè el Consell de Go-
vern, que és qui té el govern de Catalunya Ràdio i de 
TV3, no són un instrument de Govern, són una instàn-
cia triada pel Parlament. Hauria estat una intromissió 
gravíssima. Però tenim altres: en el moment que convo-
quen eleccions, hem tingut un arbitratge que ens hagués 
agradat que fos arbitrari de veritat i no el tretze jugador 
de l’equip contrari amb la Junta Electoral Central. En 
la meva vida he vist una actuació tan esbiaixada i tan 
decantada i descarada com l’arbitratge de la JEC. Fins i 
tot, en contra dels criteris de la Junta Electoral Provin-
cial que, al principi, tenia criteri propi i, al final, es va 
haver de rendir i fer el que li deien. 

- Es refereix a l’episodi de Brussel·les, on els van 
obrir expedient?

- A molts. Era suficient que PP i Ciutadans presen-
tessin un recurs per donar la raó, la tingueren o no. Amb 
criteris que periodísticament –ho recordem, parlem de 
periodisme- són una autèntica barbaritat. Per exemple, 
dir que no pots donar una manifestació, la del carrer de 
la Marina, a Barcelona, en contra dels presos polítics, 
perquè decantava, perquè hi havia partits que estaven 
a favor. Però si fa cinc dies hem donat la de Societat 
Civil Catalana, vam dir, amb les mateixes hores i se-
guiment. I ens van contestar que ara s’havia presentat 
recurs i abans no. Ja vam haver d’aguantar això i ara 
estem aguantant una reforma de la llei de la contractació 
pública que ens carrega un IVA que jo, personalment, 
considero que és una jugada clara per desequilibrar la 
televisió pública catalana. 

- Està TV3 excessivament polititzada?
- Hi ha l’acudit aquell d’un jove que va acudir a par-

lar amb Franco i que li va dir que es volia dedicar a la 
política i ser ministre i Franco li va contestar: ‘Joven, 
haga como yo y no se meta en política’. Hi ha alguna 
gent que quan diu fer o no política vol dir el contrari. És 
a dir, diuen que no els agrada la política que fas, però no 
que no facis política. Perquè en fem tothom, fins i tot, 
quan anem a fer la compra. Fer política és l’opció més 
sincera i civilitzada de resoldre els problemes públics i 
col·lectius. Fins i tot els que diuen que són apolítics fan 
molta por. Per tant, les televisions fan política, és clar, 
totes. Ara, hi ha moltes maneres de fer política. 

- Em diu, doncs, que els mateixos que li critiquen 
estarien encantats de fer el mateix però al seu favor?

- Utilitzen, efectivament, recursos dialèctics que són 
trampa. Si tu vas a un partit de futbol amb una bandera 
espanyola no és fer política. Anar amb una ‘estelada’ sí. 
Doncs mireu, tot és política. Una agrada més que altra, 
però no ens fem trampa. No ens considerem ‘tontets’ 
els uns i els altres. Totes les persones que tenen projec-
ció pública fan política. Però això no ho dic jo, és molt 
antic. 

-  Vostè ha tingut una trajectòria molt marcada 

i s’ha declarat obertament independentista. Quins 
arguments incontestables aporta per dir que TV3 ha 
estat una defensora de la pluralitat?

- Quatre o cinc, però fonamentalment que jo no 
mano a TV3, per començar. La televisió té molts filtres, 
recursos i instàncies perquè hi hagi pluralitat: des del 
CAC, fins la Comissió de Control Parlamentària o el 
mateix Consell de Govern. Després internament el Con-
sell Professional, el Comitè d’Empresa... En aquesta 
televisió no mana el director. Precisament, hi ha un con-
junt d’equilibris per assegurar aquests criteris. Després, 
jo em puc considerar moltes coses: catòlic, protestant, 
republicà o monàrquic, homosexual o heterosexual, uni-
onista, independentista... Però fixa’t que només hi ha 
una cosa que em pregunten. La resta no. 

Quan em fan aquesta pregunta en realitat m’estan 
preguntant ‘és vostè delinqüent?’. Aquells que m’ho 
pregunten no diuen allò de no facis política, diuen allò 
de és vostè un delinqüent. És molt bèstia. Jo puc ser 
moltes coses, però sóc periodista i procuro ser honest. 
Tinc prou sistemes de control i sempre reivindicaré 
la meva honestedat agradin o no. I les enquestes són 
espectaculars. El que passa que hi ha gent que es vol 
carregar aquest crèdit perquè no els hi agrada i juguen 
molt bèstia. L’estratègia que fan servir és la de convertir 
l’enemic en infrahumà i no només van a per les seves 
idees sinó a per ells també.

- Com valora la cobertura que s’ha fet fora de 
Catalunya on no hi ha TV3?

- M’hagués agradat molt més que les posicions ha-
guessin estat més repartides. He tingut parents valenci-
ans que venien a Barcelona i em trucaven preocupats 
perquè pensaven que estàvem en una mena de Guerra 
Civil. Però no el dia que les forces d’ordre públic hipotè-
tiques i presumptes van intentar impedir el referèndum; 
no, no. Abans. Quan les manifestacions independentis-
tes pensaven que estàvem a tirs. A TV3 podrà agradar 
més o menys, però s’acosta a la realitat. Igual que quan 
fem una manifestació de Societat Civil. És el que passa. 
En canvi, fora estan donant una visió negra i violenta i 
terrible per justificar, segurament, accions violentes. Es 
parla de cops d’Estat per justificar cops d’Estat. La gent 
que diu que TV3 adoctrina és molt greu. Com si arri-
béssim a tota la població. Arribem ara a un 13 o 14%. 
Els que miren altres temes què, que arriben a un 48%. 

- Si no existís TV3 hi hauria menys independen-
tistes?

- Potser hi hauria també menys monàrquics. TV3 té 
una visió del món informativament progressista i, per 
tant, hi hauria menys ‘progres’. Sí, sí. Hi hauria menys 
de moltes coses. El que tinc clar és que si TV3 no esti-
gués a Catalunya hi hauria menys llibertat informativa. 

- Què li falta a TV3 per arribar a ser una BBC al 
Regne Unit?

- És que el model no és el de la BBC. La BBC pot 
ser un model, que, al final, ens pensarem que som bri-
tànics.

-Bé, és un model molt respectable. 
- Sí, sí. Però té moltes coses a copiar i altres que no, 

perquè no som britànics. Com últimament que es mira 
molt a Islàndia, però veig per aquí pocs islandesos. Ja ho 
deia Pujol: voleu fer una socialdemocràcia sueca, però 
veig a pocs suecs. És a dir, tenim uns condicionaments 
a tots els nivells i hauríem de tenir uns models. La BBC 
és un, però hi ha altres. No sé si a la BBC l’agradaria fer 
‘La Marató’, per exemple. Ho podria copiar. 

El que hem de fer és una televisió honesta amb cri-
teris de servei públic i amb altres criteris que no acom-
panyen a la BBC i si han acompanyat a TV3. Un molt 
clar és la supervivència del català en un ambient molt 
hostil. TVE en comptes de preocupar-se pel que diu el 
seu Govern que fa TV3 s’hauria de preocupar per tenir 
més desconnexions, per incloure el català, perquè es re-
flectís més la realitat d’aquest país. Les desconnexions 
tenen molts anys. Però en comptes d’anar a més ha anat 
a menys. TV3 ha de garantir això perquè, tret de les 
televisions locals i alguna privada que té poca força, és 
la única gran oferta que hi ha des del país en català. Que 
ajuda a interpretar el món des de Catalunya.

- Li preguntava, sobretot, perquè allà els polítics 
que intenten aprofitar-se d’un ús partidista dels mit-
jans queden molt marcats. Cal fer una alerta a la 
classe política catalana en favor de deixar treballar 
als professionals?

- Evidentment. Però els professionals, tampoc som 
immaculats, impol·luts, sense ideologia ni interessos. 
Es tracta de fer equilibris. I aquí el model és bastant 
exemplar. Podria millorar, sí, però no té res que envejar 
a altres models d’aquesta part del món. III

parlem-ne: v icent sanchís

sanchís ens rep als estudis de tv3 a sant joan despí | c. m.
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Fernando MartínTelevisión tóxica

L
a proliferación de programas televisivos de conteni-
do violento e inapropiado para los menores constitu-
ye un asunto de enorme trascendencia e inaplazable 
resolución.

En este sentido, la Ley Audiovisual recogía la creación 
del Consejo Estatal de Medios Audiovisuales (CEMA), con la 
finalidad de supervisar y regular la actividad de los medios 
de comunicación. 

La autorregulación en materia de programación televi-
siva es una exigencia reiterada por las instituciones comu-
nitarias. Su aplicación obliga a las televisiones firmantes a 
evitar la emisión de contenidos inadecuados para los meno-
res en las franjas horarias de protección destinadas a tales 
efectos, además de señalizar los programas para favorecer 
el control parental.

El elevado grado de contenido violento y sexual emitido 
en televisión en horario de protección al menor representa 
una constante vulneración de sus derechos fundamentales.

Este tipo de televisión de contenidos superficiales,  ma-
nipuladores y violentos es a lo que nos referimos con tele-
basura. Muchos  temas  son  tratados  con  la  superficiali-
dad propia  de  quien  únicamente  busca  el  espectáculo 
lucrativo,   generando   actitudes   y   representaciones  
negativas  en  aquél  sector  de  la  audiencia  que  en oca-
siones tiene en  la  televisión  a  su  única y  más  creíble 
fuente  de información y quizá de educación.

a los mismos no habría de pasar por la confrontación cuer-
po a cuerpo, sino a través del diálogo y el uso moderado y 
respetuoso de la palabra.

En principio, los profesionales vinculados a la confec-
ción de las emisiones televisivas deberían empatizar con 
los menores, abordando sus inquietudes, para así proveer 
contenidos destinados a una correcta y adecuada alfabeti-
zación del público infantil.

Además, el organismo regulador ha de fomentar el con-
trol parental de los programas televisivos, mediante la inclu-
sión de un sistema explícito de señalización que alerte de 
las características de la emisión en curso.

El elemento primordial  del  control  social  es  la  estra-
tegia  de la distracción, que consiste en desviar la atención 
del  público  de  los  problemas  importantes  y  de los  
cambios  decididos  por  las  élites  políticas y  económicas,  
mediante  la  técnica  del  diluvio o  inundación  de  conti-
nuas  distracciones  y  de informaciones    insignificantes.    
La    estrategia de  la  distracción  es  igualmente  indis-
pensable para   impedir   al   público   interesarse  por  los 
conocimientos esenciales.

Finalmente, conviene señalar que la responsabilidad de 
la educación de los niños y jóvenes corresponde a los pa-
dres y educadores, a quienes se exige un comportamiento 
activo para lograr la mejor protección a la infancia y la ju-
ventud. III

Asimismo, la imagen proyectada al público infantil y ju-
venil, a través de la violencia verbal exhibida en los progra-
mas basura, se basa en que a través de la descalificación y 
el insulto se consigue el éxito y la fama y, por imitación, se 
corre el riesgo de que los niños lo apliquen a la vida cotidia-
na con los consiguientes problemas en cuanto a carencias 
en su educación integral en valores.

Por ello, la resolución de conflictos personales no se 
debe mediatizar y convertir en un espectáculo. La solución 

tribuna
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Televisión tóxica

E
l independentismo ha decidido como estrategia seguir con el caos, el choque insti-
tucional y el enfrentamiento. Siguen buscando la vía que impida el regreso a la nor-
malidad. Renuncian a una etapa más sosegada, a un Govern sensato, que vuelva a 
la legalidad, que se dedique a la rehabilitación de la cohesión social en Cataluña. Y 

lo hacen en todas las instituciones, también en el Ayuntamiento de Esplugues y en el resto 
de ayuntamientos del Baix Llobregat.

No pueden quedar impunes quienes han organizado un golpe contra la democracia en 
España. Hay que depurar responsabilidades de todo lo acontecido y hay que respetar el 
trabajo de la justicia, sin presiones desde ningún ámbito, mucho menos de políticos o de 
una institución pública, como es un ayuntamiento. Puede que esta estrategia sea lo que 
más interese a los independentistas, pero no es lo que más interesa a los ciudadanos de 
Cataluña. Necesitamos un govern efectivo, legal y digno.

Nosotros desde Cs Esplugues, elegimos la normalidad democrática y el trabajo en las 
instituciones. Fruto de ese esfuerzo hemos alcanzado un acuerdo de Presupuestos 2018 
con el gobierno local del PSC en Esplugues. Un acuerdo satisfactorio, que permite sacar 
adelante los proyectos de la ciudad. El objetivo principal es el desarrollo y progreso de la 
ciudad, la prestación de servicios de calidad y la atención a las personas.

• Fiscalidad: Congelación del IBI en 2018. 
• Promoción económica: Mejora de la subvención a empresas con sede en Area Me-

tropolitana que contraten desempleados de Esplugues (50% coste de empresa durante 1 
año).

• Movilidad: Eliminar la congestión del tráfico en horas punta en Plaza Josep Català 
(Nestlé). 

• Transporte público: Haremos llegar nuestra línea de bus municipal (EP1 o EP2) hasta 
la parada de RENFE de cercanías de L´Hospitalet y L1 metro en Rambla Just Oliveras.

• Acción social: Incremento presupuesto para adaptar y mejorar diseño de parques 
infantiles, haciéndolos inclusivos para cualquier tipo de diversidad funcional de nuestros 
peques.

El ayuntamiento de Esplugues hará una aportación anual mínima de 2.000.-euros/año 
al programa “Mulla`t per l’esclerosi múltiple” a la FEM (Fundació Esclerosi Múltiple).

• Convivencia: Nos hemos comprometido a cambiar la ordenanza municipal en 2018 
sobre tenencia de animales, que obligará a un censo genético de los animales. Esta medida 
permitirá identificar a los propietarios que no recogen las deposiciones de sus mascotas en 
vía pública, mediante el ADN. También es muy útil en casos de robo o extravío de nuestras 
mascotas.

• Seguridad Ciudadana: Las vacantes en la plantilla de Policía Local de Esplugues, 
serán cubiertas de la forma más inmediata posible.

• Inversiones: Mejoraremos los revestimientos de los 3 túneles que cubren la B-23 
(autopista) en la ciudad. Se garantizará un correcto mantenimiento que presente una mejor 
salubridad e higiene de estos espacios. 

Realizaremos una acera definitiva en C/ Ángel Guimerà entre Manuel de Falla y Avingu-
da Baix Llobregat (El Gall). Se incluye ascensor y mejora la accesibilidad del entorno para 
el Polideportivo Municipal de Can Vidalet. Desde Cs queremos resaltar la importancia de 
llegar a acuerdos que sean satisfactorios, no sólo para los grupos municipales firmantes, 
sino para todos los vecinos de Esplugues.  Apostamos por la normalidad democrática y 
por el trabajo. III

¿Caos o normalidad democrática? 

Julio Roldán
cONcejal POrtavOz ciutadaNs-esPlugues aj. esPlugues

juliOrOldaN@esPlugues.cat

R
esulta irónico que el Sr. Balmón, en esta misma publicación, en el Anuario 2018 
que se hizo a los alcaldes de las poblaciones del Baix Llobregat, destacase como 
unos de los valores de la ciudad de Cornellà “el diálogo y el consenso social” cuan-
do precisamente la política que los socialistas aplican en este municipio con los 

grupos de la oposición es toda lo contraria.
El último ejemplo lo tenemos en el pasado pleno de marzo, donde el PSC de Cornellà 

rechazó la propuesta de Ciutadans de impulsar una “Mesa de Diálogo” para encontrar 
soluciones y mejorar la movilidad en nuestra ciudad durante los partidos del RCD Espanyol.

Después de lo sucedido en el pleno, desde Ciutadans Cornellà denunciamos que los 
socialistas no están por la labor de mejorar la movilidad de los vecinos de los barrios 
Centro-Riera y Almeda durante los partidos del Espanyol. Prueba de ello es que el Plan de 
Movilidad redactado desde 2012, aún no ha sido traído a pleno para su aprobación y ya 
está obsoleto. 

Y es que más allá de las contradicciones de otros, el Grupo Municipal de Ciutadans 
sigue ejerciendo una política útil, preocupados en resolver los problemas de nuestros ve-
cinos. Seguimos demostrando nuestro proyecto alternativo y siendo la voz de muchos 
cornellanenses en el Ayuntamiento.

Tenemos en el eje de nuestra política municipal mejorar la calidad de vida de nuestros 
vecinos, de fomentar valores, de crear espacios de encuentro, zonas respetuosas con el 
medio ambiente, y un modelo de ciudad moderna, inteligente, sostenible y generadora de 
oportunidades.

Ciutadans está demostrando con las iniciativas municipales que hemos ido presentan-
do en esta legislatura, respetando nuestro programa electoral y escuchando de cerca en 

Alternativa naranja para Cornellà

Daniel Martínez
POrtavOz del gruPO MuNiciPal de ciutadaNs cOrNellà

las diferentes reuniones, carpas informativas, asambleas ciudadanas las quejas y propues-
tas vecinales, que hay otra manera de hacer política. 

Con propuestas para mejorar nuestros barrios, sus equipamientos, fomentar la ocupa-
ción, mejoras en los servicios sociales, acceso a la vivienda, propuestas de infancia, juven-
tud y gente mayor. Aportamos propuestas sensatas y soluciones ante las viejas formas del 
PSC de Balmón y los gritos y protestas de otros. Y es que algunos parecen empeñados 
a seguir cometiendo los mismos errores del pasado de la vieja política y no se dan cuenta 
que la sociedad pide regeneración y nuevas formas. La alternativa naranja para Cornellà ha 
llegado para quedarse. III

antoni balmón, alcalde de cornellà
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Itziar Castro: “Cuando tenía 20 años y una talla 
44 supe que en la diferencia estaba mi lugar”

“cuando quieren que todos seamos jóvenes y delgados es que no están 

mirando a su alrededor. no podemos dar la espalda a la diversidad”

Imanol Crespo

H
a trabajado, entre muchos, con Álex de la Igle-
sia en ‘Las Brujas de Zugarramurdi’; con Pablo 
Berger en ‘Blancanieves’; con Eduardo Casano-
va en ‘Pieles’; con Javier Fesser en su próximo 

estreno, ‘Campeones’; en series como ‘Vis a Vis’ (en la 
actualidad), Hospital Central o ‘El cor de la ciutat’; como 
corista en programas como ‘Operación Triunfo’ o ‘Mira 
quien baila’; en videoclips como el de ‘Dona estrangera’ 
de Manel; como maestra de ceremonias y ‘showoman’; 
además de su larga e innumerable trayectoria en teatro. 

No obstante, su elevada polivalencia y versatilidad se 
había mantenido siempre en un segundo plano; hasta aho-
ra. El Premio a la Mejor Actriz Revelación de la Unión 
de Actores por ‘Pieles’ y su nominación en la misma ca-
tegoría en los Goya, además de su papel en ‘Vis a Vis’, 
han catapultado merecidamente la carrera de esta artista 
y han puesto nombre a la persona que hay detrás de todos 
esos personajes. Es Itziar Castro y es del Baix Llobregat: 
“Soy catalana, de familia gallega, nombre vasco, pero na-
cida aquí, en Fontpineda, Pallejà. Siempre digo que soy 
de Pallejà, donde nací, y de Corbera porque allí fue donde 
empecé teatro”.

Pese a que ahora está más en Madrid que aquí y des-
pués de vivir en Sant Boi durante muchos años –la vincu-
lación es tal que fue pregonera de las pasadas fiestas de la 
ciudad-, Castro nos recibe en el restaurante ‘El Nou Cau’ 
que sus padres tienen en la urbanización en donde empe-
zó todo: “Cuando tenía tres años, mi vecina daba clases 
en el Institut del Teatre y los fines de semana por aquí, en 
Fontpineda. Desde entonces, siempre he tenido un interés 
en las actividades extraescolares vinculadas a la cultura 
como el teatro o la danza”. 

Más de 20 años de profesión
Fue, en cambio, cuando vio el musical ‘Mar i cel’ con 10 
años que tuvo claro a lo que se quería dedicar. Y así fue 
como, con 15 años, empieza a hacer teatro amateur en 
Corbera para luego dar ya el salto a la Escuela Memory 
de Barcelona con la que se estrenaría, profesionalmente, 
en un musical de ‘Peter Pan’ con 20 años de la mano de 
Àngels Gonyalons. 

Ya con su primer contrato profesional como actriz, 
Castro empezó también a conocer las sombras de la in-
dustria: “Fue un antes y un después, porque era mi pri-

drama, comedia, terror, circo, cabaret… Al no encasillar-
me en un estilo, he podido hacer muchas cosas. Lo que 
tenía que ser, pues, un hándicap, lo he convertido en una 
ventaja, en una oportunidad”. 

Aun así, el caso de Itziar Castro es muy excepcio-
nal. Con un peso aproximado de 130 kg, rompe todos 
los esquemas en una industria que busca que todos los 
protagonistas sean jóvenes y delgados: “Si en el papel no 
pone ‘gorda’ no me van a llamar. Y lo mismo pasa con 
personas negras, transgénero…”, dice. “Tenemos que 
empezar a copiar la diversidad que vemos en series como 
‘Anatomía de Grey’ o ‘Vis a Vis’. No podemos dar la 
espalda a la diversidad y tenemos que empezar a ver, en 
Televisión Española, a un médico cubano como te puedes 
encontrar en la realidad. Y lo mismo con las tallas; en el 
momento que quieren que todos seamos jóvenes y delga-
dos es que no están mirando a su alrededor”, dice Castro, 
antes de criticar la excesiva ‘corrección’ que ha invadido 
la industria: “’Entretinieblas’, de Almodóvar, ahora no la 
podríamos hacer; no la compraría ni Dios. Hemos tenido 
un país con una industria súper avanzada a su tiempo, 
valiente, arriesgada y, de golpe, nos hemos convertido en 
políticamente correctos y eso ya no se estila; ya no se 
puede hablar de ciertas cosas. Ahora parece que volve-
mos un poco a ese pasado reivindicativo y de libertad de 
expresión; no nos podemos quedar aplatanados y, ahora, 
estamos en un momento curioso en el que te cagas en 
‘Dios’ o haces una canción y te meten en la cárcel”. En 

Hablamos con la actriz Itziar Castro, de Pallejà, premiada por la ‘Unión de Actores’ como mejor actriz revelación por ‘Pieles’ y nominada a los Goya por el mismo ‘film’ de Eduardo Casanova

mera vez que estaba sobre el escenario con un contrato 
–cobrando-, pero también porque me ayudó a entender la 
profesión, a saber por qué no me cogían en los ‘castings’ 
aunque cantase y bailase igual que el resto. Con 20 años, 
tenía una talla 4. No era ni delgada ni gorda, estaba en ese 
punto medio en el que para la música y orquestas era gor-
da. No entraba en los cánones. Y fue, entonces, cuando 
supe que en la diferencia estaba mi lugar”. 

La actriz se dejó de “angustiar” y cambió la estrategia 
buscando perfiles más interpretativos y con otros regis-
tros: “Dejé de llamar a según qué cástings, porque sabía 
que no me iban a coger. Había perfiles a los que no podía 
acceder. Y, al final, mi físico me ayudó a encajar en per-
files muy distintos. Tengo amigas que son muy buenas y 
se quejan de que siempre les llaman por lo mismo. A mí, 
en cambio, me encasillan por gorda y, por tanto, ahí entra 

“hemos tenido una industria súper avanzada a su tiempo y, de golpe, nos hemos 

convertido en políticamente correctos y ya no se puede hablar de ciertas cosas”

la actriz nos recibe en el restaurante que sus padres tienen en fontpineda, pallejà, municipio baixllobregatense donde nació | i. crespo

“Me siento bien conmigo 
misma y si algún día 

adelgazo será 
porque yo quiera, 

no por los haters”

“

cultura
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Hablamos con la actriz Itziar Castro, de Pallejà, premiada por la ‘Unión de Actores’ como mejor actriz revelación por ‘Pieles’ y nominada a los Goya por el mismo ‘film’ de Eduardo Casanova

contra, algo de corrección necesitan precisamente todos 
esos ‘haters’ que, a través de las redes, le atacan gratuita-
mente por su físico: “Me han dicho barbaridades: desde 
ballena varada; que me va a explotar el corazón; o que me 
cargo la sanidad pública -yo que no voy al médico-. Ha-
blan mucho de que estar gordo es insano, que es un peca-
do mortal, que soy un mal ejemplo. Sin embargo, beber y 
fumar es malo y nadie se mete con ellos”, dice Castro que 
se toma a estos ‘haters’ de las redes con humor. Se pone 
seria, en cambio, cuando le recriminan que haga apología 
de la gordura, algo que, según ella, es mentira: “Me du-
ele que se basen en que hago apología de la gordura. No 
hago apología de nada. Me siento bien conmigo misma y 
si algún día adelgazo será porque yo quiera y no porque 
digan los ‘haters’, como han dicho, que puedo alimentar 
a toda una tribu africana durante un año. Si hago apología 
de algo, es de quererse a uno mismo y que cada uno haga 
con su cuerpo y de su vida lo que quiera si no hace daño 
a nadie”. 

Queda mucho camino
Al preguntarle por alguna de las obras con las que se que-
daría en su larga y prolífica trayectoria, Castro opta por 
‘Pieles’ –“una película que pasará a la historia y que será 
un referente y que he podido compartir con amigas como 

Carmen Machi y Candela Peña, de Viladecans”- y una 
visita guiada teatralizada por refugios antiaéreos con las 
mujeres de la Guerra Civil como protagonistas, “un ho-
menaje a mi padre y a todas las personas que vivieron la 
guerra y que fue muy emocionante al poderlo presentar 
primero a aquellas personas que lo inspiraron”. 

Dos proyectos en más de veinte años de carrera en 
donde la mujer tiene un papel destacado. “Algo está cam-
biando, pero queda mucho camino. Me hace gracia cuan-
do dicen que la mujer ya tiene lo que quiere, cuando no 

cobra los mismos sueldos, no tenemos las mismas opor-
tunidades, no hay una sola directora en medios públicos, 
no hay presidentas del gobierno, siempre ‘vices’. Este año 
ha habido la primera directora de fotografía nominada en 
los ‘Oscar’”, exclama. “Soy feminista porque lo contrario 
es ser machista. Pero no es que luche contra el hombre, al 
contrario, se trata de luchar conjuntamente por la libertad 
de la mujer. Cuando yo nací, la mujer no podía ni com-
prar una lavadora sin el permiso del marido; ahora, hay 
todavía mucho machismo cotidiano. En nuestro entorno, 
sin darnos cuenta. Y lo primero para poder cambiarlo es 
reconocerlo”. 

Nuevos retos
Por su parte, la actriz ya trabaja en nuevos retos: el mismo 
día que se publica la presente edición de El Llobregat, el 
6 de abril, estrena ‘Campeones’ de Javier Fesser y con el 
gran Javier Gutiérrez de protagonista; también este mes 
llega la tercera temporada de ‘Vis a Vis’, “que va a ser 
muy potente”; y, a final de año, estrenará ‘Matar a Dios’, 
en la que es la única mujer de la película y con la que ha 
sido premiada en Sitges. En paralelo, Castro avanza que 
está estudiando con el Ayuntamiento de Sant Boi un nue-
vo proyecto vinculado al cine, pero que no puede avanzar 
y que espera que se pueda concretar pronto. III

castro, nominada en los goya 2018 | miguel córdoba ! a. de cine
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ICEtA: El EstrAtEGA dEl PArtIdo soCIAlIstA

Un HIvErn fAsCInAnt

Raúl Montilla

Jesús A. Vila

Joan Margarit

L
es roselles van desapareixent, / eliminades 
com les males herbes. / Molt aviat ja no s’es-
camparan / les roges pinzellades del vent als 
camps de blat. / Qui podrà entendre un dia / 

els quadres de Van Gogh? / Visc encara en un món 
familiar, / malgrat que subtils canvis ja m’alerten: / 
no tornarà a ser el meu. / No es tracta d’un infern: 
permet comprendre. / L’oblit arriba, tranquil·litzador. 
/ I torna, sempre torna l’alegria. 

Amb aquest poema que dóna títol al llibre, Joan 
Margarit va presentar a finals d’any ‘Un hivern fas-
cinant’. Més lúcid i més clar que mai, Margarit se la 
torna a jugar sense por, sense concessions. Un hivern 

fascinant és una manera d’assumir el dolor, de cele-
brar la vida i d’estimar-la. Nascut a Sanaüja, al 1938, 
Margarit és, però, veí il·lustre de Sant Just Desvern 
des de 1975, on comença la seva trajectòria com a 
poeta en català. De fet, es el poeta viu més llegit de la 
literatura catalana. 

Arquitecte i catedràtic jubilat de Càlcul d’estruc-
tures de l’Escola Superior d’Arquitectura de Barcelo-
na, els títols de la seva obra poètica són: Els primers 
freds. Poesia 1975-1995 (2004), Estació de França 
(1999), Joana (2002), Càlcul  d’estructures (2005), 
Casa de Misericòrdia (2007), Misteriosament feliç 
(2009) i No era lluny ni difícil (2010).

“E
n mi lápida pondrá: era gay y bailó”, bro-
mea Iceta mientras ordena algunos libros 
en su pequeño despacho, donde se amon-
tonan carpetas y se apilan papeles. Una 

montaña está coronada por una lata de Coca-Cola Zero. 
Es adicto a ese refresco, casi tanto como a la política, 
entre cuyos bastidores está desde hace cuarenta años”.

El periodista de La Vanguardia i escriptor baixllo-
bregatí Raúl Montilla no perd la rutina de publicar al-
gun llibre cada any, en aquest cas, però, amb un gènere 
inèdit a la seva trajectòria. Montilla torna amb un relat 
biogràfic sobre la vida de Miquel Iceta, actual primer 
secretari del PSC i un dels principals “estrategues” del 

partit en els quaranta anys que porta a política. Nascut 
i criat entre L’Hospitalet i Esplugues i actual veí de Va-
llirana, Montilla (1979) es llicenciat a periodisme per 
la Universitat Autònoma de Barcelona i actual redactor 
de Política a La Vanguardia, diària al que porta vincu-
lat des de l’any 2003. 

Ex corresponsal del Baix Llobregat i L’Hospitalet, 
Montilla és autor de diferents llibres amb els que ha 
sumat diferents premis literaris com és el cas de ‘El 
último invierno’ (2013) amb el que va rebre el Premio 
Internacional de Novela Histórica Ciudad de Úbeda. 
Posteriorment ha publicat ‘Vallarana’ o la guia ‘Barce-
lona es novela’. 

cultura

L
luny de les seves propostes didàctiques i aca-
dèmiques a les que també ens té acostumats, 
aquesta vegada, el propi periodista i escriptor 
Jesús Vila és el protagonista de la seva pròxima 

obra ‘Primeras letras’.
L’hospitalenc abandona la seva ploma periodística 

per despullar-se i obrir-se al lector en primera persona. 
Sentiments, nostàlgies, sensacions i nimietats que l’au-
tor ha considerat posar-les, nues, al sol després de tota 
una trajectòria periodística parlant de la resta. 

“El pitjor que li pot passar a un periodista és que 
ell sigui el protagonista del que escriu, de manera que 
quan escrivim del que passa, a nosaltres no se’ns veu i 

ni tan sols se’ns s’intueix”, explica Vila. “La crítica era 
acusada: fas periodisme fins i tot quan parles dels teus 
ofecs. I probablement era cert, així que vaig decidir un 
exercici una mica insòlit de striptease a força de parau-
les, com si totes les paraules del diccionari fossin les 
capes d’una ceba gegant que oculten aquesta candidesa 
ignota que ens fa vulnerables fins a l’extinció”.

La publicació, la primera -segur- de noves entre-
gues, convida a que el lector faci també la seva mira-
da endins: “Potser a tu, lector, els meus pensaments 
et serveixin, com a mi, per mirar les teves entreteles 
amb més afany de l’habitual. Mirant-nos per dins, de 
vegades descobrim que hi ha matèria per sobreviure”.
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viu sant jordi al baix llobregat

Raúl Montilla

ErEs lo qUE ComUnICAs

Manuel Campo Vidal

EsPIrItIstEs I llIUrEPEnsAdorEs

Dolors Marín

l’EstACA: l’EInA dEl somnI

FIC-LH: Foment de la Informació Crítica a L’Hospitalet

M
anuel Campo Vidal, sociòleg, professor de 
comunicació i reconegut periodista, ho sap 
millor que ningú: som el que comuniquem. 
I per això en aquest llibre s’identifiquen, es 

descriuen i s’articulen les claus per aconseguir l’excel-
lència comunicativa: la paraula y el seu poder, el valor 
del silenci, l’escolta imprescindible i l’impacte de les 
emocions. 

Una obra eminentment pràctica, perquè amb tècni-
ca, treball i pràctica es pot ser un excel·lent comunica-
dor que sorprengui a l’auditori, que emocioni amb la 
paraula i, també, amb els seus silencis.

I Manuel Campo Vidal és, segurament, el millor 

professor en la matèria per ensenyar-nos a ser-ho. Veí 
durant molts anys de Cornellà, Campo Vidal ha dirigit 
i presentat informatius a TVE i Antena 3, cadena de la 
que ha estat director i vicepresident. Ha dirigit durant 
quatre anys Hora 25 de Cadena SER i, com a president 
de l’Academia de Televisión, ha moderat nombrosos 
debats polítics. 

Fundador i director de l’Institut de Comunicació 
Empresarial, especialitzat en formació de directius i 
candidats, i president de l’escola de negocis Next IBS, 
especialitzada en Comunicació i Noves Tecnologies, 
és autor de set llibres. És, a més, Premi Ondas, Premi 
Emilio Castelar i, recentment, Premi Camilo José Cela.

D olors Marín, escriptora de L’Hospitalet i Doc-
tora en Història Contemporània, fa un viatge 
en el temps a principi del segle XX on Barce-
lona bullia amb els canvis socials provocats 

per la industrialització però també amb inquietuds cul-
turals i polítiques que representaven el trencament amb 
el segle anterior: utopies, obrerisme, construcció de la 
ciutat... 

En aquest magma destaquen un grup de dones, la 
majoria d’elles oblidades per la història, que van tenir 
una presència real i forta en la construcció d’una soci-
etat nova. Dones que van trencar estereotips, que van 
assolir la capacitació i el reconeixement intel·lectual 

i que van lluitar per la independència econòmica i la-
boral creant un referent que no podem ignorar per més 
temps.

Són les responsables de portar a casa nostra l’es-
piritisme, que ja es practicava a la resta d’Europa, en-
tès com una confrontació al sistema, com una manera 
d’espiritualitat radical que capgira l’ordre social repre-
sentat per l’església oficial i com un primer pas cap al 
lliure pensament. 

Cándida Sanz, Matilde Fernández, Matilde Alonso, 
Maria Trulls o Amalia Domingo són algunes de les bi-
ografies que l’autora presenta en aquest llibre únic que 
reivindica la historiografia de la dissidència. 

L
a nova associació de periodistes i professionals 
de la comunicació ‘FIC-LH: Foment de la In-
formació Crítica a L’Hospitalet’ publica el lli-
bre ‘L’Estaca: l’Eina del Somni’ que rememora 

el projecte periodístic que va representar aquesta re-
vista finançada íntegrament per la ciutadania just fa 
ara quaranta anys. 

L’entitat presentarà l’obra el pròxim 19 d’abril, a 
les 19:30 hores, al Museu d’Història de L’Hospitalet 
en el que serà el primer acte públic de FIC-LH des-
prés de la seva pròpia constitució. 

L’obra, liderada pel periodista i escriptor Jesús 
Vila, consta de dues parts fonamentals: per una ban-

da, la pròpia història d’una publicació d’esperit crític 
com mai ha hagut a la ciutat que va tirar endavant 
gràcies al suport popular i, d’altra, el facsímil de tots 
els números complets que es van editar aleshores. 

L’acte comptarà amb la participació de l’alesho-
res director de l’Estaca i actual director de ‘El País’ 
a Catalunya, Lluís Bassets; Eva Jiménez, presidenta 
de l’entitat; Jesús Vila, periodista i autor del llibre; i 
Enric Company, alma máter de la publicació de 1978. 

En el mateix acte, s’inaugurarà també una expo-
sició al Museu sobre la publicació ‘L’Estaca’, realit-
zada per BCN Content Factory, i que estarà oberta al 
públic fins el 27 de maig. 
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A 
la Biblioteca Miquel Martí i Pol, de Sant Joan Des-
pí, ens vam reunir fa uns dies per parlar d’Ètica i 
Politica amb en Joaquin Miras, filòleg i membre 
de l’Espaimarx.  

Els ciutadans que no volem ser súbdits, ens pregun-
tem com es conjuminen l’ètica i la politica, sobre tot en 
un temps en que els valors morals es contradiuen amb 
la praxis politica arreu del món: guerres, tràfic estatal 
d’armes, refugiats, retrocés de la democàcia…

No cal dir que les nostres reunions no pretenen do-
nar respostes als grans interrogants, només volem obrir 
un espai de diàleg amistós i cercar una mica de llum per 
ajudar-nos a reflexionar i conèixer una mica millor la reali-
tat que ens envolta i els seus orígens.

Joaquin Miras ens ha aclarit diversos conceptes que 
giren en torn de la nostra percepció de la politica. Per co-
mençar, la visió antropològica liberal de l’ésser humà que 
ens duu a concebre la societat com a suma de les indi-
vidualitats, determinades antropològicament de forma in-
nata (individualistes, competitives, possessives, egoistes), 
i a l’imperatiu moral de no interferir en la vida de cadascú: 
llibertat com a no interferència, en lloc de llibertat com a 
no dominació.

Enfront d’aquesta concepció, ens trobem amb la tra-
dició política republicana, que té els seus orígens a la Grè-
cia clàssica. Ethos, en grec, és el comportament basat en 
un saber fer elaborat socialment per la comunitat: els cos-
tums, la cultura. La tradició política res publicana, surt de 
la noció que la ciutat o polis (“politeia” o règim de la polis) 
és la denominació d’una comunitat de persones integra-
des en interacció. La vida bona (Eú Zen) de l’ésser humà 
(zoon politikon, segons Aristòtil), plena i perfecta confor-
me a la seva finalitat, només es garanteix per l’activitat de 
tota la comunitat.

Joaquin Miras cita Aristòtil en el seu llibre: “… pues las 
leyes deben establecerse, y todos las establecen con re-
lación a los regímenes, y no los regímenes en relación con 
las leyes. Un régimen político es una organización de las 

que se debate dentro del ethos. Praxis política y Estado 
Republicano, El Viejo Topo, 2016. Pàg. 124.  

També ens ha parlat de l’antiga contraposició entre 
Oligarquia (el poder dels rics) i Democràcia (el poder dels 
pobres), i de la manera com aquest últim concepte va 
substituir la paraula República, ideal de comunitat ètica 
de vida sobria, desitjat per Rousseau, Robespierre i Je-
fferson; derrotat per la nova aristocràcia del diner (el capi-
tal). “La tradición res publicana con consciencia de ethos  
se estrechó y se reduje de forma vertiginosa durante el 
período de esplendor del capitalismo, cuya hegemonía 
ética (de ethos) civilizatoria, cuya ahormación del vivir y 
creación de unas necesidades orgánicas en las indivi-
dualidades, comienza, según un gran intelectual, Antonio 
Gramsci, en torno a 1870. De hecho, la Revolución Rusa 
y el ciclo de luchas de masas que surgen con ella, se 
produce como consecuencia de la catástrofe generada 
por la guerra interimperialista del 14, no porque una clase 
trabajadora hubiese sido capaz de autoorganizarse como 
sujeto en lucha por crear. Ex ante, un ethos autónomo al-
ternativo al creado por el capital, y que desease un mundo 
de vida auto protagonizado (hegemonía) por ella”. III

Jaume Grau
escriPtOr

Diàlegs Filosòfics Ètica com a comunitat de vida, política com a comunitat d’acció

E
l dijous 26 d’abril ens trobarem amb Angéli-
ca Sátiro, Doctora en Pedagocia, especialit-
zada en Filosofia per a Nens. Ens parlarà de 
com educar als nens en l’ètica i l’estètica a 

través de la seva personal manera d’ensenyar la fi-
losofia. III

http://www.angelicasatiro.net/about

Pròximament: Ètica i educació

magistraturas de las ciudades, cómo están distribuidas, 
cuál es el órgano soberano del régimen y cuál es el fin de 
la comunidad” (su concreta forma de vida buena elegida). 
Como se puede ver, toda ley es orgánica y recibe sentido 
y legitimidad del bloque social constituido y de su ethos, 
que aparecen como la “base” de la polis. Y además, y a 
su vez, el régimen es legítimo si es conforme a la justicia. 
En consecuencia justo no es lo que define la ley como tal. 
Justicia es un principio previo a la ley positiva y es algo 

joaquin miras, a la dreta, és filòleg i  membre de l’espaimarx
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C
on la llegada de la Semana Santa, 
la ciudad de Castelldefels, capital tu-
rística del Baix Llobregat, se llena de 
vida y actividad. La ciudad se abre al 

mar, y con ella, los chiringuitos renuevan sus 
apuestas para dar a tanto a visitantes como 
a los vecinos un amplio abanico de produc-
tos y alternativas de ocio y descanso. No sólo 
ellos, sino hoteles, restauradores, comercios 
y tantos otros servicios están perfectamente 
preparados para ofrecer lo mejor de nuestra 
industria local.

Una Semana Santa que además es pa-
sión, tradición y cultura de la mano de la Her-
mandad del Cristo de la Paz, que cada día 
recorre las calles de la ciudad en procesiones 
que acaparan la atención de fieles y curiosos, 
y que merece la pena no perderse.

Una ciudad vista en positivo, como lo 
son las propuestas que en el pasado pleno el 
grupo popular llevo al Ayuntamiento para ser 
aprobadas. Propuestas que tratan de mejorar 
la calidad de vida de los ciudadanos. 

Como, por ejemplo, tratar de erradicar y 
evitar que se reproduzca la mala imagen que 
persiguió a la ciudad a raíz de ser la sede de 
dos grandes macroprostítulos que durante 
años marcó la ciudad. Ahora ambos están 

cerrados, pero o bien por el abandonado 
del inmueble, o bien por el miedo a que se 
nuevas actividades se pondrán en marcha en 
esas ubicaciones, el vecindario está preocu-
pado ante la incertidumbre de lo que pueda 
suceder en el corto y medio plazo. Desde el 
Partido Popular lo tienen muy claro y dicen 
No a que Castelldefels vuelva a asociarse a 
la prostitución, la explotación de la mujer, las 
drogas y los ajustes de cuentas.

Por otro lado, gracias a la propuesta de 
los populares, el Ayuntamiento se adhiere a la 
declaración impulsada por la Federación Es-
pañola de Provincias y Municipios con el fin 
de garantizar la plena movilidad a todas las 
personas sin excluir a aquellas que tengan 
alguna discapacidad física, cognitiva o senso-
rial. Si queremos hacer de Castelldefels una 
ciudad más inclusiva, debemos destinar re-
cursos y esfuerzos para que el entorno urba-
no sea adecuado a este fin. Esperemos que 
el gobierno municipal pase de las palabras a 
los hechos y comience a destinar recursos en 
proyectos de este tipo que puedan hacer una 
ciudad para todos, sin dejar de lado a nadie. 

Porque un Castelldefels diferentes es po-
sible, y muy pronto, con la ayuda de todos, el 
cambio puede ser una realidad. III

diPutadO PrOviNcial del PartidO POPular 
Manuel Reyes

Por un Castelldefels mejor

Més enllà de la inclusió social

Alba Bou
tiNeNta d’alcalde titular de l’àrea d’urbaNisMe 

i Medi aMbieNt de l’ajuNtaMeNt del Prat (icv)

T
ots els Ajuntaments, des del més petit 
fins al més gran, hem fet una aposta 
ferma per la millora de l’atenció a les 
persones que han patit fortament les 

conseqüències d’una crisi ferotge, i que ha fet 
trontollar les bases del nostre sistema econò-
mic. 

Les administracions locals hem hagut de 
donar la cara i de proveir moltes de les nos-
tres àrees d’aquells mecanismes de protecció 
per als més vulnerables, entenent que no eren 
estratègies temporals, sinó que caldria traduir-
les en canvis de paradigma.

L’Ajuntament del Prat ha fet aquesta feina, 
i n’estem molt satisfets d’haver-ho fet acom-
panyats en tot moment per la xarxa d’entitats 
i organitzacions a les quals devem molts dels 
èxits assolits. 

Amb elles entomem el gran objectiu de llui-
tar contra allò que genera desigualtat i manca 
d’oportunitats, i ens comprometem amb un 
acord de ciutat ampli que tingui com a eixos 
vertebradors assegurar l’equitat educativa 
i les oportunitats formatives i cultural al llarg 

de la vida, i enfortir els serveis d’actuació co-
munitària per facilitar l’apoderament personal i 
col·lectiu. Estem convençuts que aquesta serà 
la clau de l’èxit d’una ciutat que vol enfortir la 
seva ciutadania, i dotar-la d’eines per afron-
tar les seves expectatives vitals en un entorn 
econòmic i social que pot tornar-se hostil. 

Per això hem d’agrair tot el suport rebut 
per part de la cinquantena d’entitats amb les 
que de ben segur que col·laborarem, i les que 
s’aniran incorporant, i a les quals necessita-
rem per dur a terme gairebé 200 projectes en 
els àmbits de la protecció social, l’habitatge, la 
ocupació, la convivència, la formació, la cultu-
ra, l’educació i l’esport.

En aquest marc es va presentar el tercer 
Pla Local d’Inclusió Social del Prat, una eina 
que considerem indispensable per fer possi-
ble que les famílies que tinguin dificultats per 
superar la crisi econòmica, puguin construir el 
seu futur. Un cop més, els ajuntaments ho po-
sem tot perquè aquells que han fet més rics els 
qui ja ho eren, no puguin fer més vulnerables 
els nostres veïns i veïnes. III

opinió
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Premio Aguas Cristalinas

Esports La Xarxa
Cataluña

Medio de Comunicación

Gavà TV y El Bruguers
Gavà

El Llobregat valora la transparencia en la 
información con este premio periodístico a una 

pluma o medio de la comarca

Josep Sucarrats
Abrera

Director de Revista 
Cuina

III  A través del pro-
grama ‘En Joc’, ‘Esports 
en Xarxa’ y las retrans-
misiones polideportivas 
en fin de semana, se han 
convertido en un referente 
del deporte local tanto en 
su formato de radio como 
de TV. 

Su oferta de conteni-
dos refleja, además del 
futbol, una apuesta de-
cidida por el mundo po-
lideportivo. El Baix está 
altamente representados, 
precisamente, por la co-
bertura de deportes más 
minoritarios.

···

III Dirige desde 2006 la 
Revista Cuina, publica-
ción gastronómica líder y 
de referencia en su sector. 

Es autor de ‘Oli. Un 
luxe del rebost d’Olesa de 
Montserrat’; ‘Històries de 
la Barcelona gormanda’ o 
‘Teoria i pràctica del ver-
mut’.

Baixllobregatense de 
nacimiento, participa ac-
tivamente en la defensa 
y en la difusión del Parc 
Agrari y sus productos.

···

III  Gavà TV cumple, en 
marzo de 2018, dos déca-
das en antena, ahora, 
como televisión local di-
gital. La cadena local, que 
pertenece a la Xarxa Local 
de Televisions, fue una de 
las que empezaron a emi-
tir en analógico en 1998 y 
ha sabido sobrevivir a las 
dificultades del sector.

El grupo de comu-
nicación municipal ha 
abordado una interesante 
renovación de la edición 
impresa y digital de El 
Bruguers.  

Premio a la Mayor Crecida
Personajes que han conseguido, por su 

labor profesional y del ámbito que sea, una 
repentina notoriedad social

Premio Caudal Amazónico
Figuras destacadas de nuestra comarca, con una 

dilatada trayectoria en sus especialidades 
que les han llevado a ser únicos

 4ª Edición Premios elllobregat 2018

Laura Ferrés
El Prat

Directora de cine

Albert Mendiola
Sant Boi

Chef del R. Marimorena

Sergio Garrote
Viladecans

Deportista paralímpico

III La directora, guionista 
y productora fue premi-
ada en la Semana Crítica 
de Cannes por su nuevo 
cortometraje ‘Los Deshe-
redados’. 

Desde entonces no 
suma más que buenas no-
ticias pese a su juventud: 
ha sido nominada a los 
Premios Goya y a los Pre-
mis Gaudí. 

Ha logrado que su nu-
evo trabajo sea el primero 
en estrenarse en salas de 
cine con entidad propia, 
sin ir delante de ningún 
largometraje ni festival.

···

III Sergio Garrote ha lo-
grado en el verano de 
2017 dar la primera me-
dalla a España en unos 
mundiales de ciclismo 
adaptado.

Garrote fue el único 
de la delegación nacional 
en sumar dos metales en 
el Mundial de Sudáfrica y 
es una de las promesas de 
este deporte.

Dada su progresión, 
el viladecanense apunta 
a que estará en los próxi-
mos Juegos Paralímpicos.

···

III  El chef del restauran-
Marimorena ha sido pre-
miado con el galardón ‘El 
Cuiner de l’Any 2017’ tras 
votación popular. 

Mendiola, que define 
su propuesta como la co-
cina de la abuela con la 
mirada del nieto, apuesta 
activamente por los pro-
ductos de proximidad, es-
pecialmente, los del Parc 
Agrari del Baix Llobregat.

Con una trayectoria 
excelente, el santboiano es 
uno de los discípulos del 
gran Martín Berasategui. 

Roberto Fernández 
L’Hospitalet

Presidente CRUE

Juan Gómez Chicuelo
Cornellà

Guitarrista de Flamenco

Manuel Medarde
Santa Coloma de 

Cervelló
Arqueólogo e ingeniero

III El hospitalense ha sido 
elegido, en octubre de 
2017, como presidente de 
la Conferencia de Recto-
res de las Universidades 
Españolas, el máximo ór-
gano de gobierno de las 
universidades.

Doctor en Historia 
Moderna, es el actual rec-
tor de la Universidad de 
Lleida.

Del barrio de la Tor-
rassa, Fernández ha sido 
Premio Nacional de His-
toria 2015 por su libro 
‘Cataluña y el absolutis-
mo borbónico’.

  
···

III Medarde es secretario 
de la Comisión Internaci-
onal de la Colonia Güell y 
uno de los organizadores 
del congreso mundial so-
bre Gaudí. 

El papel del arquélogo 
e ingeniero industrial es 
fundamental en el cono-
cimiento y divulgación de 
la Cripta.

Gracias a Medarde, la 
cripta protagonizó el pri-
mer Congreso sobre Gau-
dí, que ya ha celebrado su 
segunda edición. 

···

III  ‘Chicuelo’ es, sin 
duda, una de los guitar-
ristas más relevantes del 
flamenco, además de ser 
uno de los compositores 
más prolífictos. 

A sus 50 años, es el 
guitarrista habitual de Mi-
guel Poveda o Duquende, 
además de haber sido el 
compositor de la música 
de la última película de 
Orson Welles, El Quijote. 

Tiene un Goya a la 
mejor canción por ‘No te 
puedo encontrar’ (Blanca-
nieves, 2012)
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Premio a la Ribera Solidaria
Queremos premiar a una de estas entidades sin 
ánimo de lucro por tener a la solidaridad como 

columna vertebral a lo largo de su historia

Premio al Afluente Verde
Hoy en día es indudable que ser ecológico y 
sostenible es tan fundamental para nuestra 

sociedad como un afluente para un río

Premio Aguas Bravas
De tanto en tanto, la calma del río se ve 

sorprendida por las inesperadas inundaciones 
que obligan a la movilización ciudadana

 4ª Edición Premios elllobregat 2018

Festival de Payasos 
Charlie Rivel

Cornellà

Óscar Manresa
Gavà

Fundació Rubricatus
El Prat de Llobregat

III Este 2018 volverá a 
celebrarse el Festival In-
ternacional de Payasos 
de Cornellà, un punto de 
encuentro incomparable 
para el mundo del ‘clown’. 

Creado en 1984, la pa-
sada edición sirvió para 
organizar la primera Con-
vención del Mundo Paya-
so, de la que salió una De-
claración Universal de los 
Derechos de los Payasos, 
así como un código deon-
tológico.

El premio ‘Nas d’or’ se 
ha ganado el prestigio que 
merece en el sector.  

···

III Rubricatus ha cum-
plido veinte años dando 
respuestas educativas y 
laborales a personas con 
alguna discapacidad inte-
lectual. 

Crearon Can Rigol y 
el taller precursor del ac-
tual Centro Especial de 
Trabajo Tesiprat. Fue un 
éxito sin precedentes en la 
lucha contra la exclusión 
social. 

Recientemente, han 
iniciado una e línea de cá-
tering llamada ‘ÉsBo’. 

···

III  Por ser el primer chef 
con fundación propia y 
en favor de procurar mo-
mentos de felicidad para 
los menos favorecidos de 
acuerdo con los servicios 
sociales de la comarca. 

Creador del espacio 
gastronómico Kauai en 
Gavà, Manresa busca que 
todo el mundo pueda 
disfrutar de momentos 
especiales, como el cum-
pleaños de un hijo o la ce-
lebración de las bodas de 
plata de un matrimonio. 
También desarrollará cur-
sos de cocina asequibles.

CRAM
Baix Llobregat

Joan Ramell
Torrelles de Llobregat

ASCASO
Gavà 

III El centro creado en El 
Prat en 2011 cuenta con 
unas instalaciones punte-
ras en clínica y recupera-
ción de cetáceos, tortugas 
y aves marinas. 

La Fundación CRAM, 
que ha crecido mucho en 
los últimos años, es un re-
ferente en la recuperación 
de la fauna marina. 

Clínia, Investigación 
y Educación son los tres 
pilares del centro, que 
está preparado para dar 
respuesta inminente ante 
una posible epidemia o 
ante vertidos en el mar. 

···

III Ascaso ha revolucio-
nado la tecnología barista 
al ser pionera en la 
eliminación del latón y el 
cobre de su interior.

Con el nuevo diseño, 
trabajado en su fábrica de 
Gavà, evita la migración 
tóxica de plomo, níquel en 
cada café. 

Además de garantizar 
la salud, la máquina Big 
Dream ahorra un 40% de 
energía al conseguir man-
tener una mayor estabili-
dad térmica.

···

III  Por su sensibilidad 
ecológica y medioambien-
tal, puesta de manifiesto 
en Torrelles de Llobregat 
desde 1992 con la aplica-
ción del sistema de reco-
gida selectiva “residuo 
mínimo”, mediante la re-
cogida “Puerta a Puerta” 
cuando fue alcalde. 

Por su voluntad pre-
servadora del entorno na-
tural al lograr mantener 
en Torrelles el equilibrio 
entre viviendas, paisaje 
forestal y zona agrícola.

Fora Antena
Torrelles de Llobregat

Comisión de 
Empoderamiento del 
Parc Sanitari de Sant 

Joan de Déu

As. de Víctimas 
Afectadas por el 

Amianto de Cataluña

III  La presión vecinal, a 
través de la entidad, ha 
logrado que Vodafone pa-
ralizará, a la espera de ser 
trasladada, la antena de 
telefonía colocada al lado 
del colegio Sant Martí de 
Torrelles. 

La insistencia de la 
plataforma ha hecho que 
la problemática se deba-
tiera en el Parlament y 
lograra el compromiso de 
mediación de la Generali-
tat. 

La entidad ha estado 
tres años de movilizacio-
nes continuas. 

···

III Ubicada en El Prat, ha 
mantenido la lucha contra  
el amianto viva desde que 
se declarara ilegal. 

Gracias a plataformas 
como ésta, la Justicia con-
tinúa el cerco a este mate-
rial y a sus empresas. 

Entre los últimos lo-
gros está la condena a 
Uralita; el reconocimiento 
de un cáncer de esófago 
por el amianto; o la de-
manda para reconocer la 
ansiedad como enferme-
dad fruto a la exposición 
al amianto. 

···

III  Hace cinco años que 
el PSSJD de Sant Boi intro-
dujo en su estructura esta 
comisión que tiene como 
objetivo poner al paciente 
en el centro de poder de 
decisiones. 

El éxito de su propues-
ta ha hecho que no solo se 
aplique para los pacientes 
de salud mental, sino de 
manera transversal en 
todo el hospital.

Hoy en día, es cen-
tral este enfoque en salud 
mental; ellos fueron pio-
neros.

Vota a tus seis favoritos hasta el 30 de abril en: 

www.elllobregat.com
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Anna Puig: “Sempre lluito 
per la paraula ‘ambició’ i 
el rugbi ho és”

Miquel Martínez: “Arriba el dia 8 de març i tothom 
parla de la igualtat, però el dia 9 torna a ser noticia 
l’esport masculí”

Carlos Manzano

‘L
‘Las Leonas’ del rugbi han guanyat el seu sisè 
campionat d’Europa amb una major rellevàn-
cia mediàtica que altres vegades, però molt 
per sota que la cobertura habitual dels nois. 

Un dels grans clubs d’aquest esport al Baix Llobregat 
és la Unió Esportiva Santboiana, que amb gairebé 100 
anys d’història i essent el primer club de rugbi d’Espa-
nya, converteix a Sant Boi en la ciutat bressol del rugbi. 

Anna Puig, jugadora des dels cinc anys a la Santbo-
iana, va participar amb la Selecció Espanyola al campi-
onat europeu arribant a ser número 1 al podi continental 
del rugbi. Parlem amb l’Anna per conèixer la seva ex-
periència en aquest esport, el que li ha donat i el que no, 
com ha arribat fins aquí i com s’han de preparar sota la 
paraula ‘ambició’; i amb Miquel Martínez, president del 
club des de 2016. III

Anna Puig: “La notícia era que nosaltres 
havíem guanyat, però estaven parlant dels nois i 
el mundial de rugbi”

1.774 queixes al Baix Llobregat

Com funciona la UE Santboiana?
Miquel Martínez. A nivell de club fun-

cionem a la part esportiva amb l’escola on 
tenim 150 nanos. És l’escola més antiga de 

rugbi d’Espanya, té més de 50 anys. Comencem amb 
els nanos d’escola per a que vagin aprenent què és el 
rugbi, que aprenguin a jugar i sobretot que n’apren-
guin els valors. És a dir, el comportament i com s’ha de 
viure el rugbi. A partir d’aquí van creixent, passen per 
diferents etapes: sub-10, sub-12, sub-14 fins a sub-18. 
Tot això és l’etapa de formació. A partir de sub-12, ja 
comencen a fer tornejos o competició. El treball dels 
entrenadors és un treball voluntari amb ganes de tirar 
endavant el club. L’esperit de la UE Santboiana és el 
treball continu, anar aprenent, l’aprendre dels altres, el 
saber competir, és a dir, saber guanyar i perdre, saber 
respectar al contrari. Preparant aquests joves per a que 
arribin al primer equip. Per la part directiva, la nostra 
tasca és buscar els recursos per a que tot això tiri enda-
vant. Malgrat que el rugbi no és un esport professional, 
és pràcticament un esport amateur. 

Què han de demostrar per arribar al primer 
equip?

MM: S’ha d’assolir un nivell de competitivitat tan 
a nivell tècnic com físic per estar competint amb els 
altres equips. Pensa que la UE Santboiana és l’únic 
equip de Divisió d’Honor que mai ha deixat de jugar 
en Divisió d’Honor, per tant, el nostre objectiu és sem-
pre estar allà i sempre amunt. Evidentment la gent que 
arriba a Divisió d’Honor ha de tenir un nivell òptim 
per a poder competir.  

Abans parlaves dels valors, del respecte al con-
trari. Com es tracta a l’adversari al rugbi?

MM. El rugbi genera molta complicitat amb el 
contrari. En els temps morts comentes amb l’adversari 
com ha anat. És a dir, no hi ha una manca de relació. A 
més a més, saps que has d’ajudar perquè darrera t’es-
tan ajudant, sinó les jugades no funcionen. No serveix 
un Messi que agafa la pilota i se’n va, això ho pot fer 
una vegada però no ho farà dos.

Anna, portes des dels 5 anys a la UE Santboia-
na... Per què vas escollir el rugbi?

Anna Puig: Perquè jugava el meu germà, també hi 
havia una nena que jugava i el meu pare em va deixar 
amb ells i des d’aleshores vaig començar. Encara que 
això és bastant curiós, pel fet que jo visc a Caldes de 
Montbui, però vaig escollir Sant Boi perquè el meu 
pare treballava a l’hospital de Sant Boi.

Quan et van escollir per primera vegada per 
anar amb la Selecció Espanyola, què et va passar 
pel cap?

AP. Primer, el rugbi Sant Boi femení no és a Divi-
sió d’Honor, llavors costa una mica més que et vegin, 
en el sentit que el seleccionador vagi per comunitats o 
tingui a uns altres de part de l’espanyola que diguin: 
“Bueno, aquesta està bé, pot arribar al nivell”. Però 
jo crec que em van veure quan jugava a la Selecció 
Catalana sub-18 quan feia els autonòmics a Valladolid. 
Tothom vol arribar a l’espanyola i no sé, va ser una 
gran alegria, molt satisfactori. 

Heu estat campiones d’Europa, què et van dir 
els amics i la família quan et van veure al podi com 
a guanyadora?

AP. Que tot el sacrifici que faig per arribar fins 
aquí ha valgut la pena. Com deia, no sóc de Sant Boi. 
Vinc des de Caldes de Montbui.

Aquesta pregunta és per a tots dos: creieu que 
ha estat poc reconeguda la victòria del rugbi femení 
al campionat europeu a nivell mediàtic?

AP. Aquesta vegada déu-n’hi-do, els mitjans s’han 
mogut molt més. Però, especialment, les xarxes soci-
als més que els diaris, les teles o les ràdios. Però, per 
exemple, el Marca abans i després va fer força i amb 
l’espanyola vam anar al diari i ens van dir que teníem 
el seu recolzament. També vam sortir per La 1. El que 
em va xocar va ser que a un diari esportiu on parlaven 
de nosaltres en quatre línies, de com havíem guanyat, 
però estaven més enfocats als nois. La notícia era que 
nosaltres havíem guanyat però estaven parlant dels 
nois i del mundial de rugbi masculí.

MM. Això és un mal dels mitjans de comunicació 
perquè, altres esports, no només amb el rugbi, s’es-
tà assolint unes cotes molt altes de competitivitat en 
l’esport femení i els mitjans de comunicació encara no 
donen repercussió. Sempre estem parlant del tema de 
la igualtat, arriba el dia 8 de març i tothom diu “hem 
de estar iguals” però el dia 9 torna a ser noticia l’esport 

AnnA Puig, cAMPionA d’EuroPA AMb LA sELEcció nAcionAL | j. ELiAs

és EL 6è títoL continEntAL dE ‘LAs LEonAs’ | fEr
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masculí. No sé perquè no se li dona aquesta impor-
tància a l’esport femení, és a dir, elles han sigut cam-
piones d’Europa i la selecció masculina no ha sigut 
campiona. I no només amb el rugbi, passa amb tots 
els esports. 

Però l’esforç es reconeix, de vegades no tant als 
mitjans com es deuria, però si als campionats. A 
més, per guanyar suposo que heu de fer un gran 
treball previ. Com entreneu? Com us preparen per 
als partits?

AP. Amb Sant Boi entreno dos dies i normalment 
juguem els caps de setmana. Aleshores, els dimecres 
fem més entrenament de contacte i físic però els diven-
dres, com normalment juguem els dissabtes, no anem 
a “percutir” (xocar) ni a placar, sinó que fem més un 
tocata que es diu, és a dir, preparar el partit. És l’últim 
entrenament abans del partit i el prepares, mentre que 
els altres dies fas més físic, més tècniques de carreres 
o de bases, per exemple. 

Divendres, l’últim entrenament abans del par-
tit, prepareu l’estratègia de com reaccionareu o 
atacareu a l’altre equip?

AP.  Nosaltres sortim, fem el nostre joc i en funció 
de com vagi el partit ens diuen “defenseu més cap a la 
dreta” o coses així. Però és més sortir a fer el nostre 
joc, jugar com nosaltres sabem que fixar-nos com ho 
fa l’adversari. El divendres no es planteja la defensa, 

vas a per la pilota i ataques. Fas jugades per arribar a 
assaig, ja si et plaquen, doncs, no arribes a marcar. Tot 
i que si et diuen que aquell equip és més de davanters, 
que no corren tant, tu saps que has de jugar a la mà, 
has d’obrir la pilota de punta a punta per cansar-los i 
llavors trobaràs l’espai. Però tu surts i fas el que has 
estat entrenant.

Com et sents millor jugant o entrenant amb la 
UE Santboiana, la Selecció Catalana o l’Espanyo-
la?

AP. A Catalunya tothom es coneix i pel femení, la 
nostra lliga és molt petita, som 6 o 8 equips. A la cata-
lana és més com si juguessis al teu club. I amb l’espa-
nyola, no. Perquè hi ha més canvis, pugen i baixen més 
jugadores, tenim molts pocs dies per entrenar, etc. Per 
exemple, l’europeu el vam preparar en dues setmanes. 
Una setmana a Madrid, que són 5 dies, entrenes matí, 
tarda i nit. Les que són de Madrid, que normalment 
n’hi ha més, es coneixen més però la resta no ens co-
neixem, no les havia vist mai, aleshores no saps com 
passen, si plaquen o si corren, no tens ni idea. Però en 
aquella setmana les intentes conèixer.

Per últim, quina recomanació li donaries a qual-
sevol persona que vulgui començar a practicar 
aquest esport? 

AP. Jo sempre fico el meu exemple: vaig començar 
amb els nois i fins als 16 vaig estar amb ells i al prin-
cipi em feia por caure’m al terra i que em fes mal però 
una vegada et tires i veus que es com la sorra de la 
platja, tova, se te’n va la por. Jo sempre lluito per la pa-
raula ambició, crec que el rugbi és ambició. Si no tens 
ambició... és com a la vida, si no tens cap objectiu a la 
teva vida et falta ambició. Però com tots els esports els 
has de provar i que tinguis amigues que t’ajudin. III

AnnA Puig, En EL coMPLEx EsPortiu bALdiri ALEu | jordi ELiAs 
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Montserrat acull la primera 
cursa vertical d’Espanya

El traçat, amb 2.200 esglaons, puja dos dels 
funiculars de Montserrat en una de les 
proves verticals més dures del món

Redacció

L
a joia muntanyo-
sa de Montserrat, 
al Baix Llobregat, 
serà l’escenari de 

la I Cursa Vertical Mon-
serrat de Bombers, de 
fet, la primera que s’or-
ganitza a tota Espanya. 
Una prova que neix per 
fer-se un lloc entre les 
principals verticals del 
món i mostra d’això és la 
seva duresa. 

Amb 2.200 esglaons, 
500 metres de desnivell 
i un quilòmetre de recor-
regut, la cursa impulsada 
per Bombers i Ferro-
carrils de la Generalitat 
de Catalunya és l’equi-
valent a pujar el World 
Trade Center de Nova 
York, però supera, amb 
diferència, les pujades 
als gratacels més grans 
del món com el Interna-
tional Commerce Centre 
de Hong Kong, el China 
World Summit Wing Ho-
tel xinés o el Abeno Ha-
rukas d’Osaka.

Prova exigent...
En concret, el traçat va 
des de la sortida al Fu-
nicular de la Santa Cova 
fins a la pujada i arribada 
al de Sant Joan, amb un 
petit enllaç a l’alçada de 
l’Abadia. D’aquesta ma-
nera, el recorregut fa una 
doble pujada en vertical 
en un traçat extrem i ex-
clusiu, però, això sí, en 
un entorn únic admirat 
internacionalment. 

En aquest sentit, el 

Funicular de la Santa 
Cova, el primer en pu-
jar-se, té un pendent 
màxim del 56,5%, una 
longitud de 262 metres i 
un desnivell de 118 me-
tres. Per la seva part, el 
de Sant Joan és encara 
més dur amb un pendent 
màxim del 65,2%, una 
longitud de 503 metres i 
un desnivell 248 metres. 
Per aquests motius, la 
cursa estarà restringida a 
cent esportistes, 30 con-
siderats d’èlit i setanta 
amateurs.

La prova ha estat pre-
sentada públicament en 
un acte a l’Hotel Abat 
Cisneros de Montserrat 
on s’ha avançat que tin-
drà finalitats solidàries, 
en concret, per finançar 
programes de recerca en 
malalties maternoinfan-
tils i d’atenció a la infàn-
cia en risc a l’Hospital 
Sant Joan de Déu: “La 
iniciativa és molt impor-
tant perquè, a més, des-
tina els beneficis a una 

entitat solidària com és 
Sant Joan de Déu, hos-
pital capdavanter en la 
investigació i el benestar 
de les persones vulnera-
bles”, ha dit el director 
general d’FGC, Pere 
Calvet. 

...i solidària
Per la seva part, Oriol 
Bota, director de l’Obra 
Social Sant Joan de 
Déu, posava en valor el 
projecte ‘Bombers amb 
Causa’, “que va comen-
çar sent una iniciativa 
personal d’un bomber 
i, en pocs anys, ha anat 
creixent i sumant moltes 
persones, moltes com-
plicitats d’institucions 
i entitats, que permeten 
el finançament de dos 
investigadores en malal-
ties infantils minoritàries 
i també donar suport a 
la infància en risc”. El 
preu de la inscripció és 
de 21,84€, exactament, 
un cèntim per esglaó que 
s’ha de pujar. III

La cursa, limitada per cent esportistes, es 
celebrarà el 14 d’abril; els beneficis seran 
destinats a sant joan de déu

esports

“La recaudació anirà 
destinada a programes 

contra malalties maternoinfantils i 
d’atenció a la infància en risc”

“
EL trAçAt incLou PujAdEs PEr dos funicuLArs: EL dE LA sAntA covA i EL dE sAnt joAn

LA cursA, quE EquivAL A PujAr EL worLd trAdE cEntEr dE novA 
york, sErà unA dE LEs Més durEs En tot EL Món 
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Jarabe de Palo, Mikel Erentxun y Sweet California, principales 
atractivos musicales de las Fiestas de Primavera de L’Hospitalet

dàmaris gelabert para los más pequeños y el flamenco fusión de ‘demarco 
flamenco’ pasarán también por el escenario de La farga de L’Hospitalet

Redacción

S
e acerca el 23 de 
abril y con él la 
fiesta del libro, 
de la rosa y, por 

supuesto, de L’Hospitalet. 
La segunda ciudad de Ca-
taluña ya calienta moto-
res para sus tradicionales 
Fiestas de Primavera que, 
una vez más, contarán con 
artistas de primer nivel 
que ya han confirmado su 
presencia sobre el escena-
rio del recinto ferial de La 
Farga. 

Nombres conocidos
Uno de ellos será el que-
rido Pau Donés, de Jarabe 
de Palo, que vuelve al ter-
ritorio una vez más para 
celebrar sus veinte años 
de carrera musical. Si ya 
abrió la temporada del 
Auditori de Cornellà, Do-
nés y su banda actuará en 
L’Hospitalet para recordar 
sus canciones más popula-
res como La Flaca, Depen-
de, Grita, Bonito o Déja-
me Vivir, recogidas en su 
último álbum ’50 palos’, 
pero también excelentes 
trabajos como ‘Humo’, en 
el que recoge sus sentimi-
entos tras haberle diagnos-
ticado un cáncer del que se 
sigue tratando sin bajar de 
los escenarios. 

Antes, será el turno 
del cantautor y ex de los 
Duncan Dhu Mikel Erent-
xun. El artista de San Se-
bastían presentará su nu-
evo disco en solitario ‘El 
hombre sin sombra’ con 
un concierto lleno de nu-
evos temas, pero también 
canciones históricas que le 

Económico de la ciudad. 
El proceso de inscripción 
ya está abierto con un 
precio de participación de 
entre 11 y 16 euros, en el 
cual se incluye la donación 
de un euro para causas so-
lidarias. En esta ocasión, 
los fondos recaudados irán 
en favor del proyecto ‘Fit-
xa talent!’, del Instituto de 
Investigación Biomédica 
de Bellvitge (IDIBELL).

Como en años anteri-
ores, el Ayuntamiento de 
L’Hospitalet, organizador 
de la prueba, ha convo-
cado un doble concurso 
fotográfico para la red de 
Instagram, uno, durante la 
preparación de la prueba y, 
otro, para la propia com-
petición. Con la colabora-
ción de Hyundai Linkmo-
tor, los ganadores podrán 
llevarse un fin de semana 
en un vehículo de la mar-
ca con una cena para dos 
personas.

Para todos los demás, 
cuando acabe la prueba 
habrá música en directo y 
una degustación de un pla-
to de carbohidratos y un 
refresco para recuperar las 
fuerzas. III

presentar sus éxitos que 
ya suman 31 millones de 
visitas. Cinco propuestas 
que cierran una progra-
mación transversal y para 
todos los públicos durante 
el fin de semana festivo de 
la ciudad. 

Esperado aperitivo
Para los amantes del de-
porte, no faltará el gran 
aperitivo: la Cursa Noc-
turna Sport Ciutat de 
L’Hospitalet. La novena 
edición de esta consolida-
da y esperada prueba se 
celebrará el próximo 14 de 
abril, a partir de las 20:30 
horas, cuando haya caído 
la noche.

En concreto, la tambi-
én denominada ‘Nocturna 
de L’Hospitalet’ contará 
con dos pruebas, una de 
diez quilómetros y otra de 
cinco, que recorrerán un 
circuito urbano homologa-
do por la Federación Ca-
talana de Atletismo, pero 
apto para todos los públi-
cos. La salida y llegada 
estará ubicada en la plaza 
Europa y, de hecho, el re-
corrido pasa fundamen-
talmente por el Distrito 

han acompañado a lo largo 
de una también prolífica 
carrera. Será el día 21 de 
abril, a las 21:00 horas.

Un día después, a las 
19 horas, será el turno 
de la formación juvenil 
Sweet California que tan-
tas pasiones levanta entre 

el público adolescente. El 
trío ‘popero’ formado por 
Sonia Gómez, Alba Reig 
y Tamara Nsue pasará por 
La Farga para acercar a la 
ciudad éxitos como ‘Vuel-
ves’.

Por su parte, La Far-
ga será el espacio elegido 

también para las canci-
ones catalanas infantiles 
de Dàmaris Gelabert, así 
como el flamenco fusión 
de Demarco Flamenco, 
un cantante sevillano que 
ya ha triunfado en Youtu-
be y que llega por prime-
ra vez a L’Hospitalet para 

jArAbE dE PALo y 
MikEL ErEntxun ActuArán EL 
21 dE AbriL En LA fArgA dE 
L’HosPitALEt

La cursa nocturna de L’Hospitalet se celebrará el 14 de abril, como es 
habitual, en los alrededores del districto Económico

LA cursA nocturA (14 dE AbriL) Es unA dE LAs citAs Más EsPErAdAs PArA Los ‘runnErs’
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jes sobre la basura de los famosos en un auténtico aquelarre de la intimidad ajena. Con el 
contenido de la bolsa de basura desplegado sobre una mesa, la revista reconstruía la vida 
del hogar del personaje con la absoluta precisión que aporta las pruebas. Ahora serán 
funcionarios los que analicen nuestros residuos y elaboren informes para que, en caso 
extremo, nuestros alcaldes sancionen a los descarriados.

Los políticos que se obsesionan en modificar los hábitos de conducta de los ciuda-
danos, intentando meterse en sus camas, cocinas o intimidad a través de la moral, la 
alimentación o sus basuras, corren el riesgo de perder el poder. Existen precedentes. 
Ocurrió en Torrelles de Llobregat en 2003, cuando la agrupación local PiP perdió por 
primera vez en 20 años unas elecciones por implantar en vísperas de las votaciones el 
sistema puerta a puerta de recogida de residuos sin suficiente información ni facilidades. 
La historia puede repetirse ahora que esa formación vuelve a gobernar con el nombre de 
Compromis i Acord per Torrelles (CAT). Todo un regalo para la oposición, que puede 
utilizar las libertades individuales para arrebatar el poder que ha ejercido PiP de forma 
casi hegemónica en ese pequeño municipio que pasa por ser el que más recicla sus ba-
suras. Por lo visto, no es suficiente. III

Joan Carles Valero
periodista y profesor

Nuestra conducta personal tiene consecuencias colec-

tivas y es el resultado de un individualismo entendido 

desde el egoísmo. Como consumidores, cada vez media 

menos tiempo entre ver, desear y tener. Una inmediatez 

que afecta al reparto y entrega de mercancías y que ge-

nera notables problemas de movilidad en las ciudades 

por una excesiva ocupación del espacio público. Igual 

ocurre con los residuos que generamos y que los ciuda-

danos debemos separar. 

Cambios de hábitos que obedecen a tendencias glo-

bales y cuya aplicación local implica la intervención de la 

autoridad municipal. Pero ojo, porque el individualismo 

se va a resistir a que los alcaldes se metan en las vidas de 

los vecinos poniendo chips en los cubos de las basuras.

Gran Hermano llega a los cubos de basura de las cocinas

E
l 23 de abril se cumplen 18 años de la emisión del primer programa de telerrea-
lidad en nuestro país. Gran Hermano llega a la edad adulta como show inspirado 
inicialmente en el mundo creado por George Orwell en su novela “1984”, uno 
de los grandes alegatos contra el totalitarismo en cualquiera de sus interpretacio-

nes y de la injusticia social; un clásico de la literatura contemporánea en el que su autor 
hace una descripción distópica de la vida bajo la vigilancia constante del Gran Herma-
no. Cuando apareció en televisión el programa GH en el año 2000, no podía imaginar 
que un día ese mundo se haría realidad, y que el poder, mediante el control y custodia 
de la información, lo ejercerían los magnates de las nuevas tecnologías que tanto nos 
facilitan la vida.

El escándalo de la filtración de datos privados de los usuarios de Facebook para 
campañas de intoxicación política ha demostrado que los servicios a los que accede-
mos de forma gratuita, clickando “aceptar” al final de unas extensas condiciones de 
uso, supone entregar nuestra intimidad para que sea usada como mercancía. Decenas 
de aplicaciones también acceden a nuestros datos privados dándose de alta a través de 
Facebook, como Airbnb, Tripadvisor, Glovo, Blabacar, Spotify, Mytaxi, etc. También 
Google conoce y almacena todos los movimientos de sus usuarios, ya sean simples 
consultores en su buscador, navegantes a través de Chrome, los correos de Gmail, los 
videos de Youtube o Google Maps. 

Control absoluto
Pocos son los que escapan al sometimiento del imperio GAFA, acrónimo que define 
el poder de las cuatro empresas más poderosas del mundo: Google, Apple, Facebook y 
Amazon. Son multinacionales-estados cuyos millones de súbditos-clientes no conciben 
sus vidas sin utilizar sus dispositivos o aplicaciones. Todos están contentos de ser de-
pendientes de los maravillosos servicios que les ofrecen gratuitamente y no se percatan 
que sus vidas son meras mercancías para GAFA, puesto que esos titanes tienen toda 
nuestra información porque hemos querido regalársela gratis.

Los alcaldes también quieren ser nuestros grandes hermanos. Dicen que necesitan 
la información de nuestros comportamientos para así decidir mejor lo que nos conviene 
como sociedad. Pero el amante de las libertades individuales se rebela porque a los 
administradores de nuestras ciudades y pueblos les remuneramos todos los servicios 
mediante una amplia gama de impuestos y tasas. En nuestros municipios, nada nos es 
concedido gratis, como hacen los magnates de GAFA. A nuestros ayuntamientos les 
pagamos absolutamente todo. Pero nuestros alcaldes quieren más, desean ser nuestros 
grandes hermanos y quieren engordar la información que tienen de nosotros. Le llaman 
“big data” de sus gobernados. Hasta el punto de meterse en los cubos de la basura en 
sus cocinas.

Excusa medioambiental
La conciencia de reducir nuestra huella en el planeta mediante la separación de nuestros 
residuos para facilitar su reciclaje y reutilización, no es excusa para entregar alegremen-
te las libertades individuales. Que levante la mano quien quiera, por ejemplo, que algún 
funcionario de su ayuntamiento sepa si folla con preservativos, si su hija tiene la regla, 
qué medicinas toma o si se zampa una lata de caviar beluga, lentejas, o garbanzos con 
langosta. 

Gran Hermano llega a nuestras basuras, que van a perder el anonimato de que goza-
ban hasta ahora. Recuerdo la revista “Sal y Pimienta”, que en los 80 publicaba reporta-

el baix s’escriu amb v . . .

EL Punto dE EMErgEnciA dE torrELLEs Es EL único LugAr dE todo EL PuEbLo dondE ExistEn contE-
nEdorEs PArA dEPositAr rEsiduos, dAdo quE LA bAsurA En EsE MuniciPio sE rEcogE con EL sistEMA 
PuErtA A PuErtA. PArA AccEdEr AL rEcinto sE rEquErirá idEntificAción y tAMbién sE vAn A coLocAr 
coLocAr cHiPs idEntificAdorEs En Los cubos dE LA bAsurA orgánicA E inorgánicA dE sus vEcinos 
PArA controLAr si rEcicLAn biEn
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M
és enllà dels errors estratègics comesos pels comuns a l’Ajuntament de Bar-
celona, com ara (el més recent) haver trencat la majoria de govern amb els 
socialistes per una justificació tan poc sòlida com era el suport d’aquests a 
l’aplicació del 155 —amb el que va arribar a costar posar-se d’acord per su-

mar—, el problema de l’equip Colau és que, fent com ha fet tantes coses i moltes d’elles 
positives i en la línia correcte des d’un punt de vist de progrés, el regust de la seva 
activitat té un toc amarg que no deixa satisfet al seu electorat potencial. Ja no parlem 
dels barcelonins, que són el seu públic més directe. L’operació Colau havia obert unes 
extraordinàries expectatives a tot l’entorn metropolità, on l’exercici repetitiu del poder 
per les forces tradicionals, ha provocat els vicis habituals dels que se senten excessiva-
ment forts i acaben considerant que el que és de tots i administren ells, és realment d’ells 
i l’administren com volen.

Dos grans problemes
Segurament dos grans problemes poden haver ajudat a que, a pocs mesos del final del 
mandat, les perspectives no siguin esplendoroses. El primer problema, la supeditació de 
tot el cabdal d’iniciatives previsiblement trencadores a l’estratègia de país, que ha situat 
els comuns en territori de ningú: a mig camí entre l’independentisme i el constituciona-
lisme i amb independentistes i constitucionalistes desconfiant del projecte i donant-los 
l’esquena. Potser haurien de reflexionar sobre si el suport que van tenir a les darreres 
eleccions de desembre on es presentaven amb un cartell renovat i apriorísticament fort, 
ha estat conseqüència del seu missatge integrador o bé a l’absència d’altres alternatives 
prou suportables pel seu electorat potencial. 

La frustració dels comuns
Jesús Vila

periodista y escritor

Per dir-ho planerament: si molts dels que els han votat ho han fet convençuts o 
tapant-se el nas. El segon problema, molt més funcional però igualment transcendent, 
la demostrada incapacitat per estendre la xarxa organitzativa territorial, de manera que 
davant les eleccions municipals del maig vinent, la proposta dels comuns pogués acon-
seguir una dimensió més amplia i alhora més profunda com alternativa de govern arreu.

Ambdós problemes han debilitat l’alternativa  però, de fet, cap dels dos es refereix al 
regust del que parlàvem abans i que acaba per convertir l’esperança dels comuns en una 
nova font de frustracions per aquells que, aquests cop sí, pensaven que es podria superar 
la vella dinàmica de les majories absolutes dels de sempre.

Els detalls compten
En l’entrevista del nostre director, l’alcaldessa Colau, a qui alguns periodistes que se-
gueixen l’actualitat barcelonina han batejat ja com la fAda Colau per l’aire que s’hi dóna 
entre fantàstic i quimèric, explica que “trepitja el territori, però no tant com voldria”, 
en resposta a la recriminació sobre la seva presència activa —no a la ciutat sinó a l’en-
torn— en virtut de la seva presidència de l’ens metropolità. Amb la prudència pròpia 
que el caracteritza, el nostre director no va fer cap esment al fet que trepitjar el terri-
tori no és només passejar-se pels carrers. És, bàsicament, tenir-lo en compte. Obviava, 
d’aquesta manera, el fet que s’havia demanat aquesta entrevista des de feia més d’un any 
i la presidenta de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, que aplega una part de la nostra 
comarca, no havia trobat el moment per rebre’ns. O que s’haguessin produït substanci-
osos problemes tècnics amb els qüestionaris preparats, per exemple.

No cal entrar amb més detalls, però els detalls compten, i molt, quan es tracta de 
mostrar que hi ha ganes d’aplicar noves maneres de fer política. Una alcaldessa no ho 
pot tot, i no seria just demanar-li més esforços dels que pot realitzar però una alcaldessa 
té l’obligació de bastir un equip que respongui com un rellotge, professional i rigorós, 
a banda d’amable i executiu, a les demandes socials. Trepitjar el territori té la virtut de 
conèixer de primer mà els neguits i atendre els mitjans de comunicació també. Si ens 
llegís amb atenció —ella o qui tingui l’obligació de llegir-nos amb l’atenció suficient i 
explicar-li el que aquí batega— sabria que en aquest territori que ella presideix en bona 
part, ens preocupa la política de lloguer dels habitatges, el blindatge del Parc Agrari o 
els problemes de la contaminació tant, per exemple, com les barbaritats de planejament 
territorial i modificació d’usos del sól que el seu organisme va aprovar al juliol del 2016 
sobre el projecte de perllongació de la Gran Via fins al riu Llobregat.

No oblidar mai
Hi ha coses que una part de la ciutadania conscient mai podrà perdonar a l’acció o la 
inacció dels polítics. I aquí, al Baix Llobregat, a l’Àrea Metropolitana, hi ha coses que 
convindria no oblidar mai. Per exemple, la total disponibilitat que va mostrar l’alesho-
res president Mas a consentir que una enorme porció del Parc Agrari es convertís en 
Eurovegas o l’acceptació de la fAda Colau a la destrossa de l’últim espai agrícola de 
l’Hospitalet a la zona de Can Trabal, i l’exageració de blocs que contempla el projecte 
del PDU de Gran Via i que condemna l’Hospitalet a ser la ciutat més saturada d’Europa.

Els comuns han tingut i tenen —no sé jo si seguiran tenint— una enorme feinada 
amb Barcelona. Però quan un accepta presidir, a més, un organisme com l’Àrea Metro-
politana, ha d’intentar conèixer el territori, escoltar totes les sensibilitats i no només les 
dels de sempre i actuar en virtut dels propòsits que teòricament es defensen: els d’una 
manera nova de fer política. No valen excuses. III

v alero & v ila 

És veritat, com afirma l’alcaldessa Colau en 

l’entrevista que li va fer El Llobregat en el darrer 

número, que és molt difícil resoldre mancances 

acumulades durant anys en un sol mandat i que 

acostumem a ser molt exigents amb aquells que 

demostren una sensibilitat social prou acusada, 

mentre que tenim més paciència amb els que han 

governat sempre. I més, en aquest cas, en que els 

comuns a l’Ajuntament de Barcelona són dèbils per 

la seva falta de majories. 

Acceptada la crítica, no és menys cert que se’ns 

pot demanar paciència amb el resultat de la gestió 

però no tenim per què tenir-la amb la percepció de 

les sensacions.

L’ALcALdEssA dE bArcELonA, AdA coLAu, és L’ActuAL PrEsidEntA dE L’AMb. A LA iMAtgE, MoMEnt durAnt 
L’EntrEvistA AMb EL LLobrEgAt A LA quE Es rEfErEix L’Autor, jEsús viLA | bcn contEnt fActory
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